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2 - Mr. J. A. Mintz
Xl -Mr. J. B. Hotis)

1 - Mr. W. R. Wannall

The Attos^y General

FBX

11/21/75

1 - Mt. W. 0. Cregar
1 - Mr. L. E. Dean

U. S . HOUSE SELECT COMMITTEE OH 
I&TELLTGEKCE ACTIVITIES (SSC)

; Reference is naGe to HSC letter dated Moyenber 4,
' 1975, requesting delivery of EBI files concerning Matilda

Zimeoaan* .\ J
Enclosed for your approval and forwarding to the 

HSC is the original of a memorandum. with enclosures which 
constitutes this Bureau’s response to the above requests. ft

A copy of this memorandum is being furnished for 
your records.

Enclosures (23) ‘

62-116454 -

* 1 * The Deputy Attorney General
Attentions Michael E. Shaheen,

* Special Counsel for . »
Intelligence Coordination

k

Assoc. Dir. _____  
Dep. AD Adm. _ 
Dep. AD Inv._

Asst. Dir.:
Admin.________
Comp. Syst. ___  
Ext. Affairs - 
Files & Com.__
Gen. Inv.______
Ident._________
Inspection
Intell. ________
Laboratory ____  
Plan. & Eval. _  
Spec. Inv._____  
Training

Legal Coun. —
Telephone Rm.__
DkeeurJec’y MAU ROOM □□ TELETYPE UNIT I I GPO : 1975 O - 569-920
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2 -Mr. J. A. Mintz
(1 - Mr. J. B. Hotis)

1 -Mr. W. R. Wannall
1 -Mr. W. 0. Cregar
1 - Mr. L. E. Dean

62-116464 November 21- 1975

U. S. HOUSE SELECT COMMITTEE
ON INTELLIGENCE ACTIVITIES (HSC)

RE: MATILDA ZIMMERMAN

Reference is made to HSC letter dated
November 4, 1975, requesting delivery of the FBI 
files of Matilda Zimmerman«

In accordance with established pro
cedures, Bureau file concerning Matilda Zimmerman 
has been reviewed and appropriately excised 
material relating to the basis for the investi­
gation, results of the investigation, any in­
struction or guidance from FBI Headquarters (FBIHO) 
has been, extracted therefrom. This material is. 
enclosed.

Enclosures - 21

1 - The Attorney General

ORIGINAL AND ONE FURNISHED TO ATTORNEY GENERAL

LED:mak rcO.
(8)

Assoc. Dir._____  
Dep. AD Adm. _ 

Dep. AD Inv. _
Asst. Dir.:

Admin. ----- ■
Comp. Syst.___  
Ext. Affairs ___
Files & Com.__  
Gen. Inv._____ _ 
Ident.________  
Inspection____
Intell. ________  
Laboratory ____  
Plan. & Eval._
Spec. Inv.--------
Training .. ■■

Legal Coun. .
Telephone Rm. —— 
Director Sec’y---- MAIL ROOM □□ TELETYPE UNIT

NW 68262 Docld:32989695 Page 3
GPO : 1975 O - 569-920



5-140 (Rev. 1-21-74) FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION
WASHINGTON, D. C. 20535

■'Addressee: HOUSE SELECT COMMITTEE
*1 I LTR [S LHM | | Memo | | Report dated _ 11/21/75

* U.S. HOUSE SELECT COMMITTEE '"
Caption of Document: $

11/4/75 request - Matilda Zimmerman v

Return this receipt to the Intelligence Division, FBI

NW 68262 Docld:32989695 Page 4



3. TO WHOM PROVIDED (check appropriate term; add specific names if appropriate)

1 CLASS 1FY AS APPROPR 1 ATE « [E: SEE INSTRUCTIONS ON REVERSE 
’ BEFORE COMPLETING.

TO: Irfte'lligence Community Staff
ATTN: Central Index

FROM: ' ■

SUBJECT: Abstract of Information Provided to Select Committees

1. HOW PROVIDED (check appropriate 
for review but not transmitted,

term. If a document 
so note.)

was made available 2. DATE PROVIDED

| DOCUMENT | | BRIEFING | INTERVIEW | [TESTIMONY | |OTHER 11/21/75

SSC

HSC

4. IDENTIFICATION (provide descriptive data for documents; give name or identification number of briefer, 
interviewee, testifier and subject)

llcnorondta. and enclosures

5. IN RESPONSE TO (list date and item number if in response to formal other­
wise state verbal request of (name), subpoena,

TO letter 11/4/75

6. CLASSIFICATION OF 
INFORMATION (enter 
U, C, S, TS or 
Codeword)

U

7. KEY WORDS (enter the appropriate key words from the list provided separately; if key words not listed are 
used underline for emphasis)

Information handling
Intelligence collection

8. SUMMARY (see reverse side before completing this item)

relating to IhtiMa

(4) OHIGIM, VIA LIAISON TO CWHAL COWUITY IEDEX 
in comcTioii mm tostody

TREAT AS YELLOW

379 I (6-75)
CLASSIFY AS APPROPRIATE

NWB8M2 LJoclci:3298»5 Page 5



INSTRUCTIONS

• Type or print clearly in ink. ■ - •' ; J ' ?”
’ - V» 1 ' 4

V „ ; t , \ / l, ‘ ‘ I?

• Indicate classification of the abstract top and bottom.

• Date the abstract and put on any internal control numbers required.

• "FROM" entry should clearly identify the organization providing the 
information.

• If additions (as when a copy of document sent to SSC is later sent to 
HSC) or changes to a previously submitted form are necessary, submit a 
copy of the original abstract, with the change indicated. ,

SPECIFIC ITEM NO. 8, SUMMARY - enter brief narrative statement describing 
substance of information and showing relationship to Intelligence Community 
matters if appropriate. Any feedback or evidence of investigatory interests 
should be noted. Commitments made to supply additional information should be 
noted. Additionally, certain administrative information may be entered here, 
e.g., restrictions on review of a document, if document was paraphrased, whether 
interviewee is current or former employee, etc. If actual document or transcript 
is provided, that fact should be noted and no summary is required. Additional 
pages may be attached if necessary.
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62*1X6464

2 - Mr. J. A. Mhtz
(1 - Mr. J. B. Hotis)

1 - Mr. W. R. Wannall
1 - Mr. W. 0. Cregar

November 14, 1975

1 - Mr. R. L. Shackelford
1 - Mr. T. J. McNiff

U. S. HOUSE SELECT CTW®
ON INTELLIGENCE ACTIVITIES (HSC)

RE: INFORMATION CONCERNING INSTITUTE 
FOR POLICY STUDIES (IPS)

Reference is made to HSC letter dated October 28, 1975, 
which requests, in part, “access to all files at FBI concerning 
the Institute for Policy Studies, Washington, D. C.”

In accordance with an agreement reached November 6, 
1975, between HSC Staff Member Ellen Miller end FBI Special 
Agent Thomas J. McNiff, this Bureau, in response to the above 
request, has reviewed the Bureau file concerning IPS for the 
purpose of making available to the HSC all Information therein 
setting forth the reasons for initiating and continuing the 
investigation of IPS, all FBI Headquarters direction and guidance 
afforded this investigation as well as reports containing the 
results of the investigation.

Also in accordance with -a request of Ms. Miller, 
Supra, made on November 13, 1975, that the material be delivered 
rather than access being granted thereto, pertinent material 
described above will be' furnished along with a copy of this 
memorandum. ’

1 - The Attorney General

1 - (IPS)

Dcp. AD Adm. NOTE: 4
^Dep^Aoinv._ HSC has ^n^Io^ted that this Bureau*s
X.::___IPS will be one of the topics on the agenda of 
Comp. Syst. —scheduled for 11/18/75. It is noted that this

investigation of 
the HSC hearing

. . Bureau is currently
Ex* involved in civil litigation with IPS. The Department of Justice, 
Gen.S|nv.ZZin response to an inquiry from Legal Counsel Division, has advised 
Hem---------------that this Bureau should furnish material responsive to the HSC 
inspection—request concerning IPS.
Laboratory - - 
Plan. & Eval. _  
Spec. Inv._____  
Training ■

Legal Coun.____  
Telephone Rm.__ 
Director Sec’y__ TELETYPE UNIT

GaSS^S ^^569-920
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OFFICE OF THE DEPUTY ATTORNEY GENERAL
WASHINGTON, D.C. 20530

TO:

SU

FR

7
John A. Mintz, Assistant Director 
Legal Counsel Division

/Federal Bureau of Investigation

Michael E. Shaheen, Jr*.
Special Counsel for* Intelligence 
^Coordination

JECT: House Select Committee Letter Dated 
October 28, 1975

OCT 2 9 W5

Attached is a letter from the House Select 
Committee dated October 28. Please arrange for an 
appropriate and prompt response.

A / to /I G- /b ^77 A

Ml / // & *77! A ) to
3 Ml f '7^/14 ■ t° mt '7/#a'

* XA-to f\Gr '7^4' ', '7^/14'

# Jbl 4 to C- "7^f74'> H -J C " 1'7/14 '

£ TA + to '/s/iA. to

cc: Paul Daly
& no-

6 rtf ‘‘AjA^ "sc

^9 t '7'1/14') /^c //u' tAi/M

^/o Tb/i jlU. to z? a ‘^/n'•, use '/i/k

*/\ jM*. & "/^hv) "Ma'

ti IV ft & "/l/^- Ml^tsftSc /t/if



OCT 2 9 1975

TO: John A. Mintz, Assistant Director
Legal Counsel Division
Federal Bureau of Investigation

FROM: Michael E. Shaheen, Jr.
Special Counsel for Intelligence 

Coordination

SUBJECT: House Select Committee Letter Dated
October 28, ,19 7S . 

Attached is a letter from the House Select 
Committee dated October 28. Please arrange for an 
appropriate and prompt response.

cc: Paul Daly

W 68262 Docld:32989695 Page 9



OTIS G. PIKE, N. Y„ CHAIRMAN

ROBERT N. GIA1MO, CONN. 
J*MES V. ST/*.NTON, OHIO 
RONALD V. DELLUMS, CAUF'.
MORGAN MURPHYaILL. 
LES 5SP1N, WIS. (
<DALE MILFORD, TEX.
PHILIP 41. HAYES, IND. 
WILLIAM LEHMAN, FLA.

ROBERT W. KASTEN, JR., WIS.

Select Committee on Snttlltgence 
tiW. >oiige of Kepre^entatib^ 

Stonington, 3BX. 20515

A/AEARLE FIELD. STAFF DIRECTOR 
AARON B. DONNER, COUNSEL

TELEPHONE: (202) 223-9731

October 28, 1975

Mr. Michael Shaheen
Spec. Counsel for Intel.Coordination
Department of Justice
Washington, D.C.

Dear Mr. Shaheen: ’

Further to this Committee’s investigation under H.Res. 591, please arrange 
the following:

1. Access to any and all files, memoranda, and other records of FBI 
concerning U.S. Recording Comapny, 1347 South Capitol St. Wash. D.C. ;

2. Pursuant to our letter of October 9, 1975, access to any and all 
investigative files at F.B.I. concerning Matilde Zimmerman, a member of 
the Socialist Workers Party (SWP);

3^ Access to any and all investigative files at F.B.I. concerning 
Peter Camejo, SWP;

4. Access to any and all files at F.B.I. concerning the Institute for 
Policy Studies, Washington, D.C.;

5. The access requested in our letter of October 20, 1975, concerning 
John Forbes Kerry and the Vietnam Veterans Against the War, from 1971 to present.

6. Access to any and all files at F.B.I. concerning the Union of 
American Hebrew Congregations, the Community Book Shop, and the Redhouse 
Bookstore, all of Washington, D.C.;

7. The access requested formerly in our letter of October 3, 1975, 
concerning Robert W. Hardy and William Learner, (please note that our former 
request specified an October 10, 1975 deadline);

8. The access formerly requested in our letter of September 24, 1975, 
concerning Richard Joe Burton (please^jiate^that our letter specified a 
deadline of October 1, 1975); . 1

NW 68262 Oocld:32989695 Page 10



Mr. Michael Shaheen
Page 2
October 28, 1975

9. Access to any and all files at F.B.I. concerning Earl Robert 
Merritt, Jr.;

10. Access to any and all files at F.B.I. concerning Donald_____  
Sanders Luce, born September 20, 1934, Social Security Nojfk Act 5 (g)(2)(D)

11. Access to any and all files concerning the Center for the Study 
of Democratic Institutions, Santa Barbara, California;

12. Production of those records already reviewed by our staff, 
concerning Bruce Bloy (SWP) and Marc Rich (SWP);

With respect to the files requested, it is assumed that the names of 
FBI Special Agents will NOT have been excised for the purposes of our 
review.

Because of the severe time deadlines imposed on this committee, please 
make the arrangements for access immediately.

Sincerely, y

A. Searle Field 
Staff Director

NW 68262 Docld:3298»5 Page 11



5-140 (Rev. 1-21-74) FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION
i J WASHINGTON, D. C. 20535

: Addressee: ____________ HOUSE SELECT COMMITTEE__________
I | LTR fXl LHM | | Memo [ | Report dated _—11/14/75-------
CaptJofDo^: H0USE SELECT COMMITTEE

10/28/75 request

^2
NW 6SM2 nocM:32W605 Page 12



NOTE: SEE INSTRUCTIONS ON REVERSE 
1 BEFORE COMPLETING.CLASSIFY AS APPROPRIATE— -- t J , \ ..1

TO: Intelligence Communi
ATTN: Central Index

ty Staff FROM:
FBI

SUBJECT: Abstract of Information Provided to Select Committees

1. HOW PROVIDED (check appropriate 
for review but not transmitted,

term. If a document 
so note.)

was made available 2. DATE PROVIDED

11/14/75X I DOCUMENT I (briefing | INTERVIEW | (TESTIMONY | | OTHER

3. TO WHOM PROVIDED (check appropri ate term; add sped fic names if appropriate)

SSC

HSC

4. IDENTIFICATION (provide descriptive data for documents; give'name or identification number of briefer, 
interviewee, testifier and subject)

Ik^orandun and enclosures

5. IN RESPONSE TO (list date and item number if in response to formal request, other-
wise state verbal request of (name), subpoena,

HSC 10/28/75

6. classification of 
INFORMATION Center
U, C, S, TS or 
Codeword)

7. KEY WORDS (enter the appropriate key words from the list provided separately; if key words not listed are 
used underline for emphasis)

Intelligence collection

8. SUMMARY fsee reverse side before completing this item)

Materials relating to Institute for Policy Studies

62-116464
Fi'E<:fiak 

(4) ORIGINAL VIA LIAISON TO CENTRAL COS-WNITY INDEX 
IN CONNECTION WITH HOUSTUDY

TREAT AS YELLOW
3791 (6-75)

CLASSIFY AS APPROPRIATE

NW 68262 Dodd:32989695 Page 13



INSTRUCTIONS

• Type or print clearly in ink.

• Indicate classification of the abstract top and bottom.

• Date the abstract and put on any internal control numbers required.

• "FROM" entry should clearly identify the organization providing the 
information.

• If additions (as when a copy of document sent to SSC is later sent to 
HSC) or changes to a previously submitted form are necessary, submit a 
copy of the original abstract, with the change indicated.

SPECIFIC ITEM NO. 8. SUMMARY - enter brief narrative statement describing 
substance of information and showing relationship to Intelligence Community 
matters if appropriate. Any feedback or evidence of investigatory interests 
should be noted. Commitments made to supply additional information should be 
noted. Additionally, certain administrative information may be entered here, 
e.g., restrictions on review of a document, if document was paraphrased, whether 
interviewee is current or former employee, etc. If actual document or transcript 
is provided, that fact should be noted and no summary is required. Additional 
pages may be attached if necessary.
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) + 2

1

the Attorney General
1

Director, FBI 1
Wrir^J/G W -

S. HOUSE SELECT COMMITTEE 
INTELLIGENCE ACTIVITIES (HSC)

- Mr. J. A. Mintz
(1 - Mr. J. B. Hotis)

- Mr. W. R. Wannall
- Mr. W. 0. Cregar

■' " November 14,
- Mr. R. Shackelford
- Mr. T. J. McNiffw

1975

Reference is made to letter from HSC dated October 28, 
1975, requesting certain information from the FBI. K

Attached for your approval and forwarding to the 
HSC is the original of a memorandum which constitutes this 
Bureau’s response to the HSC request for Bureau materials 
concerning the Institute for Policy Studies (IPS).

A copy of the memorandum is being provided for your 
records. ’ '

Enclosures (2) \\ *

62-116464 

1 - The Deputy Attorney General .
Attentions Michael E. Shaheen, Jr. c..

Special Counsel for ..
Intelligence Coordination 

i - (ips) £ “
• ■

1 TJMxmjgji.' 
(11) u ~



i

j

t

The Attorney General

Director, FBI

' 0
U. S. HOUSE SELECT COMMITTEE
ON INTELLIGENCE ACTIVITIES (HSC)

2 * Mr. J. A. Mintz
(1 - Mr. J. B. Hotis)

1 - Mr. W. R. Wannall
1 "Mr. J. W. Dalseg

November 5, 1975
1 - Kb?. W. 0. Cregar
1 - Mr. T. J. McNiff

Enclosed for your approval and forwarding to the 
HSC is the original of a memorandum,
which is in response to questions 1, 
in the HSC request dated Octobet 15,

A copy of this memorandum, 
is enclosed for your records.

Enclosures (10)

62-116464

with attached lists, 
2, 3 and 4 as contained 
1975

1 - The Deputy Attorney General 
Attention: Michael E. Shaheen, Jr.

Special Counsel for
AJD:mjg/lhb Intelligence Coordination

(10)

Assoc. Dir. --------  
Dep. AD Adm. _ 
Dep. AD Inv. -

Asst. Dir.: 
Admin. ______  
Comp. Syst. ■ — 
Ext. Affairs _  
Files & Com. 
Gen. Inv. . 
Idcnt.__ 
Inspection 
Intell. _

TELETYPE UNIT I I

Laboratory — 
Pion. & Eval. — 
Spec. Inv. . 
Training_ 

Legal Coun. 
Telephone Rm,_______ .
Director MAIL ROOM

with attached lists

\GPO : 1975 O - 569-920

121975



. 4 * ' ’ < * 2 - Mr. J. A. Mintz
’ (1 - Mr. J. B. Hotis)

* 1 - Mr. W. R. Wannall
1 - Mr. J. W. Dalseg
1 - Mr. W. 0. Cregar
1 - Mr. T. J. McNiff

62-116464 November 5, 1975

U. S. HOUSE SELECT COMMITTEE 
TO STUDY GOVERNMENTAL OPERATIONS 

WITH RESPECT TO ^TELLTGENCH ACTIVITIES (HSC)

RE: HSC REQUEST DATED OCTOBER IS, 1975, 
CONCERNING WRANWESS ELECTRONIC 
s«i»bs and smrams entries.

The HSC, in a letter dated October 15, 1975, to 
Michael E. Shaheen, Jr., Special Counsel for Intelligence 
Coordination, U.S. Department of Justice, Washington, D» C,, 
requested, among other things, the folloving:

1. A list of all warrantless wiretaps against 
domestic targets conducted between 1970 and 1975.

2. A list of all other warrantless electronic 
surveillances conducted against domestic targets between 1970 
and 1975.

3. A list of all break-ins conducted by the FBI 
between 1970 and 1975.

4. A list of all other trespasses conducted by the 
FBI between 1970 and 1975.

Aoe7. ADrAdm. _ Pursuant to instructions received from Mr. Steven
Dep. AD Inv. __ Blackhurst, Assistant Special Counsel for Intelligence

Ald'min'7___ Coordination, Department of Justice, these questions are
Ex?A«ai7— ^eing answered in the form of lists iMch Identify targets 
FiiesVVo'mZ in generic terms. The lists, which are believed responsive 
777lnv------------to these queries, are attached hereto. ,
Inspection . — , .

— 1. Telephone Surveillances oxi Domestic Targets f
Plan. & Eval._ iary 1, 1970, through June 30, 1975. c'
Spec. Inv.--------  / / A**”— ; )'
Training______  . / . 1 \

Legal Coen AJD :mjg/ Ihb [ ORIGINAL AND ONE COPY TO AG A\t\
Director Sec\ _□□ TELETYPE UNIT I I <»^‘^SEE NOTE gPAGEj J?

NW 68262 Docld:'3298M05 Page 17



0, 5, OLI x£XXOTIDS (HSC)

edj use &qw &*xuo hoxcwei: 15, 1075, co^asums muw/iras 
masonic sotuiuzitsss sar^minus ^uaz&s

2. Microphone SuEveillaiecG on to~~.-stic Turgotc 
Jaaunry 1, 1970, through Juno 30, 1975.

3. Targets of £&eah*ln$ Entries)
in camaaticn n£th Microphone Surveillances, Jtmary 1, 1970, 
through Juno 30, 1975,

4, Targets trespass (hurreptitions entries) 
not related to Microphone Surveillances# Jcnecry 1, 1970, 
tlwou^i Juno 30, 1975, 

enclosures (4)

1 - The attorney General

NOTE:
By letter 10/15/75, HSG requested the above which 

was pursuant to a briefing given Congressman McClory and 
members of HSC by IhTD on 10/10/75, Subsequent to this request, 
Mr. Blackhurst advised that it had been decided that only 
generic lists would be submitted to the Committee in response 
to these queries and, based on his instructions, these four 
questions are being responded to by the submission of the 
attached generic lists. Per Mr, Blackhurst, in accordance 
with Uhite House instructions, EPCE and Flooding Technique 
surveillances are not included in lists three and four.
It is noted the lists on technical and microphone surveillances 
pertain to only domestic targets. The entries under 
categories "Foreign Intelligence Agents, Foreign Intelligence 
Contacts and Foreign Intelligence Agents Suspects" are individ­
uals, involved in Foreign Intelligence operations, who are 
nonetheless American citizens. Therefore, per the Department's 
definition of a domestic target as stated by Steven Blackhurst, 
these were included.

* 2 *

NW 68262 Docld:32989695 Page 18
k



TELEPHONE SURVEILLANCES ON

JANUARY
DOMESTIC TARGETS

1, 1970 THROUGH JUNE 30, 1975

Foreign Intelligence 
Agents

January 1, 1975 -
1970 1971 1972 1973 1974 June 30, 1975

2 13 3 1

Foreign Intelligence 
Contacts 4 4

Communist Party 
Functionaries 1

Headquarters, Basic 
Revolutionary Group 1112 1

Coverage of Classified 
Information Leak 10 10 5

Black Extremist Leader 112

Militant Black Extremist 
Organ* ' 111

Foreign Diplomatic 
Official’s Contact 1

New Left Oriented 
Campus Group 1

Arab Terrorist 
Affiliate 1 1

Pro-Palestine Group 1 1

Leader of Revolutionary 
Group 1

Arab Terrorist Activist 2 7 4 2

This document is prepared in response to yov.r request and is not for dissemi­
nation outside your Committee. Its use i1 in '.fft did proceeCjinys by 
your Committee and the content may not bo closed to unaiibkorized person^ 
ml without the express approval of the FBI .

NW 68262 DocH:32989695 Page 19 ■



Racial Extremist Group

Black Extremist Group 
Affiliate

Propaganda Outlet for 
Middle East Based 
Organization

Pro-Israeli Militant
Group

New Left Oriented
Campus Group Faction

New Left Oriented 
Campus Group Contact

Publication of Clandes­
tine Underground Group 
Dedicated to Strategic 
Sabotage

New Left Activist

Investigation of
Clandestine Underground 
Group Dedicated to 
Strategic Sabotage

Militant Black
Extremist Group Member

Militant Black
Extremist Group Func­
tionaries

Violence Prone Faction, 
Domestic Protest Group

Domestic Protest Group

' January 1, 1975
1970 1971 1972 1973 1974 June 30, 1975

2 2 1

1

111 1

1 1

1 1

1

1 1

. 1

12 5 1

3 1

1

2

1

- 2 -

NW 68262 Docld:3298»5 Page 20



<

Coverage of Meeting of 
Militant Group

Militant Pro-Israeli
Group Member

Foreign Intelligence
Agent's Business Office

Fund-raising Front for 
Arab Terrorist Groups

Pro-Chicom Propaganda 
Outlet

January 1, 1975 - 
1970 1971 1972 1973 1974 June 30, 1975

1

1 1

1 1

1 

1

- 3 -

NW 68262 Docld:32989695 Page 21



MICROPHONE SURVEILLANCES ON 
DOMESTIC TARGETS

JANUARY 1, 1970' THROUGH JUNE 30, 1975

Foreign Intelligence 
Agents

Foreign Intelligence
Agents Suspects

Pro“Cuba American-Group 
which Traveled to Cuba

Black Extremist 
Organization

Black Extremist Group 
Functionary

Weather Underground
Support Apparatus

Propaganda Outlet for 
Middle East Based 
Organization

Foreign Intelligence
Agent's Business Office

January 1/1975
1970 1971 1972 1973 1974 June 30, 1975

111

1

1

1

111

1 2

1 1

1

This doc”went is prepared in response to your request and is not for dissemi­
nation c'hs'de your Committee. Its use is limited to official proccedinys by 
your Committee and the content may not be disclosed to unauthorized person­
nel without the express approval of the FBI .



KI COXOXmi ‘W IlICAWAiU SWWAllXX^S
1, 1970, JUiS 30, 1975

1970 1971 1972 1973 1974
January 1* 1975
Juno 20, 1975

Foreign Mplomtic 
i stablishnents 4 1 3 3 2 1

.Foreign Ccrxcrcinl 
Lctoblisteoats 2 2 1 2

Forei^ llplonatlc 
officials 3 1 4 5. 0 6

Foreign Intclli^cnae 
Agents 1 2 1 2 1

Suspected 'Foreign ‘
Intelligence /gents 1 1

Foreign Blplomtic
Official’$ Contact 1 1

Fro*Cuban American 
Grows ^Ichlra^ to
Cuba 1

Black uatreexEt 
vrBauisgtion X

Black extremist Group 
Functionary 1

i^o^alestlne Croup 1 1 1

Ffeather CnCor^ouad
Support Apparatus 1 3

Arab terrorist Activist 4 1 > 1

This document is prepared in response to your request o.rd is not for dissemi­
nation o^si^- VOVA' Committee. Its is tn a;- vrocceou'ns by
your CommiC'.e and the content may not be disclosed bO unuuiiiorized person- 

NW 68262 Docld:3298W§5»W^Mfee Xpress approval of the FBI .



Propaganda Cutlet for 
Middle Fast Based 
Orgciiizution

Fund euising Front for 
4rdb terrorist activist 
Groups

Foreign Intelligence 
xCgent*s Business office

Jesmry
1970 1971 1972 1973 1974 June 30*

1 1

1

1

1, 1975 -
1975

- 2 -
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0*.' All-ihs (tAAH'Xfe .'—J-tjukXi L’J
ays xq

Jkt.X-iy 1, 1970, 3% 1975

. JoauQty 1, 1975
1070 1971 1972 1973 1974 Jum $0, 1975

•Zorei^a Xntelllseaea
/jcnts 1X2

XowaHfct Z.atlvist

This dowment is prepared in response to your request and is not for dissemi­
nation outsi'1''’ roy.r Committee. Its use is limited to off^ial proceedings by 
your Committee and the content may not be disclosed to unauthorized persour 
nel vjithout the express approval of the FBI ,
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5-140 (Rev. 1-21-74) FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION
, WASHINGTON, D. C. 20535
1 *

{ Addressee: ___________HOUSE SELECT COMMITTEE y-__________

] | LT& i LHM I I Memo | | Report dated 11/3/75---------
U.S. HOUSE SELECT COMMITTEE. ‘

Caption of Document:

10/15/75, Items 1,2,3 and 4

Return this receipt to the Intelligence Division, FBI

NW MM2 DocM:12»6a5 Page 26



’E; SEE INSTRUCTIONS ON REVERSE 
1 BEFORE COMPLETING.

CLASSIFY AS APPROPRIATE

TO:' 1Intelligence Community Staff 
ATTN: Central Indgx

FROM:

FBI
SUBJECT: Abstract of Information Provided to Select Committees

1. HOW PROVIDED (check appropriate 
for review but not transmitted,

term. If a 
so note.)

document was made available 2. DATE PROVIDED

| DOCUMENT | | BRIEFING | INTERVIEW | | TESTIMONY | |OTHER 11 /a/vn

3. TO WHOM PROVIDED (check appropriate term; add specific names if appropriate)

ssc

HSC

4. IDENTIFICATION (provide descriptive data for documents; give name or identification number of briefer, 
interviewee, testifier and subject)

5. IN RESPONSE TO (list date and item number if in response to formal other­
wise state verbal request of (name), subpoena,

BSC letter 10/15/75

6. CLASSIFICATION OF 
INFORMATION (enter 
U, C, S, TS or 
Codeword)

7. KEY WORDS (enter the appropriate key wo'rds from the list provided separately; if key words not listed are 
used underline for emphasis)

Surveillance, electronic

8. SUMMARY (see reverse side before completing this item)

Setting forth a list of telephone end Aerophone surveillances, 
targets of Bro.ik-ins and targets of trespass for years 1/1/70 
through 6/30/75.

62-116464

(4)

379 I (6-75)

ORIGINAL VIA UMSOH TO CQMMTY INDEX
IN CONNECTION NItH HOUSTUDY

IKKI AS WN
CLASSIFY AS APPROPRIATE

L
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INSTRUCTIONS

. • / ' „ •• ■ ,
• Type or print clearly in inki ■ . - 1’ ‘

• Indicate classification of the abstract top and bottom.

• Date the abstract and put on any internal control numbers required.

• "FROM" entry should clearly identify the organization providing the 
information.

• If additions (as when a copy of document sent to SSC is later sent to 
HSC) or changes to a previously submitted form are necessary, submit a 
copy of the original abstract, with the change indicated.

SPECIFIC ITEM NO. 8. SUMMARY - enter brief narrative statement describing 
substance of information and showing relationship to Intelligence Community 
matters if appropriate. Any feedback or evidence of investigatory interests 
should be noted. Commitments made to supply additional information should be 
noted. Additionally, certain administrative information may be entered here, 
e.g., restrictions on review of a document, if document was paraphrased, whether 
interviewee is current or former employee, etc. If actual document or transcript 
is provided, that fact should be noted and no summary is required. Additional 
pages may be attached if necessary.
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2 - Mrw« A- Mintz
(1 - Mr, J. B. Hotis)

1 ”
1 •»

Mr.
Mr.

The Attorney General

Director* FBI
Mr, W. 0. Cregar
Mr. T. J. McHiff

EL S. HOUSE SELECT C'WHTEE
OH WSLLXQEHCE ACTIVITIES (HSC)

W. R. Wannall
J. W. Balseg

November 5$

Enclosed for your approval and forwarding to the 
HSC is the original .of & tieisorsndu®* with attached lxstss 
which is in response to questions X? 2$ 3 and 4 as contained 
in the HSC request dated October 15$ 1975. .

A copy of this mmrandus* with attached listss 
is enclosed for your records. '

Enclosures (10)

62-116464

1 - The Deputy Attorney General
Attention; Michael g. Shaheen* Jr.

Special Counsel for 
AJD:mjg/lhb Intelligence Coordination 

(10) .
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62-116464

2 - J. A. Mintz 
Mr. J. B. Hotis)

1 - Mr. W..R. Wannall
1 - Mr. J. W. Dalseg

(1% Mr. V. 0. Cregar
1 -Mr. T. J. McNiff

November 58 1975

U. S. HOUSE SELECT COMMITTEE 
TO STUDY GOVERNMENTAL OPERATIONS 

WITH RESPECT TO INTELLIGENCE ACTIVITIES CISC)

RE: HSC REQUEST DATED OCTOBER 15, 1975* 
concmn^ warrantless electronic 
swebaahces and surreptitious entries

The MSCy, in a latter dated October 159 1975s to 
Michael Eo Shaheen* Jr.s Special Counsel for Intelligence 
Coordination9 U. 3. Departraent of Justice* Washington* L« C.s 
requested* among other things* the following:

• I. A list of all warrantless wiretaps against 
domestic targets conducted between 1970 and 1975.

2. A list of all other warrantless electronic 
surveillances conducted against domestic targets between 1970 
and 1975.

3. A list of all break-ins conducted by the FBI 
between 1970 and 1975.

4. A list of all other trespasses conducted by the 
FBI betteen 1970 and 1975.

Pursuant to Instructions received from Mr. Steven 
Blackhurst* Assistant Special Counsel for Intelligence 
Coordination* department of Justice* these questions ar® 
being answered in the form of lists which identify targets 
in generic terms. The lists* which are believed responsive 
to these queries, are attached hereto.

1. Telephone Surveillances on Domestic Targets 
January 18 1970, through June 30s 1975.

AJD:mig/lhb ORIGINAL AND ONE COPY TO AG<q> ’ SEE NOTE PAGE 2
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0. S. HOUSE SELECT COMTIEE ON INTELLIGENCE ACTIVITIES (HSC)

EE: HSC INVEST DATED OCTOBER 15, 1975, CONCEUNU^ ^uWl'i£SS 
ELECTRIC SUKVEILW^ES AND SURSEPTITIOUS ENTRIES

2C Microphone Surveillances on Domestic Targets 
January 1, 1970, through June 30 * 1975.

3. Targets of Break-ins (Surreptitious Entries) 
in connection with Microphom Surveillances, January 1, 1970, 
through June 30, 1975.

4. Targets az Trespass (Surreptitious Entries) 
not related to Microphone Surveillances, January 1,. 1970, 
through June 30, 1975.

Enclosures (4)

1 « The Attorney General

NOTE:
By letter 10/15/75, HSC requested the above which 

was pursuant to a briefing given Congressman McClory and 
members of HSC by INTD on 10/10/75. Subsequent to this request, 
Mr. Blackhurst advised that it had been decided that only 
generic lists would be submitted to the Committee in response 
to these queries and, based on his instructions, these four 
questions are being responded to by the submission of the 
attached generic lists. Per Mr, Blackhurst, in accordance 
with White House instructions, EPCE and Flooding Technique 
surveillances are not included,in lists three and four.

I—NBM8362-DocM:3238Mai_Paoe 31



x***1*. XO &. X o
3XWT If 1970 TKHOyCH JW?2 3G? 1975

3 ON

1970 W1 jn^.4973..,>n.

5
Jamary 1973 * '
Jurs® 30. 1975 ’

. Forsiga Xatelligmc® 
A- Agent® -. 2 1 3 3

- - !
t

l

' Fcrslg'd IntelXigmca
I' Contacts . 4 4

I

। Chemist
. F^wtiS'nazXes 1 •• <

KeadsusrfcerSg Basie
H®.voXutlans^y Gxgu> 1 1 1 ' 2 1

C0WW5& of Classified 
. Informs las l^ak 10 10 5

Maek leader 1 1 2 4

' Mlitwt Extremist
Qrg.m* ' I 1 I

Dlplsa^ls
Official®^ Gjatact I

■’ ‘ ;
t

Wei? Left Orisated
1

Arab Terrorist 
Affiliate 1 1

Fm-Paisstlae Graus 1 1

Leader of gewlutiomry 
Group- 1

Arab Terrorist Activist 2 7 4 2 .

This ^rert is prepared in response to -jovr revest
VdH'-v c’-! d- n year Commi'ice. I’s w s' / <" "' A-'; " ,."’5 „\
I’^ar C i.ii-'ie (>„>l ike contirJ nm.! o"‘ m^sai to 
nd witkonl Ike express approval of the- I' t>l . ■

issemi- 
. 'S '-'I 
p-,1 SSll-
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Jmuaxy lg 1975 ~
1970 1971 1972 1973 1974 Juno 3X 197 5

Baglai Extreslst Gm? 2

Black Extreaxlst Grau?!
Affiliate 1
Propaganda Outlet far
Middle Bast Based

Fm^Israeli llilltmfe
Group 1

Left Orientsd
Caucus Group Faction 1

Left Oriented
Cs-apus Grasp Contact X

Idibllcafcion of Claades» 
tins Lhidsr^soir^ Grau??
Bgdlaatod £a
Ssbafcags 1
Kw l&£t A£Xivi:S£

Invs^t-l^atiaEx af
Claadestina Uad^rgwtmd 
Group • Dedicated &>
Strategic Sabotage 12

Militant Black
EKtreiMst Group Masher

Militant Black
Extremist Group Func- 
ticnaries

Violence Prana Faction?
Domestic Protest Group

Domestic Protest Group

1

1

1

2
1

«• 2 *
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January 1e.I
WO 197.1 W2 1973 1974 Jame 30^97

of Hasting 
Militant Group

Militant FrG^X^raali 
G^aup

Forei^ Intelligence 
A^mt's Busimss Cffi^

Fundx&i$ln% fox* 
Asab Terrorist Groxsps

Fn3«ChlaQM 
Outlet

I

X X

1 I

1

I

w 3
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XT * ^4^^^!*’;
{_%>•». ,.^f 4 4 wa *A<a «.

JAaUAKT 1? H70 W&QWU Jfljoiij: j^g 1975

- ■• Jsauasy 1$ 1975 -
197-3. J9H. .1973 ...W3 ; J^ rJum Jj8. 1975.....

F^rsf^gn ■ ",
Agem&s ■ I 1 1 ■

F$s?eig&
Agents Suspect® 1

Aoarlem Group? 
^h@ Traveled && Gaba 1 ■

Black Extremist .
Orgmis’nStlQa 1

Mad: ^tr^Msfc 6ws^ 
” ill

ysath&r Undssrgimmd . .
Sugars Appsrafcas 1 3

far
Kiddle &ast: Based .
Or&migafciea 1 1

Foraigs. Tatel licence - ,
^usimss* Office 1

Thia rlocv.mciit is prepared in response to -pour request and is not for disscmi-' 
i<i<^:; o :'.:P;i’ your Comm!’fee. Ilsu-'et: I’mCed to ?./!-'-mf proe^rer. as by 
rt.r.r Commit!:'c and the co-nie::!- may not Im dm-l med to .:. a.'’.mnzea p-isaa- 
n:l ndLkoi't the express approval of the i-.-l •
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TZaHGEXS OF BREAK- THS (SURREPTITIOUS ENTRIES) 
IN CONNECTION ’HUH MICROPHONE SURVEILLANCES

JZJ^JtY Ip 1970s THRU JUNE 30 ? 19 75

January lg 1975 -
1970 1971 1972 1973 1974 , June 30* 1975

Foreign Diplomatic
Establishments 4 X 3 3 2 1

Foreign Commercial
Establ1shmeats 2 2 X 2

Foreign r-iplomatie
Officials “ 3 1 4 5 8 6

Foreign Intelligence
Agents X 2 X ' 2 1

Suspected Foreign 
Intelligence Agents X X

Foreign Diplomatic
Official*a Contact 1 I

Pro•Cuban Aster lean
Group who Traveled to
Cuba 1

-

Black Extremist
Organisation 1 -

Black Extremist Group 
Functionary 1

Pro-Palestine Group 1 1 1

Weather Underground
Support Apparatus 1 3

Arab Terrorist Activist 4 1 1
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January 15 1975
1970 1971 1972 1973 1974 June 30 s 1975

Propaganda Outlet for
Middle Last Based
Organization X 1

fund liaising front for
Arab Terrorist Activist
Groups X

Foreign Intelligence
Agent's Business Office X

” 2 w
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WXSTS OF T&TSPnSS EUTkIEb)
K jT KE1AX90 10 MXC^Ol’HfW SUKVSWJUCES

JAMJAR ls 1970 3 XlEiU JUS 30 g 1975

Foreign Intelligence
Agents

Arab Terrorist Activist

January lf. 1
1970 1971 1972 1973 1974 June 30 > 197:

112

1

75
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2 - Mr. J. A. Mintz
(1 - Mr. J. B. Hotis)

1 - |Jr. W. R. Wannall
1 - Mr. W. 0. Cregar

The Atto: General

Director,. EBI 
-

1
1

November ]g, 1975

Mr. W. A. Branigan 
- Mr. R. G. Kinsey

UNITED STATES HOUSE OF REPRESENTATIVES
SELECT COMMITTEE ON INTELLIGENCE (HSC)

4

Reference is made to $ letter from the HSC dated 
October 22, 1975, requesting all files, records and documents X, 
from the FBI which concern Mr. Sam jaffe. sy

■ V’ . x.
Enclosed for your approval and forwarding to the 4 

Committee is the original of a memorandum responding to the 
request. Also enclosed are two volumes of material which X 
constitute the FBI file: on Mr. Jaffe. \

A copy of the memorandum is being furnished for 
your records.

Enclosures - 4 1
G2-11G4G4 J;

■1 *• The Deputy Attorney General 5
Attention: Michael E. Shaheen, Jr. -*

„ Special Counsel for 
Intelligence Coordination

j ALL INFORkLVnOH CONTAINED 
HEREIN IS UNCLASSIFIED .... 
DATE BY

fOP SECRET-MATERIAL ATTACHED



G2~11C4G‘1

2 - Mr. J. A. Mintz
(1 - Mr. J. B. Hotis)

1 - M**. W. B. Wannall
1 - Mr. W. O. Cregar
1 - Mr. W. A. Branigan
1 - Mr. R. G. Kinsey
IIovouWl©, 1075

states how of wdemwots
mcr co wbwkems

Eoforonca io made to letter dated Cctobor 22, 1075, 
to Special Counsel for Intelligence Coordination, from 
A. Searle Field, Staff Director for the Committee, requesting 
all files, records and dccusentS concerning Mt. Sam Jaffe, 
0510 Bradley Boulevard, Cot hoc da, Maryland.

Enclosed are two holmes of material constituting 
copies of all information contained in the FBI file concerning 
Mr. Jaffe, with the exception of information furnished to the 
FBI By the Central Intelligence Agency (CIA) and the Department 
of State Office of Security and by foreign intelligence agencies* 
Information from the CIA and the Department of State Office of 
Security has not been included under the third agency rule 
and a request £or this, information should be directed to them 
separately.^

References to Hr. Jaffe contained in ether FBI files 
of which ha is not the subject are. not included is the above 
material, in accordance with an agreement reached on October 00, 
1975, between a representative of the EDI and Miss Baily Bhohstoff 
of the Committee, that for the present the response to th© 
Committee’s requeMt nay be limited to that informtto in tho 
file on Mr. Jaffe

Enclosures - 2
Dep. AD Adm. _
Dep. AD Inv.__
sst.D.r.: 1 » ^be Attorney General
Admin. ________

comp syst._x . 105-28333
Ext. Affairs------ (Jaffe)
Files & Com. 
Gen. Inv. - .— 
Ident. ----------

CLASS. & EXT.
aI^mJ^3011 " FCIIJ 111 1-2 ’ 4* 2 —
fi PATE OF REVIEW _

Inspection ____

-RGK:dmt- (10) J'‘
Intel).____  .■ ■ 
Loboratory ...... 
Pion. & Eval. _
Spec. Inv. _
Training-----------

Legal Coun. ____
Telephone Rm.__

SEE NOTE PAGE 2

1975 O - 569-920
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UNITED STATES HOUSE OF REPRESENTATIVES 
SELECT COMMITTEE ON INTELLIGENCE (HSC)

NOTE: SECRET'

Samuel Adason Jaffe was a symbol number informant 
of the New York Office from 1958 to 1961 and was later in 
contact with the Washington Field Office, During iheso 
periods of contact, Jaffe furnished information on his numerous 
contacts with Soviet and People’s Republic of China officials, 
which were occasioned by his employment with ABC and CBS and 
with other news media. u

p Following his identification by Soviet defector
_Sammy2]as having been recruited by the KGB while assigned 
to Moscow, Jaffe was extensively interviewed and advised that 
he believed he had been the subject of a recruitment approach 
but denied being a KGB agent. Our relations thereofter were 
conducted with caution in view of ^’Sammy’sjJ allegations and 
he is not currently being contacted.

Jaffe filed a request under the Freedom of Information 
Act in March, 1975, and subsequently appealed our denial of 
access to information concerning him as contained in our files. 
Jaffe has alleged’ that the FBI, or his association with the FBI, 
has prevented him from obtaining work in the news media field. 
This allegation is not supported by any material contained in 
his file.c/

In approximately June, 1975, Jaffe met with a friend 
of his who is a member of the Senate Select Committee on 
Intelligence operations. While he was discussing his belief 
that the FBI has been vindictive toward him because he was 
’’fingered” by a Soviet defector, Senator Frank Church, Chairman 
of the Senate Committee, overheard Jaffe’s allegations and ordered 
that his Staff interview Jaffe for full details of his allegation.^

The material being furnished the House Committee 
represents dll information contained in Jaffe’s main file, with 
certain exceptions which are explained in the memorandum to the 
Committee. There are also some 200 to 250 references which are 
not being furnished, following an agreement between Supervisor 
Thomas J. McNiff and Miss Emily Sheketoff of the HSC wherein it 
was agreed that these need not be made available at present. 
Classified by 4001?..a

DEORET-

- 2 -
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OFFICE OF THE DEPUTY ATTORNEY GENERAL 
WASHINGTON, D.C. 20530

OCT 2 4 1975
TO: John A. Mintz., Assistant Director

Legal Counsel Division
Federal Bureau of Investigation

Michael E. Shaheen, Jr.
Special Counsel for Intelligence

Coordination
^ouse Select Committee Letter dated October 22.

Attached is a letter from the House Select .Com-- 
mitt.e.e dated October 22.,. 1975s requesting all files, 
records and documents concerning Mr. Sam Jaffe. Please 
prepare an appropriate response to this letter .^^Com­
mittee is interested in getting this material as soon 
as possible.

cc: Paul Daly

£ DEC 1219^5
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TO: John A, Mintz, Assistant Director
Legal Counsel Division
Federal Bureau of Investigation

FROM: Michael E. Shaheen* Jr*
Special Counsel for Intelligence 

Coordination .

SUBJECT:- House Select Committee Letter dated October 22

■ Attached is a letter from the House Select Com­
mittee dated October 22, 1975, requesting all files, 
records and documents concerning Mr, Sam Jaffe. Please 
prepare an appropriate response to this letter. Com­
mittee is interested In getting this material as soon 
as possible.

cc: Paul Daly

NW 68262 Docld:32989695 Page 43



OTIS G. PIKE, N. Y., CHAIRMAN

ROBERT H. GIAIMO, CONN, 
. JAMES STANfGN, OHIO 

* * RONALD V. DELLUMS, CALIF,
MORGAN F. MORPHY, ILL. 
L^ A^lN/.VfS, 
DALE MtLFORD, TEX. 
PHILIP H, HAYES, IND. 
WILLIAM LEHMAN, FLA,

ROBERT M^CLO^KL, 
DAVID^C. TREEt^^B 

^JAMES P. JOHNS^J^OLO.Robert w. kasten; jr„ wis.

A. SEARLE FIELD, STAFF DIRECTOR 
AARON B. DONNER, COUNSEL

TELEPHONE: (202) 225-9731

• Select Committee on Sntenigence 
WLS. ^ou^e of Mepresientatibe# 

i&sljinjjton, M. 20515

October 22, 1975

Mr. Michael Shaheen, Jr.
Special Counsel for Intelligence

Coordination
Department of Justice
Washington, D.C.

Dear Mr. Shaheen:

Please supply this Committee with all of the files, 
records and documents concerning Mr. Sam Jaffe of 
6510 Bradley Boulevard, Bethesda, Maryland.

We are enclosing herewith a notarized release state­
ment of Mr. Jaffe for your records.

Sincerely,

A. Searle Field 
Staff Director

ASF/ES/ca

iNGWSm- —- •' Lj

k 2 *//& fa -- 3s
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Washington, D.C. 
Oct. 9, 1975

I, Sam Jaffe, hereby consent to the furnishing by the

Federal Bureau of Investigation to the House Select

Committee on Intelligence, all records, files and

documents dealing with me which are in their custody.

NW 68262 Docld:J298»5 Page 45



5-140 (Rev. 1-21-74) FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION
WASHINGTON, D. C. 20535

Addressee:  HOUSE SELECT COMMITTEE  
p________________________________________. ,

I I LTR ry LHM I I Memo | | Report dated 1.1 5______ ,
„ r U.S. HOUSE OF REPRESENTATIVES SELECT nCaption or Document:

1 COMMITTEE
HSC letter 10/22/75

Originating Offi FBI

Received by!.

Delivered by:

Return this receipt to the Intelligence Division, FBI
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.OTE: ‘SEE INSTRUCTIONS ON REVERSE 
I BEFORE COMPLETING.

CLASSIFY AS APPROPRIATE

TO: Intelligence Community Staff
ATTN: Central Index

FROM:

FBI
SUBJECT: Abstract of Information Provided to Select Committees

1. HOW PROVIDED (check appropriate 
for review but not transmitted,

term. If a 
so note.)

document was made avai1 able 2. DATE PROVIDED

V | DOCUMENT | (BRIEFING |
INTERVIEW | | TESTIMONY | |OTHER 11/10/75

3. TO WHOM PROVIDED (check appropriate term; add spedfic names if appropriate)

HSC

4. IDENTIFICATION (provide descriptive data for documents; give name or identification number of briefer, 
interviewee, testifier and subject)

M^orandum and enclosures

5. IN RESPONSE TO (list date and item number if in response to formal request, other-
wi se request of (name), subpoena,

HSC Letter 10/22/75

6. CLASS IF ICATION OF 
INFORMATION (enter 
U, C, S, TS or 
Codeword)

7. KEY WORDS (enter the appropriate key words from the list provided separately; if key words not listed are 
used underline for emphasis)

Information handling
Intelligence collection

8. SUMMARY (see reverse side before completing this item)

Materials relating to Sam Jaffe

62-416464

(4) ORIGINAL VIA LIAISON TO CENTRAL COMMUNITY INDEX 
IN CONNECTION WITH HOUSTUDY

TREAT AS YELLOW
3791 (6-75)

CLASSIFY AS APPROPRIATE
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INSTRUCTIONS

• Type or print clearly in inki- ' •

• Indicate classification of the abstract top and bottom.

• Date the abstract and put on any internal control numbers required.

• "FROM" entry should clearly identify the organization providing the 
information.

• If additions (as when a copy of document sent to SSC is later sent to 
HSC) or changes to a previously submitted form are necessary, submit a 
copy of the original abstract, with the change indicated.

SPECIFIC ITEM NO. 8. SUMMARY - enter brief narrative statement describing 
substance of information and showing relationship to Intelligence Community 
matters if appropriate. Any feedback or evidence of' investigatory interests 
should be noted. Commitments made to supply additional information should be 
noted. Additionally, certain administrative information may be entered here, 
e.g., restrictions on review of a document, if document was paraphrased, whether 
interviewee is current or former employee, etc. If actual document or transcript 
is provided, that fact should be noted and no summary is required. Additional 
pages may be attached if necessary.
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OFFICE OF THE DEPUTY ATTORNEY GENERAL
WASHINGTON, D.C. 20530

OCT 1 6 1975

TO: John A.;.‘Mintz, Assistant Director 
Legal Counsel Division 
Federal Bureau of Invest^

FROM: . Michael E. Shaheen, Jr.
/ Special Counsel for Intel 

y Coordination

v SUBJECT: House Select Comnittee Request dated October 15

Attached, is a letter from the House Select Committee 
dated October 15, which requests materials to supplement the 
briefing given to Congressman McClory and HSC staff members on 
October 10. Please be advised' that Congressman McClory has 
reviewed this letter personally and requests that a complete 
response be prepared as promptly as possible. Therefore, 
please prepare a prompt response to requests numbered 1-4. 
Also prepare a response to requests numbered 5-6, in conjunc­
tion with a response to the HSC letter dated September 30, 
concerning ADEX and the Security Index.

The HSC staff has been told that the ’’Kissinger 17" 
materials are subject to a protective order and that a letter 
from the Chairman to the Attorney' General should be sent 
requesting the Department to modify that order to allow HSC 
access to the materials. After the order has been modified, 
the Bureau will be requested to comply with the ’’Kissinger’ 17" 
request.



OTIS G. PIKE, N. Y., CHAIRMAN

ROBERT N. GIA1MO, CONN. 
JAMES V. STANTON, OHIO 
RONALD V. DELLUMS, CALIF. 
MORGAN F. MURPHY, ILL. 
LES ASPIN, WIS.
DALEM1LFORD.TEX., M 
PHILIP H. HAYK;, IND.
WILLIAM LEHMAN, FLA.

ROBERT MCCLORY, 1LM 
DAVID C. TREEN, LA. '
JAMES P. JOHNSON, COLO. 
ROBERT W. KASTEN, JR., WIS.

A. SEARLE FIELD, STAFF DIRECTOR 
AARON B. DONNER, COUNSEL

TEUEPHONEi (202) 225-9751

Select Committee on Sntelligence 
of Bepregentatibe# 

®Hg|mgtow, 5BX. 20515
October 15, 1975

Mr. Michael E. Shaheen, Jr.
Special Counsel for Intelligence Coordination
U. S. Department of Justice
Washington, D. C. 20530

Dear Mr. Shaheen: . .

Pursuant to the briefing given Congressman McClory and 
members of our staff by representatives of the Intelligence 
Division of the FBI, on October 10, 1975, we are requesting 
the following materials: ■ ■

1. A list of all warrantless wiretaps against domestic 
targets conducted between 1970 and 1975.

2. A list of all other warrantless electronic surveil­
lances conducted against domestic targets between 1970 and 1975.

3. A list of all break-ins conducted by the FBI between _ 
1970 and 1975. “ '

4. A list of all other trespasses conducted by the FBI 
between 1970 and 1975. .

■ 5. A listing of all persons who have been on the APEX
list since its inception and a copy of the current ADEX list.

6. A list of all persons on the Security Index when it 
was discontinued. ,

7. All files, materials and records regarding the
" 17 Kissinger Wiretaps,."

Your prompt attention to this reques-fVill be appreciated.

Since

Aaron B. Donner
Counsel to the Committee

/TO/mas
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OCT 1 6 1975

TO: Jolin A, Mintz, Assistant Director 
Legal Counsel Division 
Federal Bureau of Investigation

EROM: Michael E, Shaheen, Jr.
Special Counsel for Intelligence

. Coordination

SUBJECT: House Select Committee Request dated October 15

Attached is a letter from the House Select Committee 
dated October 15, which requests materials to supplement the 
briefing given to Congressman MoClcry and HSC staff members on 
October 10. Please be advised that Congressman McClory has 
reviewed this letter personally and requests that a complete 
response be prepared as promptly as possible. Therefore, 
please prepare a prompt response to requests numbered 1-4. 
Also prepare a response to requests numbered 5-6, in conjunc­
tion with a response to the HSC letter dated September 30, 
concerning ADEX and the Security Index.

The HSC staff has been told that the ’’Kissinger 17” 
materials are subject to a protective order and that a letter 
from the Chairman to the Attorney General should be sent 
requesting the Department to modify that order to allow HSC 
access to the materials. After the order has been modified, 
•the Bureau will be requested to comply with the ’’Kissinger 17” 
request.

cc: Paul Daly
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OCT i G 1975

TO:

z FROM:

V1’ -

SUBJECT:

OFFICE OF THE DEPUTY .VTTORNEY GENERAL 
WASHINGTON, J.C. 20530

John A. Mintz, Assistant Director
Legal Counsel Division A/.4 
Federal Bureau of Investigation

Michael E. Shaheen, Jr. /
Special Counsel for Intelligence

Coordination v

House Select Committee Request dated October 15

Attached is a letter from the House Select Committee 
dated October 15, which requests materials to supplement the 
briefing given to Congressman McClory and HSC staff members c 
October 10. Please be advised that Congressman McClory has 
reviewed this letter personally and requests that a complete 
response be prepared as promptly as possible. Therefore, 
please prepare a prompt response to requests numbered 1-4. 
Also prepare a response to requests numbered 5-6, in conjunc­
tion with a response to the HSC letter dated September 30, 
concerning ADEX and the Security Index.

The HSC staff has been told that the ’’Kissinger 17" 
materials are subject to a protective order and that a letter 
from the Chairman to the Attorney General should be sent 
requesting the Department to modify that order to allow HSC 
access to the materials. After the order has been modified, 
the Bureau will be requested to comply with the "Kissinger 17 
request.

DEC 1 8 197$



OTIS O. PIKE, N. Y., CHAIRMAN

ROnCRT N. GIAIMO, CONN. 
JAME3 V. STANTON, OHIO 
RONALD DELLUMS, CALIF. 
MORGAN F. MURPHY. ILL.
LES ASPIN, WIS.

ROBERT MCCLORY. tLL^^k 
DAVID C, FRCEN, LA.
JAMES P. JOHNSON, CO«F 
ROBERT W. KASTEN, JR.fwiS.

DALE MILFORD, TEX.
PHILIP H. HAYIFu, IND.
WILLIAM LEHMAN. FLA.

t
Select Comi-attef on SnteUigence 
W.^. ^ou^e of Meprcstentatite 

SQagbington, 33X. 20515
October 15, 1975

A A .uE FIELD, .’A*.’* L.R 

AARON U. DONNER, COUNSEL,

TELEPHONE! (202) 223-9751

Mr. Michael E. Shaheen, Jr.
Special Counsel for Intelligence Coordination
U. S. Department of Justice
Washington, D. C. 20530

Dear Mr. Shaheen:

Pursuant to the briefing given Congressman McClory and 
members of our staff by representatives of the Intelligence 
Division of the FBI, on October 10, 1975, we are requesting 
the following materials:

1. A list of all warrantless wiretaps against domestic 
targets conducted between 1970 and 1975.

2. A list of all other warrantless electronic surveil­
lances conducted against domestic targets between 1970 and 1975.

3. A list of all break-ins conducted by the FBI oetween 
1970 and 1975. * “ *

4. A list of all other trespasses conducted by the FBI 
between 1970 and 1975.

5. A listing of all persons who have been, on the ADEX 
list since its inception and a copy of the current ADEX list.

6. A list of all persons on the Security Index when it 
was discontinued.

7. All files, materials and records regarding the 
"17 Kissinger Wiretaps."



OCT ; 6 1975

TO: John A. Mintz, Assistant Director
Legal Counsel Divisxcn
Federal Bureau of Investigation

FROM: Michael E. Shaheen, Jr.
Special Counsel for Intelligence 

, Coordination

SUBJECT: House Select Committee Request dated October 15

Attached is a letter from the House Select Comiittee 
dated October 15, which requests materials to supplement the 
briefing given to Congressman McClory and HSC staff merlers on 
October 10. Please be advised that Congressman McClory has 
reviewed this letter personally and requests that a complete 
response be prepared as promptly as possible. Therefore, 
please prepare a prompt response to requests numbered 1--A. 
Also prepare a response to requests numbered 5-6, in conjunc­
tion with a response to the HSC letter dated September 30, 
concerning ADEX and the Security Index. .

The HSC staff has been told that the "Kissinger 17” 
materials are subject to a protective order and that a letter 
from the Chairman to the Attorney General should Ise cent 
requesting the Department to modify that order to allow FISC 
access to the materials. After the order has been modified, 
the Bureau will be requested to comply with the "Kissinger 17" 
request. "

cc: Paul Daly



‘ 2 - Hr. J. A. Hintz /
“ (1 - J. B. Hotis) ”

* 1 - Hr. W. B. Wannall

Attorney General Deccabar 5, 1975
1 -Hr. W. 0. Cregar

Director, FBI 1 - Hr. R. L. Koore

UNITED STATES HOUSE SELECT
COmiTTEE ON INTELLIO^CE ACTIVITIES (HSC)

X
Reference is undo to HEC letter dated October 23, 

1975, Item 6 and 10, which requested access to any and all 
files at FBI concerning the Union of American Hebrew 
Congregations, the Comanity Daoh Store and the Redhouse 
Eooh Store, all of r^shington, D. C., and Eonald Sandors 
Luce.

Enclosed for your approval and forwarding to the
IISC is the original of a neworandun responding to the above 
requests. / 1

Assoc. Dir. --------  
Dep. AD Adm.-- 
Dep. AD Inv.-

Asst. Dir.:
Admin. ■
Comp. Syst.___  
Ext. Affairs ___  
Files & Com. _
Gen. |nv. ----------  
Idcnt. --------------- 
'ns^^
InteWr* X~ 
Laboratory____  
Plan. & Eval. —
Spec. Inv.__ _—, 
Training .

Telephone Rm.
_ _ . X 'WX*'

G2-11G4G4

Attention: Hichael

RLH:enj 
(9)

E. Shaheen, Jr 
Counsel for

A copy of this neworandun is being furnishedIfov 
your records. v x

1 - The Deputy Attorney

Special 
Intelligence Coordination

General

Enclosures (2)

PAGE TWOSEE NOTE

r

GPO : 1975 O - 569-920

»5 Page 55



The Attorney General

NOTE:

The bulk of the information in Bureau files 
relating to Donald Sanders Luce consists of classified 
documents which were furnished by CIA and by AID, HSC 
is being referred to CIA and AID for this information. 
Bureau files contain additional information relating to 
the Union of American Hebrew Congregations which has 
been reviewed and determined to be not pertinent to the 
HSC request since the information consists of references 
to the organisation in relation to other investigations 
conducted and docs not of itself furnish any information 
pertinent to the Union of American Hebrew Congregations.

2
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4-

2 - Mr. J. A. Mintz ' /
( 1 - J. B. Hotisy

1 - Mr. W. R. Wannall **
1 - Mr. W. 0. Cregar
1 - Mr. R»- L. Moore

62-116464

Bccenber 5, 1075

WIW3 STATES WOSB SELECT COMMITTEE 
OH IMTMIGBICB ACTIVITIES (HSC)

Reference is made to HSC letter dated October 28, 
1975, Items G and 10. Item 6 requested access to any and 
all files at FBI concerning the Vnion of American Hebrew 
Congregations, the Community Book Store and the Rcdhouso 
Book Store, all of Wshington, D. C.

Records maintained at FBI Headquarters (FBIHQ) 
indicate that the Rcdhouso Book Store was never the subject 
of a Bureau investigation. Bureau indices do, however, 
contain several references to the above organization as the 
name Redhouse Book Store had come to this Bureau *s 
attention in connection with other investigations. ESC 
Staff Member Ellon Miller, after being telephonically 
informed of the above on December 1, 107 5, by Special Agent 
Thomas J. McNiff, advised that the HSC request for access 
to material concerning the Rcdhouso Dock Store is being 
withdrawn.

Pertinent material in FBIEQ files relating to 
the Union of American Hebrew Congregations and the 
Community Book Store has been prepared and is available 
for review by ESC Staff Members.

Assoc. Dir.-----—. 
Dep. AD Adm. — 
Dep. AD Inv. —

Ass*. Dir.:
Admin. . ■ —
Comp. Sy st. .----  
Ext. Affairs-----  
Files & Com. --- 
Gen. Inv. - 
Ident.------------- .
Inspection-------- 
Intell. --------------  
Laboratory „--- 
Plan. & Eval. — 
Spec. Inv. --------  
Training .. -—.

Legal Coun. _ ■
Telephone Rm. — 

Director Sec'y----

Item 10 of the referenced HSC letter requested 
access to any and all files at FBI concerning Donald Sandors 
Luce, born October 20, 1034, Social Security Humber 
008*24*8758. Material reporting information obtained from 
Bureau sources is available for review by ESC Staff Members, / 
Bureau f ilo concerning Ijico contains a number of ^-57
communications concerning that individual, which were £.*>&■ 
directed to the FBI by the Central Intelligence Agency (CIA) 
and the Agency for International Development (AID) and the .. , 
Committee is respectfully referred to those Agencies for 
review of such material, if it is doomed necessary

1 - The Attorney General

RLM:emJ .<
MAIL TELETYPE UNIT GPO : 1975 O - 569-920
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5-140 (Rev. 1-21-74) FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION 
WASHINGTON, D. C. 20535

! Addreseee: house select committee____________  
CjtlR 123 LHM □ Memo O Report dated 12/5/75 

LL.S. Bouse Select Committee on Intelligence.
Activities (HSC). (HSC letter ■ 

10/28/7J, Items 6 & 10)

j Originating Offj€e -̂---------------- 

Delivered Date: 
Received by: f

Title:_________________________________
Return this receipt to the Intelligence Division, FBI
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ITE: SEE INSTRUCTIONS ON REVERSE 
BEFORE COMPLETING.CLASSIFY AS APPROPRIATE

TO: Intelligenee Communi
ATTN: Central'index

ty Staff FROM:

FBI
SUBJECT: Abstract of Information Provided to Select Committees

1. HOW PROVIDED (check appropriate 
for review but not transmitted,

term. If a 
so note.)

document was made available 2. DATE PROVIDED

| DOCUMENT | |bRIEF1NG | INTERVIEW | | TESTIMONY 1 I OTHER 12/5/75

FOR REVIEW
3. TO WHOM PROVIDED (check appropriate term; add specific names if appropriate)

ssc

X HSC

4. - IDENTIFICATION (provide descriptive data for documents; give name or identification number of briefer, 
interviewee, testi fier and subject)

I^morandum

5. IN RESPONSE TO (list date and item number if in response to formal 
wise state verbal request of (name), initiative, subpoena, etc.)

other- 6. CLASSIFICATION OF 
INFORMATION Center 
U, C, S, TS or 
Codeword)

HSC letter 10/28/75, items 6 and 10 u
7. KEY WORDS (enter the appropriate key words from the list provided separately; if key words not listed are 

used underline for emphasis)
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Intelligence collection

8. SUMMARY (see reverse side before completing this item)

Available for review by appropriate HSC Staff Mashers at FBIHQ 
materials relating to Union of American Hebrew Congregations, 
The Community Book Store and Donald Sanders Luce.

62-116464

(4) ORIGINAL VIA LIAISON TO CENTRAL COMMUNITY INDEX 
IN CONNECTION WITH HOUSTUDY
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CLASSIFY AS APPROPRIATE
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INSTRUCTIONS

• Type or print clearly in ink.

• Indicate classification of the abstract top and bottom.

• Date the abstract and put on any internal control numbers required.

• "FROM" entry should clearly identify the organization providing the 
information.

• Tf additions (as when a copy of document sent to SSC is later sent to 
HSC) or changes to a previously submitted form are necessary, submit a 
copy of the original abstract, with the change indicated.

SPECIFIC ITEM NO. 8. SUMMARY - enter brief narrative statement describing 
substance of information and showing relationship to Intelligence Community 
matters if appropriate. Any feedback or evidence of investigatory interests 
should be noted. Commitments made to supply additional information should be 
noted. Additionally, certain administrative information may be entered here, 
e.g., restrictions on review of a document, if document was paraphrased, whether 
interviewee is current or former employee, etc. If actual document or transcript 
is provided, that fact should be noted and no summary is required. Additional 
pages may be attached if necessary. .

NW 68262 Docld:8298»5 Page 60



(1*- Mr. J. B. Hotis^
1 - Mr. W^R. Wannall
1 " Mr. R. L. Shackelford \

Ti

The Attorney General

Director, FBI

U. 5. HOUSE SELECT COMMITTEE
ON INTELLIGENCE ACTIVITIES (HSC)

December 4, 1975
1 - Mr, W. 0. Cregar
1 "Mr. T. J. McNiff

Reference is made to letters from HSC dated 
October 20, and October 28, 1975, both of which, in part, 
requested information in Bureau files concerning Vietnam 
Veterans Against The War (WAW>, and this Bureau’s memorandum 
dated November 14, 1975, responding to that request.

Attached is a letterhead memorandum which contains, 
as an enclosure, a memorandum prepared November 28, 1975, ix/^ 
by this Bureau in response to an unrelated matter, which 
memorandum summarizes the justification for this Bureau’^ 
investigation of the WAN from 1967 to the present. It is 
believed information contained in this memorandum would be 
helpful to Staff Members of the HSC in any evaluation being 
made by that Committee concerning this Bureau’s investigation 
of the WAN.

A copy of the memorandum, with its enclosure, is 
being furnished for your records.

Enclosures (4)

62-116464 jj

i

u

a)

Assoc. Dir. _ 
Dep. AD Adm. — 

Dep. AD Inv._

1 -
2- "

The Deputy Attorney General
Attention:

i^T

Asst. Dir.: 
Admin. . 
Comp. Syst. 
Ext. Affairs

Michael E. Shaheen, Jr, 
Special Counsel for

Intelligence Coordination

Training__ —- 
Legal Coun. _
Telephone Rm. - 
Director Sec’y —

— TJM:lhb

MAIL ROOM

Files & Com. __
Gen. Inv. .
Ident. — 
Inspect! 
Intell. — 
Laboratory ____  
Plan. & Eval. _

’. r-

v
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62-116464

Assoc. Dir. — 
Dep. AD Adm. _ 

Dep. AD Inv. _

Admin. . 
Comp. Syst. .­
Ext. AHoirs ___  
Files & Com. _  
Gen. Inv. - 
Idcnt.________
Inspection____

2 - Mr.^^ A. Mintzr

(1 - Mr/ J. B. Hotis)
1 - Mr. W. R. Wannall
1 - Mr. R. L. Shackelford
1 - Mr. W. 0. Cregar
1 - Mr. T. J. McNiff

December 4, 1975

H. S. HOUSE SELECT CDISilTTEE 
OU WELLIGEUCE ZCTHES (HSC)

RE: WQWXION CONCERNING THE VIETNAM
VEWS AGAINST THE W (VW)

Reference is made to HSC letters October 20, and 
October 28, 1975, both of Which, in part, requested infor­
mation in Bureau files concerning WAW and this Bureau’s 
mesorandusi dated November 14, 1975, responding to that 
request.

Luc to the voluminous materials contained in 
Bureau files concerning the WAN, referenced Bureau 
memorandum, in accordance with an agreement reached between 
HSC Staff Members and Bureau representatives, furnished

as prepared by this Bureau’s Boston,. Chicago, Hew Yorii and 
Washington Field Offices.

In connection with an unrelated matter, this 
Bureau, on November 23, 1975, had occasion to prepare a

investigation of the WAIT fro® 1967 to the present

A copy of this memorandum is being furnished you 
for completion of your records and to be of assistance in 
capsullaing the nature of this Bureau’s interest in the WAIT

Enclosure

1 - The Attorney General

Intell. —
Laboratory - 
Plan. & Eval._
Spec. Inv._____  
Training

Legal Coun. ____  
Telephone Rm. __  
Director Sec’y__

TJM:lhbjht P (J
(9) ORIGINAL AND ONE COPY TO

TELETYPE UNIT

SEE NOTE pJgE 2

GPO : 1975 O - 569-920
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U. S. HOUSE SELECT COMMITTEE OH INTELLIGENCE ACTIVITIES (HSC)

EE: INFORMATION COLICERnilKS THE VIETilAM VETERANS AGAINST THE 
. TO (WAN)

NOTE:
Attached memorandum concerning WAN was prepared 

by Special Agent Horace Beckwith, IS-2 Section, in response 
to Senate Select Committee (SSC) request 11/26/75 for such 
information which could be used, if necessary, at public 
SSC hearings 12/2/75. This memorandum was prepared with the 
idea in mind that it would in all possibility be released 
to the news media. Since this memorandum was prepared for 
the above purpose, it is felt that voluntarily furnishing 
such information to the HSC could work to this Bureau’ s 
advantage in helping that Committee to better understand 
our jurisdiction in this matter.



RE: VIETNAM VETERANS AGAINST THE WAR/WINTER SOLDIER 
ORGANIZATION (VVAW/WSO) -

In June, 1967, Gus Hall, General Secretary of 
the Communist Party, USA (CPUSA) commented on the forth­
coming 1968 national elections. Hall stated that the CPUSA 
must develop guidelines for the political campaigns and must 
assist in the development of any 1968 campaign which was 
antiwar in character* and not limited to either major 
political party. On September 10, 1967, the CPUSA publication 
"The Worker,” announced that the organization VVAW had been 
formed in June, 1967, as a nonmembership organization made 
up of Vietnam veterans who were opposed to the war. This 
communist publication provided the purpose of VVAW as 
opposition to the '"unjustified'" war in Vietnam. It announced 
that VVAW had joined "the dissent of millions of Americans 
against the war."

An initial limited inquiry was begun by the 
federal Bureau of Investigation (FBI) in September, 1967, 
to determine, through inquiries with established sources 
and public source material, if the CPUSA was directing or 
controlling the newly formed WAW. This limited inquiry 
failed to establish that the CPUSA, or any other subversive 
organization, exercised direction or control over VVAW. The 
limited inquiry did indicate that WAW leadership appeared 
before the Socialist Workers Party (SWP) sponsored Militant 
Labor Forum in New York City, but there was no indication of 
any control by the SWP. With the absence of such direction 
or control by any subversive organization, the limited 
inquiry of WAV? was closed in October, 1967. A similar 
limited inquiry was conducted in 1968, resulting in an 
updated affirmation that WAW was not controlled or dominated 
by any subversive group. This second limited inquiry was 
closed in May, 1968. During the limited inquiries in 
1967 and 1968, the National Headquarters of WAV/ was 
located in New York City. VVAW activities were primarily 
devoted to participation in and organization of 
demonstrations opposing the war in Vietnam. No full 
investigation was conducted by the FBI of WAW until 
August, 1971, when information from a variety of sources 
dictated the need to determine the extent of control
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over VVAW by subversive groups and/or violence-prone 
elements in the antiwar movement. Sources had provided 
information that VVAW was stockpiling weapons, VVAW had 
been in contact with North Vietnam officials in Paris, 
France, VVAW was receiving funds from former CPUSA 
members and VVAW was aiding and financing U.S. military 
deserters. Additionally, information had been received 
that some individual chapters•throughout'the country 
had been infiltrated by the youth groups of the CPUSA 
and the SWP. A trend of increased militancy developed 
within the VVAW and the possibilities of violence 
escalated within the organization. During December, 
1971,- WAW members forcibly and illegally occupied or 
surrounded public buildings and national monuments in 
New York City, Philadelphia, Austin, Texas, and 
Washington, D. C.

During 1972, the FBI estimated that WAW had 
approximately 1,800 members and 102 chapters throughout 
the country. VVAW claimed 23,000 members and 283 chapters. 
In 1972, some leaders and activists in the VVAW made 
trips to Europe and Asia during which they participated 
in conferences with representatives and/or officials of 
the Soviet Bloc, North Vietnam, and the National 
Liberation Front (NLF) of South Vietnam. WAW leaders 
informed- the membership that WAW had been asked to 
cooperate on an international level with many organizations, 
including communist or Maoist groups, describing these 
groups as "our friends." When reporting on trips to 
Paris, Moscow and Hanoi, VVAW leaders indicated the 
organization was dedicated to ending imperialist 
aggression and establishing a firm relationship with 
the NLF. '

In June, 1972, a delegation of fifteen WAW 
members and leaders attended a war crimes conference near 
Paris. The conference, which included representatives 
of North Vietnam and the NLF, was sponsored by two 
Trotskyist organizations in France. One of the WAW 
national officers addressed this conference and it was 
reported that the French Communist Party had paid for 
the expenses of the WAW contingent at the conference.

During October, 1972, the National Steering 
Committee (NSC) of WAW met and discussed the direction 
of WAW and the need to make it an anti-imperialist

rr *

- 2 -
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political group, rather than ’’just another* group of war 
veterans." • Most of the speakers participating at this 
meeting expressed their views indicating WATZ was 
utilizing a Marxist-orlentcd analysis of world problens. 
Additionally, it was indicated that WAI had established 
relations with the Irish republican Army, had contact r
with the Angolans, and was attempting to establish <
liaison with the Peoples republic of. China (P?.C).

In April, 1373, the organization changed its 
name to VVAW/VJintcr-Soldier Organization-(WAV//VZSO). 
The change was made in order to absorb into the organi­
zation, individuals who were not veterans of military 
service.

By April, 1073, VVAVZ/VZCO leadership claimed 
to have connections with over 200, foreign organizations 
and maintained ihat WAW/jOO was considered a credible 
organization by these organizations. In October, 1073, 
representatives of WAAZ/V/SO attended and participated in 
the World Peace Congress, Moscow, U.S.G.E.

In 1073, an ideological split became evident 
within the national leadership of WAVZ/VZSO. The split 
arose between those espousing the Marxist-Leninist 
doctrine and those espousing the Marxist-Leninist 
doctrine as interpreted by MAO Tse tung. During 1973, 
the anti-l-aoist Marxist-Leninist group seemed to be 
dominant and expressed determination in educating the 
VVAYZ/VZSO membership in their doctrine. By 1973, WA7Z/WSO 
was composed of approximately 130 chapters with an 
estimated membership of 2,000. The National Headquarters 
was, and still is, located in Chicago, Illinois.

By April, 1974, the NSC devoted itself to the 
theme of defining WATZ/VZSO as a politically oriented 
organization, capable of uniting with as many people 
as possible to combat U.S. imperialism. The hope was 
expressed that WAVZ/VZSO would become part of the vanguard 
of the revolution within this country, Within the NSC, 
dissatisfaction developed and was expressed by some of 
the chapters concerning the WA’7/’.ZG0 publication, 
"Winter* Soldier." The dissatisfied members claimed the 
publication reflected communist propaganda rather than

- 3 -
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chapter activities, news about the Third World, arid news 
of activist groups. Additional disenchantment- with 
Soviet-type communism reportedly manifest itself in the 
sending of-a letter of censure to the Soviet Unionj 
protesting the rape of a female WAW/WSO delegate to the 
World Peace Council, . held, in Moscow during 1073. WAY// 
WSO repoi’tedly severed relations with the CPUSA over 
■this incident. ' .

. In October, 1974, WAW/WSO held a National GI
Organizing Conference designed to initiate the building 
.of a fighting, anti-imperialist movement within the U..S. 
military fox* the purpose of creating disruption and 
disorientation within the military Vaen the revolution 
occurred. ■ ' . .

In December, 1974, the NSC voted to align 
WAW/WSO with the Revolutionary Union (RU) . This? ’ 
changed their political position from a largely Harriet- 
approach to one following a strict Maoist line. This 
alignment with HU created internal strife within WAW/ 
WSO. • Some chapters which refused to adopt the Maoist • 
line were severed fi’om the national organization. In 
June, 1075, some of the WAW/WSO chapters which did not 
support the National Office held a meeting in which they 
verified severance from the national organization and 
agreed to set up an independent organization. This 
rival group was intended to be anti-imperialist in 
nature, but, to date, its future is not certain.

The current National Office of WAW/WSO is 
strongly influenced by RU and could develop into an 
RU front.

Throughout its history, WAW/WSO has not been 
a well-disciplined, theoretically consistent organization. 
The various chapters nevoi’ rigidly followed the dictates 
and policies presented by the National Office. There 
have been instances of rejection of the National Office 
concepts both on a chapter and a. regional basis. The 
cessation of the U.S. involvement in the wax’ in Southeast 
Asia substantially decreased the membership of WAW/WSO. 
Numerous individuals and many chapters withdrew from 
the organization. Chapters and regions were dissolved 
or consolidated.
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In 1974, FBI field offices were instructed to 
analyse the chapters and regions in their respective 
territories* If the local organization did not subscribe 
to the policies of the national Office and v/ere not 
Marxist-Leninist groups advocating the overthrow of the 
Government, the investigation o:' the local organization 
was to be terminated* Most of the local chapters and 
regions continued to be nominally affiliated with the 
nationwide VVAW/'TSO, but the splintering and the internal 
ideological disputes demanded close examination of the 
local positions of each region and chapter* Hany of the 
investigations of the various chapters v/ere closed, not 
because they were no longer active, but because of their 
apparent failure to follow the Marxist-Leninist 
revolutionary posture of the National Office* Ho current 
nationwide membership figures are available for VVAW/'i/SO 
because FBI investigation is limited to specific chapters 
which are revolutionary in nature* Currently, the most 
active of these chapters exist in Chicago, Milwaukee, 
Rew York and San Diego*
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STAFF INTERVIEW

’ ... . House, of Representatives,

... ...Select Committee on Intelligence, 

’ '---------------Washington, D. C. ‘

The staff interview began at 10:00 o’clock a.m. , .
- % .

in Room B-316, Rayburn House Office Building. *

Present: James Oliphant and John Atkisson, Committee 

Counsel. '

Mr. Boos. Do you swear the statements you are about 

to give the House Select Committee on Intelligence are the 

truth, the whole truth and nothing but the truth?

Mr. O’Connor. I do. .

Mr. Oliphant. Mr. O’Connor, as I am sure you are welT 

aware, we are with the House Select Committee on Intelligence. 

We are both attorneys, but we are certainly not prosecutors. 

The House Select Committee is' not in a prosecutive capacity. 

However, just for the record, I will advise you of your 

rights. . •

You do, of course, have a right to have counsel present. 

• Anything you say may be used against you at some future time.

If you wish to stop speaking at any time, of course, you don’t 

have to answer and you can confer with counsel at any time.

I see you have your counsel here; is that correct? 

ocld:3:29S9Wfi. That is correct.
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Mr.- OliplWRt. You understand what x told you, right? .

Mr. O’Connor. Yes„ I dd. . ’

TESTIMONY OF TERRY T. O’CONNOR, SPECIAL AGENT, 

FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION, ACCOMPANIED BY 

BENJAMIN C. FLANNAGAN, ATTORNEY, AND DAVID H. WHITE, 

ATTORNEY 

Mr. Oliphant. Mr. O’Connor, how long have you been 

with the FBI?

Mr. O’Connor. Just a little over seven years. •

Mr. Oliphant. What field offices have you been in? .

Mr. O’Connor. I have been assigned to the New Orleans 

Division, the New York Office, the San Francisco Division and 

the Washington Field Office. I am currently assigned to the 

Headquarters here in Washington. ‘

Mr. Oliphant. How long have you been working in Headquarte 

here in Washington?

Mr. O’Connor. Since about the end of May of this year, 

1975. ' . ’ ‘

Mr. Oliphant. And before that, you were.with the Washington 

Field Office; is that correct?

Mr. O’Connor. That is correct.

Mr. Oliphant. How long were you with them?

Mr. O’Connor. I believe it was a little over four 

years. ‘ , •

Mr. Oliphant. Starting at the beginning of your four
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years, when d^j^you arrived to the best your knowledge? .

••Mr. O’Connor. It was sometime, I believe, around

the middle or just after the middle of April of 1971.

Mr. Oliphant. Now, could you describe in chronological 

order what your duties were with the Wasington Field Office? . 

In other words, what squads or units were you assigned to?
I

Mr. O’Connor. Okay. Initially I was assigned to a squad 

that handled New Left investigations. While I was a part 

of that squad I was a part of a smaller unit that was engaged 

in the investigation to locate certain New Left fugitives. It 

was kind of a criminal-security type of an investigation 

we were conducting.

Then I guess it was about September of 1972, I was 

transferred from that squad to a squad that conducts bank robbery 

and fugitive investigations. ’ ■

Mr. Oliphant. From your transfer from the squad and 

the unit which dealt with the New Left to the squad which 

dealt with bank robbery, since that time; September of 

1972, have you had any further contact with New Left 

investigations?

Mr. O’Connor. Not that I can recall. You know,^

• i/C .nothing. I didn't have any investigation leads assigned .t 

to me or something like that as far as I can recall.

Mr. Oliphant. Okay. Why were you transferred from your 

duties with the New Left to your duties with the Bank Robbery

:M:32W6B5 Page 78
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Squad? ' ■ . •

Mr. O’Connor. That was a decision that was made by 

someone else. I do not know what the basis of it was.

I had indicated some interest in working criminal work. ■

Mr. Oliphant. Had you indicated any dissatisfaction 

in working radical work? '

Mr. O’Connor. Not as such. . • ■*

I did have a preference for criminal work.

( Mr. Oliphant. Since September, 1972, you have been 

completely divorced, officially at least, from the New Left, 

is that correct?

Mr. O'Connor. That is correct.

Mr. Oliphant. The squad that you worked on when you worked 

the New Left—and to put it in a time frame, from April, 1971, 

to September, 1972, is that correct?

Mr. O’Connor. Approximately.

Mr. Oliphant.- Did that have a nickname or a name?

. Mr. O’Connor. -S-7 Squad. .

Mr. Oliphant. Did it have any other nicknames, official or 

unofficial? '

Mr. O'Connor. No. I always referred to it as S-7,

if I had to describe it. ’' .

Mr. Oliphant. Did you ever hear anybody refer to it as

the Red Squad?. '

Mr. O*Connor. No.

locld:32989695 Page 79
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Mr. ,01iph<^P. Regarding a smaller unR you worked* with,' 

the fugitive unit, did you work closely with Guy Goodwin .

at all? . /

Mr. 0’'Connor. I never did. As a matter of fact, I 

never did meet Mr. Goodwin. •

I know that he was concerned with some of the bombing 
* ,

investigations. But I personally did not work with him.

• Mr. Oliphant. Mr. O’Connor, tell me this: When you 

were working with this squad, how were you dressed? How 

did you come to work? What did you look like?

Mr. O’Connor. Initially I came to -work in a suit and 

tie. But beginning, I suppose, during the summer of ’71, 

I began to grow a beard and long hair-and at some point 

I began to dress in old clothes. •

Mr. Oliphant. Why was that? ■

Mr. O’Connor. It facilitated certain of our investigations 

surveillance and things of that nature where we would b]end 

into an area in which we were conducting a physical surveillance 

of some sort.

Mr. Oliphant. Sure. Was this your idea?

Mr. O’Connor. Part of it was. It was a combination of 

my idea and the Bureau was interested 'in having people who 

did have that particular appearance. *

Mr. Oliphant. Did you have to receive Bureau approval 
* - '

for that?

DocM:3M8»5 Page 80



6
' Mr.. O’Co^Blr. Someone had to appr^ro of the fact . 

that I looked that way because it was unorthodox, I guess. ’

Mr. Oliphant. Did you continue to carry your identification 

and such when you did this? • '

■ Mr. O’Connor. Yds, I did. - - -

Mr. Oliphant. Did you always announce yourself as an FBI 
I 

agent if people asked you w^ht you did?’ ; •

What did you say, let’s say, to people who were not 

connected with the Bureau, people conceivably in the Nev? Left?

Mr. O’Connor. Well, if I was interviewing someone?

Mr. Oliphant. Let's say you were just out mingling with 

people.

Mr. O'Connor. If I was out mingling with people, I 

would not have identified myself.

Mr. Oliphant. Did there come a time when you came to 

know a fellow by the name of Earl Robert Merritt, Jr.?

Mr. O’Connor. Yes.

■ Mr. Oliphant. .How did that come about?

Mr. O'Connor. Initially we were, because of the way 

we looked, we kind of blended into the area around Dupont 

Circle. As I recall, one of the agents on one of the 

criminal squads was looking for an individual up around 

the Dupont Circle area. It was some kind*of a fugitive • 

investigation. They had asked us* if we could help them. 

We talked to a police officer assigned to the Second District,
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an- officer by^ne name of Carl Shoffler. He said that he ■ 

knew somebody up around (the fcircle who might know the 

individual, who was familiar with the Dupont Circle area.

So he took us up there and introduced — I don’t know whether 

there was anybody else with me aside from Carl — he 

introduced me to this individual, Butch, showed him the 
*

photograph, I do not know if he showed him any other photograph 

but he didn't seem to know the person.
• x

Shortly thereafter, around October 1, Meritt called me
Af
ih the office and he said that he had been working, for the

Metropolitan Police Department, that he was dissatisfied with 

them and that he wanted to go to work for us if we would pay 

him enough for the information which he said he could furnish.

Mr. Oliphant. So it was Merritt who initiated the contacts 

This was purely sort of a chance initial acquaintance to find . 

this fugitive, a one-shot affair, is that correct? .

Mr. O’Connor. That is correct.

. Mr. Oliphant. You did not expect him to call you back 

or be in contact with you again?

Mr. O’Connor. No. As a matter of fact, I was surprised 

that he did. .

Mr. Oliphant. What did you say to’ him when he called?

Mr. O’Connor. I asked him what kind of information he

could furnish.. Basically, to put it in general terms, he said 

he could furnish information concerning criminal matters

:32989695 Page 82



.* -X

- — S’

5

- 6

7

8

9

10

11

12

.13

14

15

16

. 17

18

19

20

21

- 22

23

24

25

NW MM2

and..- what, we-.wdOd consider ,.security.-mat^  - ‘
- -     .  «- - ' - ’ . . - - „ —  x‘ '4 \ ;< * -

.. Mr. Oliphant. What sortfof criminal matters? .

; . ,Mr. O'Connor. _ fugitive. matters, perhaps narcotics 

information which, we would pass along to whatever agency 

would be interested in it. _ He also said that he was concerned

because he felt that we might be looking for him 
*

concerning a fraudulent check or a bad check matter. 1 don’t

know quite how he put it, but it involved a check.

Mr. Oliphant. Did he bring that out in this initial 

phone call?

Mr. O’Connor. He brought it out. He said., /l have 

one problem before I go to work for you^/ He said, have 

this problem and I think the HBI has been looking for me 

in this matter.^ He was calling me. I knew where he lived, 

but I might explain that I could never call him except to 

return a call to a pay phone because he did not have a phone 

in his residence. He said that he was concerned about this.

I said I was going to have to check,. I told him at that time

that if I found out that we either wanted him on an outstanding 

warrant or we wanted to talk to him, that somebody was 

going to be up to see him, or try to, you know.

Mr. Oliphant. When was this, Mr.* O’Connor?

Mr. O’Connor. He called me about October 1.

Mr. Oliphant. 1571? ‘ .

Mr. O’Connor. 1971, excuse me. I probably got back to
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. e • ■
him within, a day or so- But I did check and I did find 

• * .I 
that we had been interested in him with respect to a bad check 

■matter and. that the. U. Se Atromey’s Office in West Virginia 

had declined prosecution, I also checked NCTC to see if there 

were any outstanding warrants for him or anything like that 

under his true name which he had said he had not been using. 

He gave me his true name.

Mr. Oliphant, let me ask you this: Did you inform him 

that the U. S. Attorney in West Virginia had declined prose­

cution? ”

Mr. O’Connor. That is what I was just about to tell 

you. I certainly did. I told him that as far as 1 knew that 

the prosecution had been declined and that I had found that 

he was — I don’t know whether he was — I guess he was the 

subject of the investigation, and that the U, S. At^brney’s 

Office had declined prosecution, that I couldn’t find that 

he was wanted anyplace else and as far as I was concerned 

that was no longer a stumbling block.

Mr. Oliphant. When did you tell him this?

Mr. O’Connor. It would have been a day or two after 

the initial phone call, if it wasn't the same day.

Mr. Oliphant. So we are still working within the 

first five days ‘of October, roughly?

Mr. O’Connor. Yes.

We had to get that straightened out. The Bureau would 
cW:3a8M®5 Page 84 ’ . ■



; never have allowed me to open -up- an inf^omant -who. we. would ' 

have’been interested in_.ctsa ^result of . some pending investi­

gation. _  . ‘ ;

Mr- Oliphant. When after that did he receive his :

first payment? _

Mr. 0‘Connor. I don‘t think it was — he gave me some 
---  * 

information after we got that all straightened out- He gave 

me some information not too long after and it was within 

a week or ten days and I paid him shortly thereafter.

Mr. Oliphant. How much did you pay him? -

Mr. O’Connor. I do not remember exactly. I would have 

to guess.

Mr. Oliphant. If he said that he was paid ?75, would 

that seem to be an accurate figure?

Mr. O’Connor. The first time?

Mr. Oliphant. Yes. .

Mr. O’Connor. I don’t think so.

. Mr. Oliphant. Was he ever paid on a regular basis?

Mr. O’Connor. Never. Do you mean a flat sum?

He was paid, Mr. Oliphant, on the basis of the value of the 

information he furnished. It was on a strictly COD basis.. We 

do not consider informants to be empldyees. He was told that 

he was not an employee and he was told that if he did decide 

to furnish us information that he would be paid on the 

basis of the value of information furnished and he would

Dod*fi23W8fiaHawJ§d or receive any weekly or monthly or rectular I



- 1 •’ ■ -
flat sum paym^B. ’ . . -

‘Mr. Oliphant. Do you. know.,, then, as a matter of

QZ 
coincidence, what were the periods in which he received

moneys? -

Mr. O’Connor. It would depend on the frequency at which 

we received information.
%

Mr. Oliphant. Do you know if the amounts he received varie 
< 

from time to .time?

Mr. O’Connor. They did. .

Mr. Oliphant. Did you also pay expenses?

Mr. O’Connor. Occasionally.

Mr. Oliphant. Do you recall the most you ever paid him 

at one time? _ •

Mr. O’Connor. No, I don’t. In one lump sum? No.

Mr. Oliphant. What was the nature of the information

which he referred - to you? . • ‘ ■

Mr. O’Connor.. Generally, or the first time.?

Mr. Oliphant. Let’s say the first time.

Mr. O’Connor. I think the first time we really .

went out and talked to him, Bill Tucker and I went out and talk 

to him, we talked generally and we got information that 

would have been security-type information. We showed him 

photographs of the Weathermen fugitives we were looking for, 

things of that nature. I do not know whether we got criminal 
* 

information from him at that time or not.
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12

; Mr. Oliphant. Was Bill Tucker your partner? • 
’ c- ‘
Mr. O’Connor. We never work as partners as such, but 

y-'' "- .J ’
Bill and I work together quite a bit during the time

I worked on S-7, most of the time while I had the long ’ 

hair and the beard. ' •

Mr. Oliphant. Did there come a time when you knew that *
Earl Robert Me^.tt had contacts with the IPS Institute?

Mr. O’Connor. Yes, he told us that at the outset.

Mr. Oliphant. Were you interested in that?

Mr. O’Connor. Yes.

Mr. Oliphant. Why?

Mr. O’Connor. For two reasons. One, we felt that

there were certain Weathermen fugitives who might be in 

contact with individuals who were associatd with the 

Institute, and furthermore, we did have an intelligence/1 

it was really a secondary concern to us because our

primary concerns were the new left fugitives. 
I ,
But the Bureau also did have an intelligence investigation 

concerning the Institute. •

Mr. Oliphant. Do you know why they had an intelligence 

interest in the Institute?

Mr. O’Connor. I could not give you the specific 

reasons because that was not by case. For instance, I was 

familiar with some aspects of it, but what the real root 

of it was, I didn’t know.
:1298»5 Page 87



• Mr.;Qliphant. Khat were the. aspects that yen were * 

aware of? ‘

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

15

16

- 17

. 18

19

20

21

22

23 .

24

. ‘ 25

NW 68262

OfCcnncm Well, -<»ie-ef -the things we were concerned 

about was the fact that it seemed to us that a lot of 

demonstrations had their roots out there.. I guess that 

would have been the thing that I was primarily, aware of.

Mr. Oliphant. Did someone tell you that the IPS was an 

intelligence target?

Mr. O’Connor. Yes.

Mr. Oliphant. Who told you that? -

Mr. O'Connor. That could have been any one of a number 

of people.

Mr. Oliphant. Can you list the people who you believe 

told you it was an intelligence target?

Mr. O’Connor. Could I ask a question off the record?

(Discussion off the record.) • ' .

Mr. Atkisson. Mr. O’Connor, let me say something that 

perhaps should have’ been said at the beginning of this 

interview. . • . .

Mr. Oliphant and I do not want you to speculate or 

guess whenever we ask you a question. Indeed, all answers 

should be of your own knowledge. * ' 
<

If you do not have a personal knowledge of the subject 

we ask you about, you should so state. In addition to 

that, if you do not understand a question, please feel 
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9 -
to tell iis that you don’t understand it and ask us to • 

»
clarify it or restate it-. • • ■

With that caveat, let us resume. ’ . .

Mr. Oliphant. I will rephrase the question here. -

You stated that IPS was a traget? . ■ .

. Mr. O’Connor. The Institute for Policy Studies was the 

subject of an investigation. < .

• Mr. Oliphant. And it is fair to characterize it as an 

intelligence target, is that correct?

Mr. O'Connor. I think so. -

Mr. Oliphant. Now, who told you that it was an intelligenc 

target, or more specifically how did you know it was an 

intelligence target? ' . '

Mr. O'Connor. Well, I knew from talking to the 

case agent. I’m sure I talked to the case agent and just from 

general conversation on the squad. I cannot remember who 

the case agent was at that time. ’

. There was general conversation. Over and above that, 

it would have been confirmed by the case agent. I cannot 

remember. It could have been an agent by the name of Sawyer. 

I know he had the case assigned to him at one time. .

Mr. Oliphant. Why was IPS a target? ,

Mr. O’Connor. I don’t remember specifically. I do know 

that as I said before, we were concerned because we did feel 

that there were a number of demonstrations that had their

pocld:32989695 Page 89
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roots back; we^Riought .they had their ro^s back there at

IPS. There were a number tof organizations involved in 

demonstrations, for. instance, who were representatives which 

spent time up there. That was, as I recall, one of the ■ 

reasons that we were Interested in it. '

That would have been the reason with which I was most 
I

familiar because we were concerned at that time with demonstra­

tions . ’ ■

Mr. Atkisson. What kind of demonstrations are you 

talking about?

Mr. O’Connor. Demonstrations in the nature of May Day 

demonstrations.

Mr. Atkisson. Well, my recollection.of the history 

of the times is that there were not very_many demonstrations 

on that scale.

Are you talking about May Day itself, or others like 

May Day, but smaller in scale?

Mr. O’Connor. Yes, May Day. would have been, I guess, 

the culmination at that time. I was not familiar with anything 

that had gone, on before that time and any involvement they 

may have had in any previous demonstrations.

Mr. Oliphant. Were you ever told that IPS was a 

center for subersives? *

Mr. O'Connor. Yes. If I was not told that, I would have 

gotten the impression very definitly. I would say, yes, that
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if would have been a center for subversives. I .probably ' •I t

was told that. Who would have told me that, I don’t know.

Mr. Oliphant. Why would you say that? .

Mr. O’Connor. Because it was and it is still my 

impression that not all persons up there were necessarily 

people who would be considered subversives but that there 

were people up there who we would have considered to be 

subvers ive perhaps. .

Mr. Oliphant. Did there come a time when you asked Earl 

Robert Merritt to try and infiltrate himself into the IPS?

Mr. O’Connor. Well, Merritt had told us when he first 

contacted me that he had already been, well, he was associated 

with people up there. He knew people up there. He had been 

performing odd jobs up there for the Institute and for 

particular individuals up there at the Institute on a 

regular basis; that he knew Mr. Waskow, Mr. Raskin, Jo Anne Malone 

and some other individuals up there.

Mr. Oliphant. Were these people targets or were there 

cases opened on these people?

Mr. O’Connor. Yes, there were.

Mr. Oliphant. Why were there cases opened on them, 

if you know? •■ *

Mr. O’Connor. They would have been security type 

cases; We were interested in their activities. Why they were 

originally opened, I don’t know. . * .
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Mr. .Oliph^Pt. Were you personally involved in any 

of -those individual cases? w r 

. -Mr. O’Connor. No,I'didn^t’have any-of those assigned 

tome. ’ .. - -------- ..

Mr. Oliphant. I’asked you if you ever asked Mr. Merritt 

to infiltrate. You said that he had told you he was 
I

in contact with the people. But did you ask him to try and * ,

stay in touch’and try and get a job there?

Mr. O’-Connor. Yes, I did. •

Mr. Oliphant. Was he able to?

Mr. O’Connor. As I understood it he was up there on 

a very regular basis and he did odd jobs for them. He 

told us they were considering giving him a permanent job 

up there. That never materialized. He never did get what 

would be considered a regular job up there.

Mr. Oliphant. Did there come a time when Mr. Merritt 

called you and told you that he had some mail and some 

other documents and papers and such from the IPS?

Mr. O’Connor. No.

Mr. Oliphant. Was there ever any time when he called 

you in the evening saying he had just taken some mail from 

the IPS or taken some documents? ’ ‘

Mr. O’Connor. No. *

Mr. Oliphant. To your knowledge, did he ever call 

Special Agent Tucker? •
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■ Mr; O’Cori^t. Right around Thanksgi^feig of 1971 he 

apparently called Bill. I was out of town. I had taken 

leave for the Thanksgiving weekend. He apparently called 

Bill and told him that he had obtained some stuff from the

. .trash up there. ended up meeting Ball and giving him . 

an envelope that he said came from the trash along with 

the contents of the envelope which were in the trash and gave «

them to Bill..

Mr. Oliphant. To your knowledge, did he ever steal 

some mail and give it either to you or Mr. Tucker and then, 

after this mail was evaluated, did you personally ever 

return it to him?

Mr. O'Connor. No, we never had any mail. With respect 

to this envelope that he gave us, we had the envelope. We 

never did inventory the thing. We Xeroxed a copy of a speech 

that was in it. I believe it had been given at People's Grand 

Jury earlier by an individual who was connected with IPS. 

We took the envelope and its contents and gave it back 

to Merritt and told him to return it to the trash of IPS, 

if that is where it belonged.

Mr. Oliphant. Did he ever give you a letter from Colgate 

University to Professor Waskow, which ‘contained an airline 

ticket? * '

Mr. O'Connor. No, he didn’t. .
t

Mr. Oliphant. Do you know of your knowledge knowledge
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if Mr. Merritt ever-recorded-you when you were on the tele­

: phone -with him? * _=.

:Mr. O'-Connor. Not that I know of. *

4 Mr. Oliphant. Would you be willing io give a sample

5 of your voice for analysis?

6 Mr. O’Connor. ■ Yes.
%

7 Mr. Oliphant. Did you know that Merritt was a homosexual?

8 Mr. O'Connor. Yes, I did.

9 Mr. Oliphant. How did you know that?

10 Mr. O’Connor. He told us.

Mr. Oliphant. Did you tell him that made him desirable

12 as an informant?

13 Mr. O’Connor. No, not necessarily. It just happened

14 to be a trait that he had.

13 Mr. Oliphant. Did this make him desirable as an informant ?

■ 15 Mr. O’Connor. Well, he might be able to — it is possible

that he might be able to get close to people that other indi­

viduals would not be able to get close to.

1q Mr. Oliphant. No pun intended? ’

20 Mr. O'Connor. No.

2i Mr. Oliphant. Did you ever ask him about the homosexual

22 affairs of other citizens? * r

Mt. O’Connor. Did we ever ask him?

24 Mr. Oliphant. Yes.

2g Mr. O’Connor. He volunteered that kind of information
NW 68262 [Docld: 32989695 Page 94
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but.we never asked him. _ _ ' _ _ . ... ’

Mr. Oliphant. Were you interested in this information 

when he volunteered it to you? • • ■

Mr. O’Connor. You mean just the fact that people were 

homosexuals? .

. Mr. Oliphant. Yes. 
I X

Mr. O’Connor. No. * •

' Mr. Oliphant. Did you ever incorporate this information 

into any reports?

Mr. O'Connor. Yes. -

Mr. Oliphant. Why?

Mr. O'Connor. Well, because with respect to one individual 

for instance, he continued to bring up the fact that the man 

was a homosexual. •

Mr. Oliphant. Why was this relevant?

Mr. O'Connor. It was relevant, I suppose, because this 

was one facet of the man's personality.

. . As far as I recall it was no secret. The man made 

no secret of that fact. It was one of the reasons that we 

felt that Merritt had a better chance of getting close 

to the individual, again not in an intimate sense.

Mr. Oliphant. What sort of individual was this?

Mr. O'Connor. The individual's name was Jack Davis.

Mr. Oliphant. Why were you interested in him?

Mr. O'Connor. We were interested in Davis because, No. 1,
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we considered -him a suspect:;iir l^eXapifol^bombitLg.-and .

No- 2, we also felt that he 'might very -well -be - a 'contact 2 - - 

for some of the N‘ew-‘ left* fugitives:, the Weathermen fugitives 

we were looking for. - • — - -

Mr. Oliphant. Did you ever ask Merritt to give you any 

gossip or any details regarding homosexuality with regard 

to prominent American citizens?

Mr. O’Connor. Did we ever ask him for that information?

Mr. Oliphant. Yes.

Mr. O’Connor. No, we did not.

Mr. Atkisson. Given your emphasis on the word "we", 

may I take it there were other people who did ask him that, 

to your knowledge?

Mr. O’Connor. No. He would volunteer that information 

from time to time. We didn’t ask him for it. It was not the 

type of thing that we would record.

Mr. Atkisson. Did you encourage it?

Mr. O’Connor. No, we didn’t.

As far as I was concerne,d the Bureau didn’t really 

have any interest in gossip as such.

Mr. Atkisson. Did you’ever in your activities as a 

special agent at any time include in any report, written 

report that you did, any type of information concerning 

homosexual activities of any prominent government or municipal 

citizens in the city of Washington?
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Mr. ,0’Con^P7. No. But he did mentiSr on one occasion— 

excuse me, what I am hesitating at is that some of these V 
_ 1 " 5s- *

»“■ _ — —-7* J— 1 - ' ' ^•w**-*—* *

questions you are asking are questions that if I answer very 

flatly—I think they probably should be elaborated upon.

Mr. Oliphant. Certainly.

We are not trying to pin you down, go ahead.
I

Mr. O’Connor. He did. I don’t know if it was on one 

occasion or on two occasions, or what.

He did mention that there were a couple of individuals 

who were the victims of extortion as a result of their 

sexual activities. He could never take this past the rumor 

stage.

We told him that if in fact he could substantiate it 

there would be a criminal violation and we would certainly 

do something about it. But since that was never taken past 

the rumor stage, it was never made a matter of record.

Mr. Flannagan. May we clarify? The criminal violation 

is the extortion and not the homosexuality.

Mr. Oliphant. Yes, 18 USC 94.

Did you ever threaten Mr. Merritt regarding his check 

violations?

Mr. O'Connor. I never did. That is why, as I explained 

at the beginning, we made it perfectly clehr that Mr. 

Merritt had nothing to worry about as far as we knew.

25 Mr. Oliphant. .What did you know about the kind of
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activities- MeJ^tt 'had conducted _for_.th<^^tropolitan.

Police Department? . . ■

Mr. O’Connor. I knew he had-been an informant because 

he said he' had been an informant. What he did for the
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Metropolitan Police Department specifically, I don’t know.

I assume he had apparently had, based on his statements
I

to me, he would have been concerned with the May Day demonstra- 

tions and people involved with it and I guess the Institute 

for Policy Studies, too.

Mr. Oliphant. Well, Mr. O’Connor, you had good relation­

ship with the Intelligence Division at the Metropolitan 

Police Department, didn’t you?

Mr. O’Connor. Myself?

Mr. Oliphant. Yes.

Mr. O’Connor. I talked to people down there occasionally.

Mr. Oliphant. When you take on an informant with the 

Bureau, someone that just gives information does not instan­

taneously become an informant.

Mr. O’Connor. No, not really.

Mr. Oliphant. He has to be checked out, his reliability, 

et cetera?

Mr. O’Connor. Yes.

Mr. Oliphant. Didn't you try and check out his 

reliability with the Metropolitan Police Department? 
t

Mr. O’Connor. I think, as I recall, that my judgment
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• - - 24■ • ■ < ■" > ■ ■■as to hi's reliability probably would have been based' ' 

on the fact that Officer* Shoffler had introduced me.

He apparently considered him to be reliable. ' • '

Mr. Oliphant. Did he tell you he was reliable?

Mr. O’Connor. Yes, I believe so. .

He did furnish some good information.
*

Mr. Oliphant. Shoffler was basically interested in crimina 

matters, wasn’t he?

Mr. O’Connor. Yes, he was. I wanted to make that 

distinction. He was not assigned to the Intelligence Branch.

Mr. Oliphant. But Merritt had been working with 

intelligence officers; hadn’t he? .

Mr. O’Connor. .Yes,

Mr. Oliphant. Why didn’t you ask them? ■

Mr. O’Connor. I think there was a conversation I had 

with them, but it was primarily a conversation and if I 

talked to anybody, I would have talked to Chris Scrapper.

. The conversation- would have been just to make sure we 

were not stealing^ I don’t know whether he called me or I 

called him, but it would have been to determine whether or 

not we were taking an informant away from hirf.

Mr. Oliphant. Weren’t you interested in knowing whether 

he was reliable?

Mr. O’Connor. I would imagine. I’m sure there was 

some ting said. We would have been, yes. But at the same time
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I was relatively new. ‘ •
„ i

Mr. Oliphant. Was Thcker an older hand?

Mr. O’Connor. No, Tucker was not an older hand.

Mr. Oliphant. Do you know if Tucker inquired regarding 

his reliability? •

• Mr. O’Connor. No, not that I know of. 
< *

Mr. Oliphant. Do you know if anybody inquired regarding 

his reliability?

Mr. O’Connor. Not off hand. •

Mr. Oliphant. Were you ever apprised of what kind of 

activities he had been conducting for the Intelligence 

Division of the Metropolitan Police Department?

Mr. O’Connor. No. ’

Mr. Oliphant. Did he ever tell you?

Mr. O’Connor. He told us that he was concerned, that 

they were concerned about people involved with the May Day 

demonstrations. Jack Davis and Rennie Davis, I guess, and some 

of those individuals', and that they were concerned about 

IPS. As far as the specific activities were concerned, no.

Mr. Oliphant. Did he ever inform you that he had been 

asked to do some break-ins for the Metropolitan Police 

Department? ’ • .
<• .

Mr. O’Connor. Not that I recall, no.

Mr. Oliphant. Did he ever tell you that they asked 

him to take things from the various liberal or radical groups
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fP- ; • -
e tp circulate among? •

Mr. O’Connor. I do .not recall him saying anything 

like that. -

Mr. Oliphant. Did you ever ask him to take things?

Mr. O’Connor. I never did.

Mr. Oliphant. Not even membership lists?

Mr. O'Connor. Well, let's put it this way: I told 

him never to ’take anything wrongfully. If he came across 

a leaflet or a pamphlet or something like that, or 

anything he had a right to have, than was a different matter 

he could obviously have that; but as far as taking anything 

in the sense of taking it, whether he had a right to have 

it or not, no, we never told him that.

Mr. Oliphant. Did you specifically tell him that 

if he did not have a right to take given material, he was 

not to take it?

Mr. O'Connor. That if he didn’t have a right to have 

something, that he shouldn't take it, yes, and that he was 

never to do anything illegal. I told him this on several 

a occasions. ■

Mr. Oliphant. Did you define for him what were illegal 

.activities? •- ’
r

Mr. O’Connor. Well, I’m sure that I probably mentioned 

theft and break-ins since that would have been the primary 

activity that he probably would have been involved in, you
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know that • tha^type of a person might pSRibly engage in.

‘Mr. Oliphant. Are you familiar with the- Community Book

Store at 2028 P Street?

Mr. O’Connor. Yes.

Mr. Oliphant. What do you know about that?

Mr. O’Connor. I know that it was on P Street. It was 
* 

very close.to his residence.

Mr. Oliphant. What sort of place was it?

Mr. O’Connor. I have never been in it. I assume that 

it was a bopk store that had a lot of materials' that were 

political. New Left type reading material.

Mr. Oliphant. Why do you assume that?

Mr.. O’Connor. Because that was my understanding.

You know, he used-to go into the place all the time. *

He would tell me what they had in there and other people 

told me what they had in there.

Mr. Oliphant. Informants?

Mr. O’Connor. No, just agents.

Mr. Oliphant. Was the Community Book Store an intelligence 

.target?

Mr. O'Connor. Not as such, not that I know of.

Mr. Oliphant. Was it under surveillance?

Mr. O’Connor. No, not that I know of.

Mr. Oliphant. Did you ever’come into possession of 

a key to the Community Book Store?
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Mr.’O’Connor. Never. .

Mr. Oliphant. Did Agent Tucker, to your knowledge?

Mr. O’Connor. To my knowledge he never did, either.

Mr. Oliphant. Did you ever ask Merritt to break into 

the Community Book Store?

Mr. O’Connor. No. We would never have any reason to 
% 

ask him to do something like that. * •

■ Mr. Oliphant. Do you know if he ever broke into the 

Community Book Store?

Mr. O’Connor. Not that I know of. ~

Mr. Oliphant. Did he ever bring you any materials 

from the Community Book Store?

Mr. O'Connor. He used to bring us stuff all the time. 

There were perhaps pamphlets or leaflets that he would get 

from up there. .

Mr. Oliphant. Did he ever bring you things, let’s 

say, from anyplace that were non-public-domain kind of things, 

things like membership lists or confidential communications, 

that sort of thing, letters?

Mr. O’Connor. I would say that that package he got 

from the Institute was something that he didn’t have— you 

know, that he normally would not have‘had. .

Mr. Oliphant. What was in that package? .

Mr. O’Connor. I know that there were some crumpled 

message slips. The speech was in there. I really don’t
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remember wh^^the heck was in there, d^ause we didn’t . 
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Mr. Oliphant. Where did you say that came from, again?

Mr. O’Connor. It came from the trash, apparently.

Mr. Oliphant. Are you familiar with the Union of American

Hebrew Congregations?
I 

Mr. O'Connor. I became familiar with it when I read
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an article written by Jack Anderson in the Washington Post 

a couple of weeks ago. •

Mr. Oliphant. Is that your first knowledge?

Mr. O'Connor. That is my first knowledge of that 

organization. As far as I know, the FBI never had an interest 

in that organization. '

Mr. Oliphant. Were you ever brought a box full of 

envelopes that were addressed that purported to come from 

the Union, of the American Hebrew Congregations?

Mr. O'Connor. No.

Mr. Oliphant. Were you aware of any break-ins that 

Merritt performed before he became associated with the 

Federal Bureau of Investigation?

Mr. O'Connor. No. I don't recall him ever talking about 

breaking into any place. Do you mean while he would have been 

working for the police? «■ ' ’

Mr. Oliphant; Yes. '

Mr. O’Connor. No. ■
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Mr.r OliplWBt. Did you ever recall h™ talking about any 

break-ins after or during the time he became'involved 

with the FBI?

Mr. O’Connor. No.

Mr. Oliphant. Are you familiar with the ADEX list?

Do you know what ADEX is? 
%

Mr. O’Connor. Yes, there was an ADEX list. I know that 

certain persons were on that list but I don’t remember 

the criteria for the thing.

Mr. Oliphant. Were any of the people at IPS on the 

ADEX list?

Mr. O’Connor. That is possible. I don’t recall specificall 

Mr. Oliphant. Did you have access to the ADEX list?

Mr. O'Connor. To the list itself? *

Mr. Oliphant. Yes.

Mr. O’Connor. No.

Mx-. Oliphant. What did you tell Merritt regarding the 

people that were working at IPS, or connected with IPS?

Mr. O’Connor. We told him we were interesetd in finding 

out whether any of the fugitives had any contact with indi­

viduals up there. We thought that they might have contact 

with Waskow or Raskin.

Mr. Oliphant. Why did you think that?

Mr. O’Connor. Basically because Mike Spiegel, who was 

one of the fugitives, and Cathy Wilkerson had previous 

association with the Institute-and with those people ld:32989695 Page 105 1
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specifically, as I recall. We felt that the fugitives were ’ 

most likely to be getting asistance from that type of a 

person, people who had money and people who had agreed 

with them idiologically. J : ’

Mr. Oliphant. Did you ever characterize in any way ,

the individuals at IPS to Merritt? ’

Mr. O’Connor. Characterize them? •

Mr. Oliphant. Did you characterize them as radicals, 

as subversives, as communists, for example? ■

Mr. O’Connor. I don’t know whether I ever used those 

terms.

Mr. Oliphant. Did you use similar terms?

Mr. O’Connor. I can’t remember.

He probably would have gotten that, impression.

Mr. Oliphant. Why would he have received that impression 

from you?-

Mr. O’Connor. In view of the fact that we thought 

they might have some contact with these fugitives and 

the fact that they were involved in some of these demonstra­

tions, et cetera.

He knew that was the type of thing we were interested 

in. . . * " . .
r i

• Mr. Oliphant. Did you personally regard the people

at IPS as dangerous? •

Mr. O’Connor. That is a difficult question to answer.
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‘ Mr. Oliphant. How do you define dangerous? I am not 

trying to be funny.

Mr. O’Connor. No, I’m not, either. I would say posed 
. 7

a threat to the Government in terms — that was the impression 

that.I had. • •

Mr. Oliphant. How did you receive that impression? .
«. ■

. Mr. O’Connor. From the conversations that I had heard 

concerning these individuals. ■

Mr. Oliphant. Conversations witn whom?

Mr. O’Connor. With other agents.

Mr. Atkisson. Following up briefly on the question Tim 

just asked and you answered, you and Agent Tucker and I 

gather a number of agents in the Washington Field Office were 

all interested in IPS and specifically Special Agent Sawyer, 

Van Wagenen, Rogers, Rudiger, Feuerand J. P. Chase. 

That is fully six agents in the Washington Field Office 

involved in IPS surveillance. Did you have much contact 

with those agents? ■

Mr. O’Connor. All of them were on the same squad

I was on. •

. Mr. Atkisson. And you worked closely with these six 

individuals? * ' '

Mr. O’Connor. We worked in the same squad room and I 

would talk to them occasionally, yes.
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• Mr.‘Atkisson. Is it fair to say it was from those 

individuals that you first received the impression that IPS 

was generally dangerous?

Mr. O’Connor. Not necessarily all of them, but I would 

imagine, yes, fehSt would probably be agents among those 

agents, yes. 
*

Mr. Atkisson. At the time you were involved in investi­

gating IPS, from which specific person did you derive, in 

your impression of things, from which specific person 

did you derive your authority to investigate IPS? Who told 

you to do it?

Mr. O’Connor. It would have been probably the supervisor.

Mr. Atkisson. I’m asking where you got your authority. 

You are speculating.

Mr. O’Connor. I don’t know. I would not have gotten 

authority.as such. What I am saying is if you obtained 

information which appeared to be pertinent to an investigation 

that was being conducted and you were aware, well, obviously 

you gave that or provide^that information to whoever was 

interested.

In other words, I knew there was an investigation 

and therefore, I would just provide the information, any 

information that would be pertinent, whether it be IPS or 

anything else. •

Mr. Atkisson. For that purpose, you wrote reports, I
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Mr. O’Connor. Right.

Mr. Atkisson. Who did you submit those to?

Mr. O’Connor. They would go to the Supervisor first.

Mr. Atkisson. Your supervisor?

Mr. O’Connor. Right.
*

Mr. Atkisson. Whom would that be?

Mr. O’Connor. John Palmer, at that time.

Mr. Atkisson. Is he in the ’Washington Field Office, or

was he at that time?

Mr. O’Connor. Yes. I think he still is, too.

Mr. Oliphant. Did you ever apprehend any fugitives as a 

result of your study of IPS?

Mr. O'Connor. Never.

Mr. Oliphant. Did you ever apprehend any fugitives 

as a result of your association with Robert Merritt?

Mr. O'Connor. No.

Mr. Atkisson. How long were you involved in the 

investigation of IPS?

Mr. O’Connor. Was I involved?

Mr. Atkisson. Let me put it this way: How long was 

your association with Robert Merritt and his association with 
* r

IPS? How long did those three things coincide?

Mr. O’Connor. Well, I guess really that my interest, 

-btht. any involvement I would have had in obtaining any
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information cdKerning IPS would have been from about •
* ,

the 1st of October when Merritt originally talked to us 
to about the end of. January, when we told Merriti^to stay 

away from IPS. ' .

Mr. Oliphant. Why did you tell Merritt to stay away'

■from IPS? 
I

Mr. O’Connor. Well, because it appeared that his efforts 

up there were at best counter-productive. He just didn’t 

belong up there. ’ ■

Mr. Oliphant. Did you have any other homosexual informan

Mr. 0'Connor.

Mr. Oliphant.

Informants as such, no.

Well, any other homosexual sources?

Mr. Atkisson.

Mr. Oliphant.
y^

Mr. O’Connor.

Mr. ‘Oliphant.

Don’t give us the names.

We don’t need the names. 
’ ■

I know Bill did. ■

Bill Tucker?

Mr. O’Connor.

Mr. Oliphant.

Yes, Bill did.

Do you know if either you or Mr. Tucker

ever asked any of these informants or sources, in the most 

generic sense, people who gave information or were cooperative 

with the Bureau, did you ever ask any of these people to 

check up on Merritt?

Mr. O’Connor. No. *

Mr. Oliphant. Did you ever ask any of them to make 

contact with Merritt? ’

m:M:3298»5 PageMO 
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. Mr0 ’ Co^R>r. No. . " -

■ 'Mr. Oliphant. To your knowledge, did anyone make *

contact with Merritt on the request of either you or Special 

Agent Tucker or any other FBI agents?

Mr. O’Connor. Net that I know of. Do you mean another 

informant or homosexual informant? .
I ■

Not that I can recall. ’ ■

(Discussion off therecord.) .

Mr. O'Connor. I did want to say as far as that 

envelope was concerned, the contents of that—you were asking 

about mail, I don’t recall that there was any mail in there, 

anything that would have obviously come from the mail or 

would have been intended for the mail-. Whether anything 

had been in the mail or not, I don’t know. You know, it is 

conceivable that something had been in the mail, but I don't 

think we would have known that. That speech could have 

gone through the mail, for instance.

Mr. Oliphant. Did you ever give him a code name?

Mr. O'Connor. No. I called him Butch.

Mr. Oliphant. Was he ever given the name Eric by 

you or Mr. Tucker?

Mr. O’Connor. Yes, excuse me, yes.

Mr. Oliphant. What was the story theire? '

Mr. O’Connor. I think he did occasionally call, if 

he would call me at the office, and he always did have to
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call me, “as I ^Rd, because I could not get in touch with 

him, he would either identify himself as Butch or Eric . 

if somebody else answered the phone. But I believe he used 

Butch more than he did Eric. . . ’

Mr. Oliphant. Why was Merritt terminated? . ' ■

Mr. O’Connor. Merritt was terminated because we found 

out that he had been furnishing us unreliable information.

’ Mr. Oliphant. What sort of unreliable information?

Mr. O’Connor. We found out that information he had 

been furnishing us concerning Jack Davis was unreliable. 

We found out that specific information was unreliable and 

we went back and started considering some of the other thing 

he had told us about Davis. We felt what he might have been 

doing was playing both ends against the middle. What he was 

doing was furnishing us not only unreliable, but misleading 

information. .

Mr. Oliphant. Was his termination acrimonious?

■ . Mr. O’Connor. For him, I guess it was.

Mr. Oliphant. Were there harsh words said at the end?

Mr. O’Connor. Not between myself and Merritt, and not 

between Tucker and Merritt, ?as far as I recall. I do know’ 

that we told him that we were terminating him. We didn’t 
* 

tell him why. We told him it was because he had furnished 

unreliable information and Iguess we probably told him, or 

he could have surmised, it was about Jack Davis, if we did
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not ^ell him " -

■ 'Mr. Oliphant. Where, physically, did you go to tell ‘ .

him that? ’ . ■
* , -

Mr. 04Connor. It was up in Rock Creek Park.

Mr. Oliphant. Because you wanted to talk to him? '

Mr. O’Connor. It could have been anyplace. We wanted 
* ■

to get away. We drove up there and pulled off the road and

talked to him. We told him we weren’t going to accept any

more information from him on a confidential basis and he 

could not consider himself an informant any longer.

Mr. Atkisson. Where did you usually meet with Merritt 

when you got information from him?

Mr. O’Connor. It would have been'in any number of places.

Mr. Atkisson. But it was not in the area of Rock Creek 

Park?

Mr. O’Connor. Usually in the Dupont‘Circle area. Sometimes 

we would pick him up and take him out of that area.

Mr. Atkisson. There is no place around the Rock

Creek Parkway where a car can pull off generally; is there?

Mr. O’Connor. Yes. There are some picnic areas up there.

That is where we were, as I recall.

Mr. Oliphant. Did you ask him not to reveal his

relationship with the Bureau after you terfninated him?

Mr. O’Connor. Yes.‘ ’

Mr. Oliphant. Why did you ask him that?
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"■ Mr._ O-’Cor^^r.' Because that is our normal procedure • 

with anyone.- , ecu ws or- co* .

- Mr. Oliphant. Did you ever threaten him? •

Mr. O^Connor. No. - '— .

Mr. Oliphant. Did you ever use him as a witness ar 

any case? -- ‘ - ■ - ' ‘
t

Mr* O’Connor. No. . .
< *

■ Mr. Oliphant. Did you ever make any cases as a result 

of his input? By that I mean were any cases ever presented 

for prosecution even to the U. S. Attorney’s Office or 

the Department of Justice?

Mr. O’Connor. We didn’t, no. There were a couple of 

criminal matters that we passed on to the-police. Whether 

they ever presented —

Mr. Oliphant. As far as the FBI, you never even presented 

a case to the Department of Justice, is that correct, 

based on this? ■

Mr. O’Connor. No.

Mr. Oliphant. Do you know how much he was paid, 

roughly? ' -

Mr. O’Connor. I think over that period of time he was 

paid about$1600, including payment fot services and for 

expenses. * .

Mr. Oliphant. Do you have to categorize your informants 

when you write your reports? ■

..Page 1U
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Mr. ’ O’Connor. Yes. ’ J ’ • .

Mr. Oliphant. Do you have to justify the money you 

spend on them? ■" •

Mr. O’Connor. Yes. ' ' . ‘

Mr. Oliphant. How did you categorize Merritt? c

Mr. O’Connor. He was basically a criminal informant
I 

and was categorized as a criminal informant because he was 

furnishing criminal information.

Mr. Oliphant. Did you make any comments regarding 

his reliability? _

Mr. O'Connor. Yes.

As far as we knew he was reliable until we found out 

that he wasn’t.

Mr. Oliphant. Don’t you have to make some sort of 

justification to get money for an informant? _

Mr. O'Connor. Yes, but he was actually, well, the 

information he was furnishing us was of value to us as 

assistance in an investigation that we were conducting, 

primarily with respect to the time that we were interested in 

Jack Davis. I think it was probably during that time that 

he got the bulk of that $16-00.

Mr. Oliphant. Did you ever arrest Jack Davis for anything 
r

Mr. O’Connor. No.

Mr. Oliphant. Why was the information valuable?

Mr. O'Connor. On a couple of occasions, he told us, 
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on one occhsioWp that Jack Davis was in contact with Mike 

Spiegel. *f

Mr. Oliphant. Was Spiegel a fugitive?

Mr. O'*Connor. Yes. These were the people we were 

interested in. Those’ investigations were not very easy 

investigations. You just didn’t go out and pick somebody 
*

up. He also told us that he had seen Bill Ayers with Jack 

Davis on one occasion. He also indicated that Jack Davis 

had some knowledge of an individual involved in the Capitol 

bombing. This was the type of information he was furnishing 

to us.

Mr. Oliphant. Did you ever make any comments to him 

regarding Jews? -

Mr. O'Connor. No. In what sense?

Mr. Oliphant. Well, did you ever tell him that Jews 

were liberal?

Mr. O'Connor. No. _ .

Mr. Oliphant. Did you ever tell him that they were behind 

or part of, let’s say, the Communist threat?

Mr. O'Connor. No. I think there are a lot of Irish 

who are involved in some of the liberal politics so I 

don’t believe you can —. •­

Mr. Oliphant. Off the record. . ‘

(Discussion off the record.)

Mr. Oliphant. Let me just get back to IPS. Were there"
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a number of tS^ets, groups not readily identifiable as
• r -

Communist, let’s say, or Coriimunist organizations, groups 

like the IPS that were intelligence targets? ' ■

MrL O’Connor. Organizations like that? .
, c

Mr. Oliphant. Yes.

Mr. O’Connor. There were organizations that would have 

been intelligence targets. , .

Mr. Oliphant. Who were the sort of groups that were 

intelligence targets?

Mr. O'Connor. I guess PCPJ, People's Coalition for 

Peace and Justice particularly because of’their role in May Day, 

the May Day organization. We were interested in some groups 

that at that time appeared to be trying to, right around 

the time Merritt began to work for us, were interested in, 

it appeared that they were interested in stirring up problems 

in the prisons because there were quite a few problems 

in the prisonS at that time. -

That would have been another type of group we were 

interested in in order to try to find out what a group like 

that was trying to do. They organized demonstrations, 

for instance, and we wanted to know how disruptive the demonstra 

tions might be. ’
r •

Mr. Oliphant. At what level was a decision made to make 

a group an intelligence target?

What level would that have been within the FBI?
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• 43

Mr.' O'Connor. I guess in some cases it might have 

•been in the field office-. But in other cases, it probably 

would have been in Headquarters. ■ •

Mr. Oliphant. With regard to IPS, where was the decision 
. *

made?

• Mr. O'Connor. I have no idea. ’
- %

Mr. Oliphant. Did you need permission before you 

could ope^n a case on an individual?

Mr. O'Connor. Yes.

Mr. Oliphant. Did you need permission before you 

could open a case on an organization?

Mr. O'Connor. Yes.

Mr. Oliphant. Where did you receive your permission 

from? .

Mr. O'Connor. Well, usually, what you would do is, 

I guess it would normally come from a supervisor. He was 

the man who usually opened and assigned cases. '

. Mr. Oliphant. Was the supervisor the one who told 

you that the FBI was interested in IPS? ’

Mr. O'Connor. Well, I would imagine he mentioned it.

I do not know whether he was the one who told me initially.

As I said before, I knew that we had that pending investigation 
<■

Mr. Oliphant. I have no further questions.

Mr. Atkisson. I have a couple. One of the places that 

we failed to ask you about, have you ever heard of the
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Red House .Boo^^tore? . w • "

Mr. O’Connor. I have heard of the Red House Collective. 
. *

I guess that was connected with the Collective. ■

Mr. Atkisson. Did you ever have anything to do with 

any investigation whatever of the Red House Collective?

Mr. O’Connor. They were, some of this prison activity was 
I ■

centered up there, and for a very short period of time we 
«

were interested in the Red House or people connected with 

the Red House Collective. ■

Mr. Atkisson. Were you personally interested in the 

Red House Collective?

Mr. O’Connor. Did I have a case on them?

Mr.Atkisson. Did you have anything to-do with any 

investigation? •

Mr. O’Connor. I think Merritt furnished us with some 

information that he got from up there. '

Mr. Atkisson. Did you ask him to furnish that informa­

tion? .

Mr. O'Connor. We asked him to furnish information 

concerning the prison demonstrations. .

Mr. Atkisson. Did he do so?

Mr. O'Connor. Yes, I believe he did.

Mr. Atkisson. Did he ever supply mail from 

the Red House Collective? ■

Mr. O'Connor. No.

Mr. Atkisson. Did he supply printed materials from 
0^1^32989655 ,Page 11g • ■- ■ ——
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the Red House ^^llective?’ ’

'Mr. O’Connor. I think he probably gave us some leaflets 

from up there concerning these demonstrations or meetings 

they were having on prison abolition. . .

Mr. Atkisson. Did you ever evaluate what he gave ’ 

you from the Red House Collective in a written memorandum?

Mr. O’Connor. Did I evaluate it? * I did write it up, 

yes.

Mr. Atkisson. Back to the other book store, the Community 

Book Store, did you.ever receive copies of petitions from 

Robert Earl Merritt that ostensibly came from the Community 

Book Store?

Mr. O’Connor. No, not that I recall.
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f a.m. . ■ . * Wr . , . ”
^5 . । ' Mr. Atkisson. Did Mr. Merritt ever tell you that he knew

2 about, a potential job in -the ’employ of Ethel Kennedy?

■ 3 Mr. O’Connor. No. . _ . • '

4 Mr. Atkisson. He never mentioned that? . ’ •

. 5 Mr. O’Connor. No. The first time I saw that was in the

6 same column that I referred to before. '
__ * ■

7 . Mr. Atkisson. So it is your testimony that until that

8 column in Jack Anderson you never heard of any job in the

9 employ of Ethel Kennedy?

10 Mr. O’Connor. No.

11 Mr. Atkisson. You never encouraged Mr. Merritt to take

12 such a job with Ethel Kennedy? ’

13 Mr. O’Connor. No.

14 Mr. Atkisson. Did you encourage him to take any other job

15 when he first developed a relationship with the Bureau?

1g Mr. .O’Connor. Yes; the job at the Institute. •

Mr. Atkisson. Incidentally, do you know what his first

contact with the Institute was? ■

Mr. O’Connor. No, I don’t.

Mr. Atkisson. You say that he was already involved in

the Institute when you met him?

Mr. O’Connor. That is what he told me.

• Mr. Atkisson. Did he say that was a result of the under­

cover activities with the Metropolitan Police Department?

Mr. O’Connor. Yes. •
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what his first connection with* it was, the answer should have

been you knew Xt. was because he was acting in undercover 

capacity with the Metropolitan Police Department?

Mr. O’Connor. I thought you asked me what he had been 

doing for the Metropolitan Police Department, and I thought I 

said he was involved with May Day people and with the Institute.

Mr. Atkissbn. You also mentioned that you wanted to make 

sure that the Bureau wasn’t stealing an-informant from the 

Metropolitan Police Department.. I gather that you satisfied 

yourself that you were not stealing an informant from the 

Metropolitan Police Department.

Mr. O’Connor. Yes; as I recall, I-am pretty sure I talked 

to somebody down there and it was Scrapper, but I don’t 

actually recall, you know, the conversation other than the fact 

I probably would have been — I don’t even know whether I 

would have done it. I would have wanted to make sure we were 

not taking somebody else’s informant away because he had said 

that he was an informant for the Police Department.

Mr. Atkisson. Do you know whether after he became in­

volved with the FBI he maintained a relationship with the 

Metropolitan Police Department? .

Mr. O'Connor. I know that he talked to an officer down 

there, but I don’.t know what — while he was working for us?

Mr. Atkisson. Yes. ■

L
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; * Mr. O’Connor. I know there was an officer down there 

that •— I thought he was a social friend of Officer Kildon.

Mr. Atkisson. How about Alcohol, Tobacco and Firearms, 

did you know of any relationship he might.have had with them? *

Mr. O’Connor. He said he worked for them. c •

Mr. Atkisson. At the same time he worked for the Bureau? 
* -

Mr. O’Connor. Not that I know of. I don’t know whether 

he was or not. He could have been.

Mr. Atkisson. You understand, I am sure, the distinc­

tion between positive and negative information, do you not? 

Positive and negative information?

Mr. O’Connor. In what sense?

Mr. Atkisson. Well, isn’t it the case as a Special Agent 

when you conduct an investigation and then you write a report 

on that investigation that the information can be either posi­

tive or negative?

Mr. O’Connor. It could be.

. Mr. Atkisson. If - it is positive, it is relevant to some 

investigative purpose; if it is negative, it is just as the 

word implies, not relevant to the investigative purpose?

Mr. O’Connor. Yes.

Mr. Atkisson. Is that parlance that is used at the Bureau 

or is that parlance only being used by me at the moment?

Mr. O’Connor. I think I understand what you mean.

Mr. Atkisson. My question is, are you required at the 

:ld:32989695 Page 123 _ ________ _______ —



49

Bureau" to ihcl^Ol negative- information afltg with any positive

2 information in reports that you write? ;

3 Mr. O’Connor. I don’t know whether it wouldn’t be

4 difficult- to sometimes — I would almost have to have' an
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example, sir. There are times when I think that we would get 

information and it really wasn’t my position to be evaluating 
I 

it. it might be questionable, you know. «. .

Mr. Atkisson. In your opinion. I realize. I am solicit­

ing an opinion, counsel, but in your opinion from your seven 

years’ experience in the Bureau, would information about the 

personal sex lives of individuals at IPS be considered 

positive or negative?

Mr. Flannagan. That is a hypothetical? •

Mr. Atkisson. That is correct.

Let’s put you back in that period of time in late 1971, 

early 1972. Suppose you came across such information, would 

you, do you .think, have included it in any reports that you 

wrote up? _ ’

Mr. O’Connor. That somebody was — .

Mr. Atkisson. Just information you obtained from a 

source, from whatever. Would you have included such informa­

tion in any report you drew up? .

Mr. O’Connor. That an individual wa^ a homosexual?

Mr. Atkisson. No; I didn’t say that. Any information 

concerning the personal sex lives of individuals involved at

II
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Mr. O’Connor. Not unless I thought it was pertinent to an 

investigation; no. . ' “ “ * . —..

Mr. Atkisson. All right. Just one more question about 

your final conversation with Robert Merritt in Rock Creek Park. 

Had you ever at any other time in your experience at the Bureau 

of Investigation held a conversation that was in any way 

business-related in Rock Creek Park?

Mr. O’Connor. I don’t recall offhand, because the thing 

is that when you are talking to — I probably wouldn’t have 

conducted any kind of normal interview there, but if you are 

talking about an informant — I don’t know whether we ever 

talked to Merritt there at any other time’.

Mr. Atkisson. Where did you meet Merritt on the day you 

drove to Rock Creek Park? ’•

Mr. O’Connor. That I don’t remember. It probably would 

have been right around the DuPont Circle area some place.

Mr. Oliphant. Didn’t you say before you usually met him 

in DuPont Circle?

Mr,. O’Connor. In the DuPont Circle area.

Mr. Oliphant. Why did you drive to Rock Creek Park, then?

Mr. O’Connor. Occasionally we did drive away from the 
r 

area, and we wanted to go up there and explain this to him, 

because I knew what his reaction was going to be.

Mr. Oliphant. What was his reaction?
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lies^all of his information was reliable, and he was very 

upset he was being terminated. . _ '

Mr. Oliphant. Did you ever threaten him at that time?

Mr. O'Connor. No., I didn't. . , _ _ _ _
\ -- *-t"

Mr. Oliphant. Did Tucker? ‘ _ _ _ _. . „
. — 4 1 ’ ~ • - ” - - -

Mr. O'Connor. Not that I know of. ‘

Mr. Oliphant. Did you hear him threaten him?

Mr. O'Connor. No.

Mr. Atkisson. Were you present, for the entire conversa­

tion?

Mr. O'Connor. As far as I know, yes. We were standing

around the car, and we got out of the par and were talking.

Mr. Atkisson. Had Merritt ever asked to be relieved of

his undercover duties with the Bureau?

Mr. O'Connor. No.

Mr. Atkisson. Was the straw that broke the camel’s back 

so to speak, information concerning Jack‘Davis?

Mr. O'Connor. Yes. -

Mr. Atkisson. Did it have to do wi'th his whereabouts on 

a particular day?

Mr. O'Connor. It had to do with a little more than that

That was part of it. c .

Mr. Oliphant*. Tell us what it was.
« . *

Mr. O'Connor. As I recall, generally it did have to do
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with his whered(^its on a particular day Old further — my 
I

concern here is that I don’t want to jeopardize what I consider 

to have been a confidential conversation between Jack Davis and 

some other agents. I don’t really recall what the —

Mr. Atkisson. I don’t think you have to do that. We 

don’t need to know that, but if Mr. Merritt made representa­
I 

tions to you concerning Jack Davis about his whereabouts on a 
* ■* . K < • *

particular day?

Mr. O'Connor. Let me put it this way: We developed in­

formation that not only was there a problem or discrepancy 

concerning Davis' whereabouts on this particular weekend, but 

also that much of the information that he had been furnishing 

us could not have been correct, you know, over a period of 

time.

Mr. Oliphant. You also found things which rebutted infor­

mation which he had given you on prior occasions?

Mr. O’Connor. Very strongly and which really, as far as 

I was concerned, had caused us to continue an investigative 

interest in an area that we — what had seemed very credible 

to us when it came from Merritt all of a sudden became nothing 

but a lot of miscellaneous information. ’

Mr. Oliphant. Did you write a report which stated what 

information you had got from Merritt that you now felt was 

compromised and why you felt it was compromised?

Mr. O’Connor. I did write a memo that would have closed
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_j mean £s this: You had been report- 

-in^the^^Tofmat'ion..he had been giving you on Davis; is that 

correct?~ '

Mr. O’Connor. Yds. ‘ ’ ' ■

Mr. Oliphant. You had been incorporating that into
I 

reports; is that true? , .

Mr. O’Connor. Yes.

Mr. Oliphant. So there came a time, then, when you had 

reason to believe that some of that information that you had 

incorporated in those reports was erroneous; is that correct?

Mr. 0’Connor. Right.

Mr. Oliphant. Did you ever write a report specifically 

laying out what information now in FBI reports that you had 

written or that Tucker , had written that you now felt was 

erroneous?

Mr. O’Connor. Well, the information — no, I never did 

write a report like that.

Mr. Oliphant. Did Tucker?

Mr. O’Connor. No, not that I know of.

Mr. Oliphant. So was that information ever rebutted 

in the reports then?

Mr. O’Connor. It would have been rebutted; yes.

Mr. Oliphant. How?

Mr. O’Connor. We are getting into the- area I was talking
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; about before. ■■ ' ... . .

-_Mr. Oliphant. You don’t have to say exactly what it was.

Mr. O’Connor. It had to do with Davis, the information 

that we knew was incorrect, and we knew where this information 

had come from and with, respect to the investigation concerning 

Davis there was something in there that I would have considered 
% 

to have rebutted or to have contradicted the information that 

Merritt had previously furnished concerning Davis, but I never 

did; no — in answer to your question, I never wrote anything 

up. It was understood that this information concerning Davis 

was — much of it or some portion of it —

Mr. Oliphant. Would that be readily understandable by 

reading the files? ’ -

Mr. O’Connor. Yes; some portion of it was incorrect.

' Mr. Oliphant. How could someone understand that without 

revealing, what it was? •

Mr. O’Connor. In other words, if they read something —

. Mr. Oliphant. Let’s say an objective person read this ten 

years from now without the benefit of being able to speak with 

you or with whoever the other agents were who spoke with Davis 

and looked, would they see two conflicting reports? Would 

they see series of information that came, let’s say, from 

Merritt and another series of information ihat came from. Davis, 

or someone else? • •

Mr. O’Connor. It would all be — you know, if they read
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the whole sera^p of things, they would you know, as much 

as we could determine. We didn’t go back and ask Merritt how 

much of the information that you furnished was unreliable 

because, for one thing, as I pointed out,when we went up and 

talked to him that day, he protested that nothing he had given 

us was false.
V

There was no way we could do that, so what we were doing - 

what we had was the information we had developed which would 

have shown up chronologically, I’guess, in the investigative 

file.

So if you would have read down the line, all of a sudden 

you would have come to a point, as far as I am concerned, 

where you would have seen, you know, that we were able to 

determine that at least some of the information concerning Davi 

was incorrect. I am saying as far as some of the other informa 

tion is concerned, I would surmise that it was probably inaccu­

rate . •

Mr. Oliphant. But you never memorialized that surmisal; 

is that correct? _

Mr. O’Connor. I didn’t, but I think it probably would 

have been done.

Mr. Oliphant. Who would have done it?

Mr. O’Connor. The guy who was investigating the Capitol 

bombing, 1971. I believe he did. I don’t know whether he did 

or not. .
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j Mr. Oliph^pt. I have no further qr^Ptions. - .

Thank you very much, Mr. O’Connor. We appreciate it. 
t

(Discussion off the record.) - -

Mr. O’-Connor. I would like to put one further thing on- 

the record. ; . • -

Basically, with respect to these allegations which first 
I

started, I think, in the Summer of 1973, even at that time 

those allegations really centered around IPS. Since then they 

have gone beyond that. Even when those first allegations were 

made, I didn’t recall specifically the details of some of the 

things that we were talking about, and I don't think there was 

-any way we could have. About the only way we could have would 

have been to look in files or try to rely on memory as best we 

could. And still today, if we are talking about some of these 

other areas concerning which the man has made allegations, we 

are dealing with even a longer period of time, and some of 

them I know — I know we didn’t have any interest in the 

organization he is talking about, but if we did have an inter­

est in the organization, you know, I am trying to be completely 

candid with you with respect to what we were interested in and 

what we are trying to do so that we just don’t say we weren’t 

interested in people at all, but, you know, the specifics of 

incidents or the specifics of the information he was furnishing 

I don't remember. ■ .

(The interview terminated at 11:25 a.m.) ■
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(At 12;45 Mr. O’Connor was recd^^d for further

testimony.)

Mr.- Oliphant. Mr. O’Connor, I would like to get back to

1971 in the- fall, November.

Mr. O’Connor. Right.

Mr. Oliphant. You are still under oath, of course, 
k

Mr. O’Connor. I know. 
* 

Mr. Oliphant. Some documents or some papers, whatever

you want to call it, v/ere delivered to Agent Tucker, I under­

stand, from Robert Merritt allegedly from the IPS; is that 

correct?

Mr. 0’Connor. Yes.

Mr. Oliphant. There were how many deliveries?

Mr. O’Connor. Only one that I know of. Well, you mean 

anything that would have been other than just leaflets or 

something like that?

DocH:3258M®5 Page 132 ,

. Mr. Oliphant. Yes.

Mr. 0’Connor. Just that one time.

Mr. Oliphant. How did that material come to you?

Mr. O’Connor. Come to me personally, or us?

Mr. Oliphant. Come to you personally.

Mr. O’Connor. When I got back in the office, whenever i

was that I returned , it was there. <

Mr. Oliphant. What was it in?

Mr. 0’Connor. A manila envelope.

*£***??;£ s
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; Mr. Oliph^Jb. How many documents, ^^ughly, were inside?

Mr. O’Connor. I couldn’t tell you. Maybe the thing might 
t • .

have been that thick or so (indicating) , but that is specula­

tion. , ■

Mr. Oliphant. What did you do with these documents? .

Mr. O’Connor. Well, we looked at some of them and deter­
* 

mined that there were some things in there that were obviously

nondescript trash and took the speech and copied it, or I 

copied it, and then we took that and I don’t know whether Bill

went with me or not, but I met Merritt and gave it back to him 

and told him to put it back in there.

Mr. Oliphant. Where?

Mr. O’Connor. In the trash, if that is where it belonged, 

at IPS.

I frankly didn’t like that situation at all. -

Mr. Oliphant. Why? .

Mr. O’Connor. Because, first of all, Merritt had been 

told not to take anything he shouldn’t have had. We didn’t 

want him to for three reasons, really: Number one, because 

if he took anything and it came to the attention of anybody, 

he was no good as an informant anymore. We didn’t want him to 

do anything illegal. I personally didn’t want him doing any­

thing illegal. The Bureau wouldn’t have wanted him to, and I

didn’t. He had been told before, and I reminded him of that 

after this incident. •
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What the circumstances were, I don’Wknow, but I told him 

that we didn’t want anything.like that again. ■

Mr. Oliphant. Why didn’t you want anything like that 

again? ' ‘ •

Mr. 0 ’ Connor. Because I didn’t think it was the type of
-{

thing we should have.
% ■

. Mr. Oliphant. Why? ’♦ * ■

Mr. 0 * Connor. Primarily because he shouldn't have had

things that really weren't intended for him or for the public.

Mr. Oliphant. Did you think they came from the trash?

Mr. 0 ’ Connor. I took his word for it, as I recall.

Mr. Oliphant. Did you write a report on this?

Mr. O’Connor. I wrote the — you' mean describing the

way this happened?

Mr. Oliphant. Did you write a report saying you had re-

ceived material from him? • ’

Mr. O’Connor. Yes. ■

Mr. Oliphant. Did you say he said they came from the

trash? - -

Mr. O’Connor. Not at that time; no. ■

Mr. Oliphant. Did you say how you got them?

Mr. O'Connor. No. •

Mr. Oliphant. Did you say that you returned them?

Mr. O’Connor. No. / i

Mr. Oliphant. Is it usual to return documents that are
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o *
given to you b^people?-

Mr. O’Connor. In th.at case I didn't think that we — he 

says it is trash; I .will take his word for it. But if it is 

trash and it belongs up there, then it should be back up there 

in the trash can. ’ ‘

Mr. Oliphant. Have you ever returned anything to the 

trash since? In other words, have you.ever received anything -

Mr. O’Connor. I have never received anything like that 

again.

Mr. Oliphant. Do you know if getting information in any 

kind of investigation from the trash, do you know if that is 

a regular investigative technique employed by the FBI?

Mr. O'Connor. I think it probably has been in the past.

But let me say that Merritt was never told to take anything 

from the trash.

Mr. Oliphant. All right. . Have you ever heard of anybody 

returning things to the trash?

Mr. O'Connor. No, except in that instance, except that it 

bothered me to have that stuff in the first place.

Mr. Oliphant. You have received other documents, 

haven't you, from people — without giving the details — but 

haven't your informants given you little memorandas and things 
* r

like that that they have taken from various places? Or 

didn’t they in .those days? - •

Mr. O’Connor. You mean things for public —
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Mr. OliphaEt. Well, let’s say for public

Mr. O’Connor. Merritt wh& actually the only informant

^that we, had./' You know, actually he was the only informant 

jthat we had. ■ '

Mr. Oliphant. You have heard- of people within the Bureau

r

¥

6' receiving internal documents' from various organizations

haven't you, in th® subversive squads?.

8

9

10

11

Mr. O’Connor.

Mr. Oliphant.

afterwards?

Mr. O * Connor.

I guess so.

Have you ever heard of them being returned

I don't know whether I have. I don't know

i

12 what kind of document we are talking about. Actually that is

13

14 Mr. Oliphant. Let’s say memorandas?

15
Why weren't all the documents that were in this package

16 incorporated into the record — well, I say into the record

17

18

why

the

weren’t they memorialized and incorporated in the files of

Federal Bureau of Investigation?

19 Mr. O’Connor. Because there really wasn’t anything that

20 was in there that would have been of any interest. For some

21
reason I was interested .in that speech, so I copied it, but

th^t was it.

Mr.. Oliphant. Let me show you this, and it is basically

NW 68263
i1

r

an investigative memorandum covering a memorandum of Novem­

ber 23, 1971.
' fir TftATVMZ, fa 77 &
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Mr. O’Connor. I do.

Mr. Oliphant. Look at the second page.

Mr. O’Connor., Right. . ■ ■

Mr. Oliphant. Did that come from this alleged trash 

collection? •
* 

Mr. O’Connor. No; it was separate and we felt — this «• '

was someching that was questionable. We felt the guy did 

have the right to have it because he was up there all the time 

and the thing was addressed to everyone, and I think there was 

another one addressed to all, and it was nothing that was a 

personal type memorandum. It appeared, to us to be something 

that was intended for anybody who was up there.

• Mr. Oliphant. Why did you put that into the files? Why 

did you bother to incorporate that into the records at the FBI?

Mr. O’Connor. Basically because it was intelligence-type 

information regarding IPS. •

Mr. Oliphant. Are you stating that the other material 

that was with this alleged trash collection was of even less 

value than that? >

Mr. O’Connor. It would have had to have been except for 
- /

the fact that this wasn’t in the trash. < • -

Mr. Oliphant.” Did the fact that it was in the trash have 

some sort of bearing over why you did not incorporate this into

tjw 68264jDocM:32989695 Page 137 ....
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the record.? . *

. Mr. O’Connor. First-of all..
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it was something
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that we really didn’t want. - We-didn’t want it- And,. I don’t 

know, perhaps —.whether he-did something illegal in taking 

that thing or not, I really didn ’ t know. • Whether taking it 

from the trash was illegal or not, in my mind I. wasn’t sure. %

__ Because of that, I did copy that one speech, but appar­

ently there was nothing else in the thing that would have been 

worth copying, or it would have been copied..

Mr. Oliphant. You made no real report of this, did you, 

that he had come to you with a package of material that he ■ 

alleged had come from the trash?

Mr. O’Connor. No? it isn’t set forth that way, because we 

normally wouldn’t. It is my understanding we wouldn’t set forth 

the fact that it came from .a specific spot.

Mr. Oliphant. I am reading from a report by Tucker, and

it is on 11/29/71, and says, ”On 11/26/71, WF-4015-PCI —”

who I take it was Merritt; is that correct?

Mr. 0'Connor. Right.

Mr. Oliphant. "— telephonically advised Special Agent

Tucker and advised that he had viewed certain documents at the

Institute for Policy Studies”, and then it lists three docu­

ments. * ’

Let me show you a brief synopsis. 
I

Would you say that is a standard sort of report?

Rage—1^8t_« >■«?»•• - ■’< "«rer •" (..-aw-”—
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— --- ' , '___________________ ~_________________________________ " d
; Mr* 0.’Connor. Yes.* w - »
' • - -' 4U ' . ' ~ I

. Mr.-OlJ^pant. And you have certain ways that you write 5 

reports. I mean you don’t' do it as you see fit each time. 

There is a form you follow, isn’t there? ' •

Mr. ‘O’Connor. Usually. It could have been written up in * 

this form or on one of these — .
. *

Mr. Oliphant. You see the substance of this information 

in the report, by Tucker? '

Mr. O’Connor. Right. .

Mr. Oliphant. Was the information that was in the trash 

envelope, was it even of less value than that?

Mr. O’Connor. I suppose it was because the only thing thar 

we copied, or I copied, was that speech. •

Mr. Oliphant. Were you entirely convinced that that came 

from the trash? ‘ .

Mr. O’Connor. I am going to have to -- this is based on 

my recollection. One hundred percent I don’t think so; no. I 

didn't know. As I recall, he said it came from the trash, 

and, as I told you before, even when this issue first came up, 

I had a heck of a lot of trouble remembering what the heck had 

happened at that time. .

Mr. Oliphant. But as you -look back now, there was some 

doubt in your mind at the time that it had actually come from 

the trash, wasn't there?

Mr. O'Connor. He is telling me this, and I am taking his
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Mr. O’Connor. I wasn’t very comfortable with it even if 

it came from the trash. I thought if it came from the trash, 

he probably could have obtained it legally; still I didn’t 

like the idea the man had something — I didn’t like the 

idea of rummaging around in the trash, even.

Mr. Oliphant. Did you and Agent Tucker discuss this 

transaction?

Mr. O'Connor. Yes.

Mr. Oliphant. What did you say to each other? What was 

the substance of your discussion?

Mr. O'Connor. Basically he told me about these things 

because if I am —

Mr. Oliphant. Excuse me. Did you discuss the trash 

collection venture?

Mr. O'Connor. Yes.

Mr. Oliphant. And what did you decide between the two 

of you? What did you say?

Mr. O’Connor. In terms of whether, it had actually come 

from the trash?

Mr. Oliphant. Did you discuss whether or not to make a 

report of it? 
r .

Mr. O’Connori No.

Mr. Oliphant. Who decided not to make a report of it?

:3298969!y f?age 140. - , ^5.7*71,
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/ Mr. O’Co^^jr. It .wouldn’t have b^^normal to have made 

a report in that sense. • ■

Mr. Oliphant. Was it normal for Tucker to make a report 

there that the guy had advised him of those three items?

Mr. O’Connor. Yes. ' •

Mr. Oliphant. Then why wouldn’t it have been normal for 

you to make a report of the information you received?

Mr. O’Connor. Well, the report would simply have been,
*

I guess — I think I wrote something up on that speech that we 

copied, and I guess that would have been the report if there ' 

is a report, based on what is in the files and what I can recal

Mr. Oliphant. Do you have further questions?

Mr. Atkisson. Just one not on this subject.

Mr. O’Connor, am I right in assuming that you were more 

or less in charge of Merritt; you were the primary contact man 

with Merritt? '

Mr. O’Connor. Yes.

• Mr. Atkisson. Would any other special agent have had con­

tact with Merritt without your knowledge? ’

Mr. O’Connor. Not that I know of.

Mr. Atkisson. Well, not that you know of, but would it 

have been incorrect for some other special agent of the Bureau 

to have contact without your knowing it? r 
* *

Mr. O’Connor. "Yes; he probably would have told me.

Mr. Atkisson. Do you know if Robert W. Reuer had direct
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contact with ^J^itt? . '

Mr. .O’Connor. Yes-^-he did? I think on one occasion.. 
*

Mr. Atkisson. Let me -ask you this.: I believe your contac 

with Merritt ran from November of 1971 to May of 1972.?

Mr. 0‘Connor. Or early June; yes. ’ x

Mr.. Atkisson. He was terminated, then., in May of 1972?

Mr. O’Connor. Yes, or right at the beginning of June.

Mr. Atkisson. Mr.. Feuer was assigned to the IPS investi­

gation in July of 1972? ’ ’

Mr. 0’Connor. Right.

Mr. Atkisson. So what you are saying is that any contact 

Mr. Feuer had with Mr. Merritt would have been prior to his 

assignment to the IPS investigation? -

Mr. O’Connor. Yes; as I recall, the one time that I can 

recall that Bob Feuer talked to Merritt, he was with us — 

or with myself, I don’t know whether Bill was along — and it 

was during the time — sometime between — it might have had 
- *

something to do with the Jack Davis or Capitol bombing investi­

gation.

Mr. Oliphant. Just one last thing on these things. Did 

Tucker tell you how he got the documents, or whatever you want 

to call it, the trash collection?

Mr. O’Connor. I know that he met Merritt some place — I 

guess it was Lafayette Park, or Some place like that, as I 
« 

recall, and he got them from him there.
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previous night with Merritt--regarding this? ; •

Mr. O’Connor. He probably did. I* don*’t remember the 

exact conversations. . _ • _ . . . ' ’

Mr. Oliphant. Let me ask you this: When the Jack 

Anderson column came out and other newspaper accounts of this, 
I 

after this happened, were you contacted, by the inspector’s 
* 

office of the FBI?

Mr. O’Connor. Starting with about June, 1973, we have 

been talking to people. We have talked to Bureau investigators 

and we have talked to the Metropolitan Police Department.

Mr. Oliphant. Did the Bureau investigators ask you why 

you returned the material? '

Mr. O’Connor. I can’t recall. That was something that I 

did on my own. You know, whether somebody else would have done 

that or not, I don’t know. We hadn't known Merritt for very 

long at that time, and I really wasn’t sure of what was going 

on there. • ■

Mr. Oliphant. Thank you, Mr. O'Connor.

(The interview terminated at one o'clock.p.m.) .

Nwaze Ltocld:32989695 Page 143



The Attorney General

Director* FBI

2 - Mr. J. A. Mintz 
(1 - Mr. J. B. Hotis)

1 - Mr. W. R. Wannall
November 25, 1975

1 - Mr. W. 0. Cregar
1 ~Mr. T. J. McNiff

a
U.HOUSE SELECT COMMITTEE 
0» INTELLIGENCE activities (HSC>

Enclosed herewith are two Xerox copies of a transcript 
of an interview of Special Agent (SA) William T. Tucker by Staff 
Members of the HSC on November 5, 1975.

SA Tucker has reviewed this transcript and has made 
minor corrections which have been penciled in.

HSC Staff Member James Oliphant on November 11, 1975, 
advised SA Paul V. Daly of this Bureau that the notation 
’’Executive Session” appearing on the cover of the transcript 
should be crossed through. He indicated, however, that the 
results of the testimony, as contained in the transcript, 
should not be utilized in any litigation proceedings, the 
subject matter of which was mentioned in the transcripts

The additional Xerox copy of this interview is for 
forwarding to Mr. James A. Wilderotter, Associate Counsel to — 
the President. pj __>

Enclosures (2)

62-116464

1 - he Deputy Attorney General 
Michael E. Shaheen* Jrion:
Special Counsel for 

Intelligence Coordination
S3! DEC 9 1975

Assoc. Dir.
Dep.
Dep. Vc

Asst. Dirl*

Admin. -1 
Comp. Syst. . 
Ext. Affairs ___  
Files & Com. _ 
Gen. Inv.______ 
1dent.

1 - 67-
AJD:mjgn 

(10)
NOTE: W

(Personnel file of SA William T. Tucker)

.to the 
k'.lz

The

7’^

original of this 
HSC by SA Paul V. Daly

transcript previously returned 
Legal Counsel Division.

Laboratory . - —- 
Plan. & Evol. _ ..
Spec. Invyy^^i^K ,

Telophon| fy!.
Director Sec'y MAIL ROOM I' " I ' TELETYPE UNIT I I

L' ’

GPO : 1975 O - 569-920



CLASSIFY AS APPROPRIATE

SEE INSTRUCTIONS ON REVERSE 
BEFORE COMPLETING.

TO: Intelligence Community Staff
ATT&: Central' Index

FROM:

EBI
SUBJECT:

-------------  
Abstract of Information Provided to Select Committees

1 . HOW 
for

PROVIDED (check appropriate 
review but not transmitted,

term. If a 
so note.)

document was made available 2. DATE PROVIDED

| DOCUMENT | |BRIEFING | | INTERVIEW | | TESTIMONY | |OTHER 11/25/75

3. TO WHOM PROVIDED (check appropriate term; add specific names if appropriate)

SSC

HSC

The Attorney General with a copy for forwarding 
to the White House

4. IDENTIFICATION (provide descriptive data for documents; give name or identification number of briefer, 
interviewee, testifier and subject)

Memorandum setting forth results of an interview by HSC Staff 
Members of incumbent SA William T. Tucker

5. IN RESPONSE TO (list date and item number if in response to formal request, other-
wise state verbal request of (name), subpoena,

HA .

6. classification of 
INFORMATION (enter 
U, C, S, TS or 
Codeword)

U

7. KEY WORDS (enter the appropriate key words from the list provided separately; if key words not listed are 
used underline for emphasis)

Information handling
Intelligence collection

8. SUMMARY (see reverse side before completing this item)

Interviewed regarding his assigrwJit at Washington Field Office 
and the FBI’s investigation of Institute for Policy Studies and 
the handling of the informant Earl Robert Merritt.

62-116464

FMKsBak
(4) ORIGINAL VIA LIAISON TO CENTRAL COMMUNITY INDEX 

IN CONNECTION WITH HOUS TUDY

379 I (6-75)
CLASSIFY AS APPROPRIATE

NW 68262 Docld:32989695 Page 145



INSTRUCTIONS

• Type or print clearly in ink.

• Indicate classification of the abstract top and bottom.

• Date the abstract and put on any internal control numbers required.

• "FROM" entry should clearly identify the organization providing the 
information.

• If additions (as when a copy of document sent to SSC is later sent to 
HSC) or changes to a previously submitted form are necessary, submit a 
copy of the original abstract, with the change indicated.

SPECIFIC ITEM NO. 8. SUMMARY - enter brief narrative statement describing 
substance of information and showing relationship to Intelligence Community 
matters if appropriate. Any feedback or evidence of investigatory interests 
should be noted. Commitments made to supply additional information should be 
noted. Additionally, certain administrative information may be entered here, 
e.g., restrictions on review of a document, if document was paraphrased, whether 
interviewee is current or former employee, etc. If actual document or transcript 
is provided, that fact should be noted and no summary is required. Additional 
pages may be attached if necessary.



4

I 
I r



STAFF INTERVIEW1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

12

o 
1

14

15

16

17

18

19

20

21

22

23

24

25

Wednesday, November 5, 1975

House of Representatives,

Select Committee on Intelligence,
* ,

Washington, D. C.

The staff interview began at 11:32 o’clock a.m. , in 

Room B-316, Rayburn House Office Building.

Present: James Oliphant and John Atkisson, Committee 

Counsel.

Mr. Boos. Do you swear the statements you are about to 

make to the House Select Committee on’ Intelligence are the 

truth, the whole truth, and nothing but the truth?

Mr. Tucker. I do.

Mr. Oliphant. Would you state your name for the record, 

please, Mr. Tucker?

Mr. Tucker. My full name is William Timothy Tucker.

Mr. Oliphant. Mr. Tucker, we are not a prosecutive body, 

but, for the record, I am going to inform you of your rights.

You are represented by counsel?

Mr. Tucker. That is correct.

Mr.' Oliphant. You don’t have to answer any questions.

Any time you want to stop, you are entitled, of course, to do 

that. Any of these questions that you answer can be used 

against you. Do you understand that?
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. Mr. Tucker. I am well aware of my rights.

"Mr. Oliphant. I would think you would be.

’ Mr. Atkisson. You understand in addition you have the 

right to ask us to clarify any question you don’t understand. 

We don’t want you to guess or speculate about any subject we 

may bring up here. If you want a question repeated or clari- 
*

fied, ask us to do so. We are asking for your testimony from 

your own knowledge, not from what you think somebody else may 

know. .

Mr. Tucker. I will.

Mr. Oliphant. Agent Tucker, would you give us a brief 

resume of your career with the Bureau?

TESTIMONY OF WILLIAM TIMOTHY TUCKER, SPECIAL AGENT, 

FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION

Mr. Tucker. I entered on duty with, the FBI on March 17, 

1969. After a four-month training period, I was assigned to 

the Jacksonville Division, which covers the Northern District 

of Florida.

I was subsequently appointed within the division to work 

in the Fort Walton Beach, Florida, resident agency, and I 

stayed there until roughly between August 19, 1969, and 

October 28, 1970, and approximately on the 1st of November, 

1970, I reported to the Washington Field Office of the FBI.

I have been at the Washington Field Office for almost five 

years exactly. During that time, I have worked on — would you
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like me to go into my work? •

-Mr. Oliphant. Yes, I would. •

Mr. Tucker. Initially, I worked on background investiga­

tions for a period of approximately five months. In March of 

1971, I would say, I was assigned to work on the May Day, 

covering the May Day demonstrations. Subsequently, I was re­
* 

assigned to the squad which handled — previously I had been 

temporarily assigned there — I was permanently assigned to the 

squad handling domestic intelligence and remained there until 

August, 1974, and then transferred to work in organized 

crime special, and in March of this year, I was reassigned 

again, and now I am working violations of the Federal Escape 

and Rescue Statutes and bank robbery.

Mr. Oliphant. Prior to your stint with the domestic 

intelligence group, had you ever had any prior contact 

officially with the new left or with the radical movement?

Mr. Tucker. Would you clarify that?

Mr. Oliphant. As an FBI agent, had you ever been 

assigned to investigate radical movements, subversive move­

ments? .

Mr. Tucker. Prior to coming to Washington? 

’ Mr. Oliphant. Prior to coming to Washington, D. C.

Mr. Tucker. No, I had not.

Mr. Oliphant. What specific squads were you working on 

when you worked on the domestic intelligence assignments?
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Mr. Tucker. It was one squad and designated in the 

Washington Field Office of the FBI as S-7f ”S” standing for 

security, seven meaning the 7th Security Squad, seven out of 

nine.

Mr. Oliphant. Seven out of nine squads in the Washington 

Field Office, or seven out of nine security squads?

Mr. Tucker. Seven out of nine security squads and C-squad 

for criminal and "A" for applicants.

Mr. Oliphant. What was S-7-assigned to do?

Mr. Tucker. Primarily we were assigned to investigate 

those persons and/or groups who posed — we had legalistic 

terms, and I am trying to come up with that — who could 

possibly be involved in those acts which would consist in 

espionage, sedition, sabotage, or disruption in the normal 

functions of the United States Government.

Mr. Oliphant. Did you have a number of targets you were 

looking at?

Mr. Tucker. When I was assigned to the S-7 squad, my 

work, however — we had a two-fold responsibility on the squad. 

We were also assigned certain criminal violations. The work 

I did was ninety-nine percent criminal. The investigations I 

was conducting were unlawful flight to avoid prosecution inves­

tigations and anti-riot law investigations.

What we did was we broke the*squad into a sub-squad.

Mr. 0*Connor, myself, and two other agents were assigned to
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investigate basically the Weathermen faction of the Students ‘ ' 

for a: Democratic Society; not to develop intelligence on it, 

but to locate the members of the Weathermen who were Federal 

fugitives. ’

Llt, Oliphant. Were there intelligence targets that - 

were designated groups and individuals who were considered
I 

subversive to go along with the legalistic definition you 

were groping for?

Mr. Tucker. Before I go into that, when I was sent up 

here, I had to consult with the Legal Division, and I was 

given the agreement which we signed with the FBI regarding 

confidentiality, and I was told that agreement was only waived 

vis-a-vis my dealings with Earl Robert Merritt, and I was not 

to discuss anything which involved one, ongoing investigations; 

two, anything which would endanger an FBI source; or, three, 

any information which would jeopardize third-party sources.

Mr. Oliphant. Mr. Tucker, all we are asking for now is 

we are trying to get the Merritt investigation into proper 

perspective. We are not asking for something which would 

reveal a source or reveal an ongoing investigation, or put 

anyone in jeopardy.

What we are asking for is, were there targets? You don’t 

have to tell us what they were. Were there targets, intelli­

gence targets?

Mr. Tucker. Targets?
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Mr. Oliphant. Were there cases opened on individuals . 

and organizations who were considered subversive?

Mr. Tucker. May I ask Mr. Flannagan if he thinks that 

would be an appropriate question for me to address myself to?

Er. Flannagan. Off the record, please.

(Discussion off the record.)
I

Mr. Tucker. There were cases opened on various groups 

and individuals.

Mr. Oliphant. Was one of these groups the IPS?

Mr. Tucker. Yes.. By IPS, you mean the Institute for 

Policy Studies?

Mr. Oliphant. That is correct.

Now, who designated the IPS as a'target, or, if you know, 

how was the investigation opened on that?

Mr. Tucker. My involvement with the Institute of Policy 

Studies was not •— I was not involved in investigating the 

Institute of Policy Studies.

Mr. Oliphant. Were you interested 'in certain individuals 

who were in the Institute for Policy Studies?

Mr. Tucker. No, I wasn't. In the sense that I was not 

tasked with the case assignment if there were cases on the 

individuals. I was not tasked with that responsibility of 

investigating the institution or any case on individuals.

Mr. Oliphant. What was your interest with the IPS, then?

Mr. Tucker. Any violation of the Federal Harboring 
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• * ■ 7

Statute. .

.Mr. Oliphant. Did there come a time when you became 

acquainted with a fellow by the name of Earl Robert Merritt, 

Jr.?

Mr. Tucker. Yes, I did.

Mr. Oliphant. Would you tell us about your relationship 
% 

with him? .

Mr. Tucker. I was the alternate agent on a case, an 

inform-a?^ case in which he was the informant with whom we were 

dealing. Mr. O’Connor was the case agent.

Mr. Oliphant. Did he become an informant for the Bureau?

Mr. Tucker. Yes, he did.

Mr. Oliphant. Did you participate in qualifying him as an 

informant? •

Mr. Tucker. No.

Mr. .Oliphant. There is a process, isn’t there, that a 

person goes through before they can be qualified as an informant 

for the Bureau? .

Mr. Tucker. Again, I don’t think I can go into our 

internal policies —

Mr. Oliphant. Yes or no; there is a policy, I mean —

Mr. Tucker. There is a set policy; yes.

Mr. Oliphant. All right.

Mr. Tucker. Again, I am not trying to be difficult.

Mr. Oliphant. I understand, Mr. Tucker, and you have
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Mr. Tucker. Okay.

Mr. Oliphant. Is one of the bases of the investigation, 

for want of a better word, the process to make sure that the 

informant is reliable? That would be one of the things you 
* 

would be looking for; is that correct?

Mr. Tucker. Of course.

Mr. Oliphant. Did you know .that he had been an informant 

for the Metropolitan Police Department?

Mr. Tucker. Yes.

Mr. Oliphant. Did you check with the Metropolitan Police 

Department to find out if he had been reliable?

Mr. Tucker. I did not check.

Mr. Oliphant. Do you know if anyone checked?

■Mr. Tucker. No, I do not know that.

Mr. Oliphant. Do you know why not?

Mr. Tucker. No, I don’t know why not, but I would like 

to comment on that.

Mr. Oliphant. Certainly.

Mr. Tucker. I knew the individual who operated him at 

the Metropolitan Police Department and informally discussed the 

fact that he had been released by him and now we were pperating 

him, so it wasn’t that we weren’t aware of why he left them 

and came to us.
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Mr. Oliphant. Did you, during your informal conversations, 

ever 'ask if he had been reliable? J

Mr. Tucker. I don’t think the specific question of 

reliability was raised.

Mr. Oliphant. Did you ever ask what sort of activities he 

had been performing for the Metropolitan Police Department? 
*

Mr. Tucker. This is an area you don’t get into. When 

you are talking to another agent regarding dealing with a 

source, you would not broach those kinds of subjects, because 

those are sacrosanct.

Mr. Oliphant. So it is safe to say you were not apprised 

of what kind of activity he had been doing with the Metropoli- 

’ tan Police Department? , '

Mr. Tucker. From the Metropolitan Police Department. ,

Mr. Oliphant. Did you receive information from any other 

source as to what sort of activity he had been doing?

Mr. Tucker. From Merritt, himself.

Mr. Oliphant. What did Meritt tell’you he had been doing 

with the Metropolitan Police Department?

Mr. Tucker. Again, I was the alternate agent, and my 

information will not be as complete as Mr. O'Connor’s, because 

- he was primarily responsible, although we worked as partners, 

and would often, in face-to-face dealings with Merritt, I 

would say almost ninety-nine percent of the time, we were there 

together, but he would often speak to Mr. O’Connor on the
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A w *
phbne I would say on about an 80-20 basis regarding, if you 

had to average it out how many times they talked; so getting 

back to your question, I. would say we knew that he had dealt . 

with the- Institute for Policy Studies prior to coming with us 

and had done some work on the gathering of intelligence on 

the activities of those people who had come to Washington to .
» ■

participate in the May Day demonstrations.

■ Mr. Oliphant. Did he ever tell you that he had performed 

any breakins for the Metropolitan Police Department?

Mr. Tucker. ■ No, he did not.

Mr. Oliphant. Did he ever tell you he had taken mate­

rials from various organizations for the Metropolitan Police 

Department? ■ *

Mr. Tucker. No, he did not.

Mr. Oliphant. Did anyone ever tell you either of those 

two facts?

Mr. Tucker. No one ever told me that.

■ Mr. Atkisson. How about the Bureau of Alcohol, Tobacco, 

and Firearms?

Mr. Tucker. No one, to include anyone.

Mr. Atkisson. Were you aware of any connection between 

■Earl Robert Merritt, Jr., and ATF?

■Mr. Tucker. Yes, the details of which I cannot recall 

now. I think he had dealt with an Agent Seals at one time.

Mr. Oliphant. What was the length of your relationship

ld:32989695 Page 157 
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with Mr. Merritt?

..Mr. Tucker. I dealt with Merritt, I would say, between 

the beginning of November, 1971, until the end of May, 1972.

Mr. Oliphant. Did there come a time in November, 1971, 

Merritt delivered to you any material that he had acquired 

from the IPS? - '
I

Mr. Tucker. Yes.

Mr. Oliphant. Would you describe each one of these incidents, 

to the best of your recollection?

Mr. Tucker- There is only one incident. On approxi­

mately the 26th of November, I believe that was a Wednesday even- . 

he called, and he said —

. Mr. Oliphant. Where were you? ;

Mr. Tucker. He called our office, who called me to let me

know he had called, and he left a number. So I called him :
• 4

back, and he said he had obtained some materials from the trash .
£

t t
at IPS. This was, I believe, the Wednesday before Thanksgiving, ;

I

and that Friday I met with him in Lafayette Park, and he turned 

over those items to me consisting of a manila envelope with *

papers in it. It appeared to me that it did come from the i

trash. •

Mr. Oliphant. Why do you say that?

Mr. Tucker. There were crumpled message slips, and the 

items appeared soiled, as I recollect. I believed it had 

come from the trash.
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Mr, Oliphant. Were there airline tickets? •

.Mr. Tucker. No.

■ ■ Mr. Oliphant. -.Any letter to Professor Waskow from

Colgate University? '

Mr. Tucker. No. Again, ihere was no inventory made of 

these items. ,

Mr. Oliphant. When he called you on the phone, did you 

ask him to look at any of the postmarks on the letters?

Mr. Tucker. There was no discussion of letters.

Mr. Oliphant. There was no discussion at all regarding 

the substance of the letters; is that correct? Or the substance: 

of the materials he had taken?

Mr. Tucker. There may have been,'but I cannot recall the 

substance of it. I do recall he has made certain allegations 

that I ordered him to open mail he had found. I did not do 

that. There was no discussion of any mail in those materials. 

I assume that these were items he found in the trash, and 

again there was no discussion of that. ■

Mr. Oliphant. Would you be willing to give a sample of 

your voice for comparison with a tape, if that were asked of 

you?

Mr. Tucker. Of course. •

Mr. Oliphant. Did you know Merritt was a homosexual?

Mr. Tucker. Yes. He admitted that to us.

Mr. Oliphant. Did this make him desirable to you as an
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informant? 

,Mr. Tucker. No, not particularly. 

Mr. Oliphant. ,Did you ever ask him to provide you with 

any information regarding homosexual or homosexualities, or 

alleged homosexuality of any Zuerican citizens?

Mr. Tucker. No. I

Mr. Oliphant. Did he ever volunteer this material to you, 

this sort of information?

Mr. Tucker. On one occasion he did.

Mr. Oliphant. On only one occasion, or one individual?

Mr. Tucker. One glaring occasion he mentioned the fact 

that some prominent people he knew were being extorted because 

of homosexuality.

Mr. Oliphant. What action, if any, did you take regard­

ing this?

Mr. Tucker. Inasmuch as this was totally unfounded 

rumor, he could not in any way substantiate or corroborate the 

information, we took no action.

Mr. Oliphant. Are you familiar with the Community Book 

Store?

Mr. Tucker. Yes.

Mr. Oliphant. We are talking about the Community Book 

Store at 2028 P Street. What did you know about the Community 

Book Store at that time? ■

Mr. Tucker. The Community Book Store was both a book
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store and a rallying point or an information centert for want 

of a better word, for those people who were involved in the 

movement to end the war in Viet Nam.

Mr. Oliphant. Did you have a key to the Community Book

Store? e

Mr. Tucker. No, I didn’t. 
%

Mr. Oliphant. Did you come in possession of a key to the 

book store?

Mr. Tucker. No.

Mr. Oliphant. Did you ever ask Mr. Merritt to perform a 

break-in for you there at the Community Book Store? 
I

Mr. Tucker. No, I didn't.

Mr, Oliphant. Did you ever ask him to take any materials 

whatever from the Community Book Store?

Mr. Tucker. No, I didn’t.

Mr. Oliphant. Did he ever bring you any materials from

the Community Book Store?

Mr. Tucker. Not to my knowledge.

Mr. Oliphant. Did he ever bring you any ’materials from the 

Red House Collective?

Mr. Tucker. He didn't deliver anything to me from the

Red House.Collective. I knew he had been in there.

Mr. Oliphant. Did he ever bring you anything from the 

Union of American Hebrew Congregations?

Mr. Tucker. No.
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Mr. Oliphant. Did you know he was wanted, or that he had 

allegedly cashed some bad checks?

Mr. Tucker. Yes. _ '

Mr. Oliphant. How did you know that?

Mr. Tucker. He admitted that to Mr. O'Connor.

Mr. Oliphant. Did you subsequently investigate to find 

out if this was true or not, search the record?

Mr. Tucker. O’Connor did.

Mr. Oliphant. Did you have anything to do with that at 

all? •

Mr. Tucker. No.

Mr. Oliphant. Do you know if he was told he was not 

going to be prosecuted on this?

Mr. Tucker. That was, I believe — my knowledge of this 

is that this was a decision made by the local United States 

Attorney or the local state's attorney, whichever the case 

may be.

•Mr. Oliphant. Was Merritt informed of this?

Mr. Tucker. I never informed him of it.

Mr. Oliphant. Did you have any — without their names — 

did you ever have any other sources or informants or people 

who gave you information at the same time within the homo­

sexual community, other people, other than Merritt?

Mr. Tucker. ■ Again, I would like to talk to counsel.

25
Mr. Oliphant. Go ahead
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, (Discussion off the record.) • ' \
I .

‘Mr. Tucker. Yes.

Mr. Oliphant. Did you ever ask these people to supply 

information for you on Merritt? ’

Mr. Tucker. No. <

Mr. Oliphant. Did you ever ask them anything about
I .

Merritt? ■ ■

Mr. Tucker. There was one individual who I would also 

talk to who was an informant of mine, and I may have on one 

occasion or two occasions, without indicating to this individual 

my relationship with Merritt, ask him, "What is his story?" 

and never went into any detailed inquiry regarding this 

individual's knowledge of Merritt. In -fact, he told me that 

he basically knew that Merritt lived in the area.

Mr. Oliphant. During the time when you were working with 

Merritt, how were you dressed? How did you come to work?

Mr. Tucker. I was dressed very casually, jeans, blue work­

shirt, had long, shoulder-length hair, and full beard.

Mr. Oliphant. Who gave you permission for this?

Mr. Tucker. The Special Agent in charge. .

Mr. Oliphant. Were you requested to dress like this?

Mr. Tucker. No formal request was made.

Mr. Oliphant. Were you undercover at all?

Mr. Tucker. No. I went into- the office every day. I 

was assigned cases and worked just like any other agent. '
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1 Mr. Oliphant. How did you characterize Dr. Waskow in

2 the IPS to Merritt? How did you describe him to Merritt?

3 Mr.,-Tucker. I .can recall no — you mean physically

4 described him?

5 Mx. Oliphant. No, politically. .

6 Mr. Tucker.. I don’t know how I described him to Merritt,

7 but I could describe him for you. .

8 Mr. Oliphant. Okay.

9 Mr. Tucker. He was affiliated with the Institute for

10 Policy Studies and often was a proponent of left-wing causes

11 here in the District, local left-wing causes.

12 Mr. Oliphant. Was he a subject of investigation of the

13 Federal Bureau of Investigation?

14 Mr. Tucker. I cannot discuss that.

15 Mr. Oliphant. Well, I think inasmuch — off the record.

15 (Discussion off the record.)

I? Mr. Oliphant. Was IPS the subject of an FBI investiga-

lg tion? ■

ig Mr. Tucker. We are in the same problem.

2q Mr. Atkisson. Counsel, we just went through this whole

21 subject area with Mr. O'Connor’s interview.

22- Mr. Flannagan. I think he can answer that question.

2g Mr. Tucker. Again, as I said when I came up here, I was

24 told by the legal division that the confidentiality agreement was .

25 only waived vis-a-vis my relationship with Merritt. The
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question, on IPS, I think I can answer, but as to Waskow, 

I think we may be getting, you know, where are we going to 

draw the line? ' ' .

Mr. Oliphant. Was Dr. Waskow working at IPS?

Mr.Tucker. I believe so; yes. -

Mr. Oliphant. Did Merritt have contact with Waskow? 
k 

Mr. Tucker. Yes. ’ •

Mr. Oliphant. Did he supply information on Waskow?

. Mr. Tucker. Yes. ‘

Mr. Oliphant. What sort of information did he supply on 

Waskow?

Mr. Tucker. I cannot recall any specifics.

Mr. Oliphant. Did it have to do with fugitives?

Mr. Tucker. He never provided us any information regarding 

the Weathermen.

Mr. Oliphant. Did he provide information regarding other 

fugitives?

. Mr. Tucker. Did Merritt provide?

Mr. Oliphant. Yes.

Mr. Tucker. In one instance a bond default subject 

Randy Coleman, he provided us information regarding him.

Mr. Oliphant. Did there come a time when Merritt was 

terminated?

Mr. Tucker. Yes. ’

Mr. Oliphant. Why was he terminated?

5
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Mr. Tucker. He was found to be unreliable. ■

Mr. Oliphant. Could you expand on that?

Mr. Tucker. He gave us information that he had contacted 

an individual, and knew in' fact that that individual was 

out of the Washington, D. C. a; ea when he said he contacted 

him.

Mr. Oliphant. What action did you take after that?

Mr. Tucker. We told. Merritt that he had lied to us and 

that we were severing our relationship with him.

Mr. Oliphant. We will get back to that in a minute, but 

I would like to ask you what you did with the materials that 

were given to you allegedly from the trash in mid-November of 

1971. ' '

Mr. Tucker. I went back to the office on Friday, put them 

in my desk, showed them to O’Connor, and we gave them back to 

Merritt.

Mr. Oliphant. Did you incorporate them in any FBI 

reports?

Mr. Tucker. No. • ■

Mr. Oliphant. Why not?

Mr. Tucker. I didn't.

Mr. Oliphant. Do you know if they were incorporated in an} 

FBI reports? •

Mr. Tucker. May I go off the record here?

Mr. Oliphant. I don't think you should.
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, Mr. Tucker. Then let me put it this way: When you say
I . .

report, within the FBI a report is a compilation of information 

which is received and written by the case agent. In this 

case it would have been the case agent on the IPS case. I 

do not know if the case agent e zer compiled anything from what 

he had given me and put it in the report.
I

Mr. Oliphant. Did you show this material to the case 

agent? .

Mr. Tucker. No, I did not. • •

Mr. Oliphant. Do you know if O’Connor showed it to the 

case agent?

' Mr. Tucker. I do not know.

Mr. Oliphant. Did you copy any of’ the material and 

memorialize it in writing in any way, shape, or form?

Mr. Tucker. I did not, but Mr. O’Connor, I understand, 

did regarding a speech which was given by a Mr. Wolfson at 

the Peoples Grand Jury.

Mr. Oliphant. This speech was found in the garbage, the

Wolfson speech? •

Mr. Tucker. Yes.

Mr. Oliphant. Why was that put in the report, or why was 

that memorialized and put in the files?

Mr. Tucker. I do not know.

Mr. Oliphant. Do you know of anything else?

Mr. Tucker. No, T do not.
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1 • Mr. Oliphant. Didn't you state that the reason that you

2 were interested in IPS and in having Merritt there was that

3 basically you were looking for fugitives; is that correct?

4 Mr. Tucker. This is correct. '

5 tfr. Oliphant. Let me show you this memorandum.

6 Mr. Tucker. All right. I have seen this before.

.7 Mr. Oliphant. Okay. Just for the record/ I have shown

8 Agent Tucker a memorandum of two pages. The first page is

9 an FBI report giving a date of contact 11/26/71. The second

10 page is a memorandum dealing with IPS agenda.

What, if anything, did this have to do with fugitives?

12 Mr. Tucker. What did that have to do with fugitives?

13 Nothing. • '

14

15

16 * . ■ '

17

18

19

20

21

22. ‘

23 ’ '
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! Mr. Oliphant. Why did you put it in the files?­

, Why were you interested in that?

Mr. Tucker. I didn’t put it in the files. Let me 

explain. Mr. O’Connor put it in the file. It was information 

about IPS. There was a case on IPS. We thought that i-he 

case agent might be ^interested in that kind of information.

^r. ^Flanaga^ Who was the case agent, incidentally? 

■ Mr. Tucker. There were numerous case agents. I cannot 

recall who the case agent was. ’At this time I would not 

know.

I can check for you.

Mr. Oliphant. Do you know what the subject matter 

of the investigation was? You don’t-have to go into detail. 

Was the subject matter subversion?

. Mr. Tucker. Yes. ■ •

Mr.. Oliphant. I'm showing Mr. Tucker a memorandum dated 

November 29, 1971. x ’

• Mr. Tucker. That is correct. .

Mr. Oliphant. Nov;, could you tell us what, if anything, 

that memorandum has to do with subversion or with fugitives?

Mr. Tucker. It has nothing to do with subversion or

- fugitives. *

• Mr. Oliphant. Why was that incorporated into the files?

Mr. Tucker. Because it would give the FBI some idea of 

how this organization was operating.

Ar X- Ay
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Mr. Oliphant. Agent Tucker, the second page of"this,

this’page is deleted in its entirety. Now without going 

into details of what was in that page, do you recall the 

content of that page? . ■

Mr. Tucker. I could not hazard a guess at this point.

Mr. Oliphant. Do you recall or does it appear likely 

to you that this might have been a document that was 

taken from IPS or do you feel it was something, some subjective 

writing that you made? •

Mr. White. Could we go off the record on this?

Mr. Oliphant. Sure.

(Discussion off the record.)

Mr. Oliphant,. All right. The question is, was the 

second page which is deleted in its entirety, a document 

of some sort taken from the Institute of Policy Studies, 

to the best of your recollection?

Mr. Tucker. It would not have been.

Mr. Oliphant. Is it fair to say, then, that this page 

would have been some report that you made on the basis of 

some sort of independent investigation?

Mr. Tucker. Yes.

Mr. Oliphant. Would it be fair to say that this probably 

had to do with the Institute of Policy Studies?

Mr. Tucker. Yes. •

Mr. Oliphant. Would you describe now in detail what happened
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when Earl Robert Merritt was terminated, as best as you ‘ 
•i

remember'it, the day of his termination?

Mr. Tucker. I don’t recall the exact date. I do 

recall we picked him up and drove him to a secluded spot 

in Rock Creek Park. It was not a secluded spot, I cannot 

remember the exact street. It is where there is an old mill 

and there is a dam there. It is not Fletcher’s, the name 

of the mill. That escapes me now. We confronted him with the 

information that we believed that he was lying us.

He denied it. Admittedly there ^ere heated words 

between us. He was never physically abused or things like 

that. I was upset at the time. I was rather firm with 

. Merritt but I don’t believe abusive.

Mr. Oliphant. How upset were you?

Mr. Tucker. That would be hard to describe.

Mr. Oliphant. Well, describe your actions and describe 

what you said.

Mr. Tucker. I think the strongest thing I did was pound 

on the picnic table and call him a liar.

Mr. Oliphant. Did you threaten him in any way, 

shape, or form?

Mr. Tucker. Absolutely not.

Mr. Oliphant. When you say you were firm, what were 

you firm about?

Mr. Tucker, he fact that he attempted to tell us he

:329896»5 Page 171
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wasn't lying and we were firm with him in letting him 

know'.that we knew that he had lied to us and that he was 

trying to cover this up with an additional lie. .

Mr. Oliphant. Did it then become apparent to you that 

maybe some of the other information he had given to you was 

also not true?

Mr. Tucker. Yes.

■ Mr. Oliphant. Did you ever make a report in a sense, 

in essence, correcting the previous erroneous information 

that had'been incorporated in the FBI files?

Mr. Tucker. I had made no such report. I had no informa­

tion as to which information he had given me was erroneous.

Mr. Oliphant. Did you ever make a report or notation or 

any sort of memorialized writing that it now appeared 

that some of the information that had been given in the ' 

past by this informant — '

Mr. Tucker. I. did not. Mr. O'Connor did.

Mr. Oliphant. What did he say, to the best of your 

recollection?

Mr. Tucker. To the best of my recollection it was

that we have received information, I am trying to get the

exact words as best I can — that Merritt — I guess "unreliable"

was the word we used, was "unreliable."

Mr. Oliphant. Did you and O'Connor in a sense

make’^his retroactive? I am sure you said he was unreliable
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' 4b \ "
regarding a specific instance that you could prove, ’ 

is that correct? . ■

Mr. Tucker. Yes. ■ . ■ .

. Mr. Oliphant. Did you then say, these would not be 

your exact words, but this may now put in jeopardy or :ast 

aspersions oh some of the prior information which he has 
%

given to us? Did you make any notation to that effect?

Mr. Tucker. I did not.

• Mr. Oliphant. Do you know if Agent O’Connor did?

Mr. Tucker. As far as I know he did not. Normally what 

would be done in a case like this would be that in the 

future communications dealing with him, this would be 

pointed out, "He has been shown to be'unreliable in the past." 

Mr. Oliphant. How many reports, roughly, did you 

write based cn information which he had given you over the 

time that you were handling.

Mr,. Tucker. I did not handle it. Mr. O’Connor wrote 

about 95 percent of the reports.

Mr. Oliphant. How many of those reports were written, 

roughly?

Mr. Tucker. All reports were written.

’ Mr. Oliphant. How many, roughly?*'

. Mr. Tucker. Again, when you are using the word 

"report" generically, contacts would be our in-house term.

I would say there must be, again I am hazarding a
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guess, somewhere between 100 and 200—maybe not that

high-, maybe 100. That is a ballpark figure.

Mr. Oliphant. On how many individuals, again a ballpark 

figure, was he supplying information?

Mr. Tucker. Maybe 25.

Mr. Oliphant. How much money did you pay him or 
*

did the Bureau pay him over the time that he was working 

with the Bureau?

Mr. Tucker. I never have conducted an audit.

I think it may have been somewhere around fifteen to seventeen 

hundred dollars, in that figure.

Mr. Oliphant. Would that include both payments and 

expenses or was there any differentiation made?

Mr. Tucker. There is a differentiation. I think that 

would be a cumulative amount.

Mr. Oliphant. What sort of expenses would he have?

What would be his expenses?

Mr. Tucker. Expenses would be actual, anything he 

would have to pay out of his pocket.

Mr. Oliphant. Was he paid on a regular basis?

Mr. Tucker. No. He was paid on a c..o.d. basis.

Mr., Oliphant. What was about the most money that he 

was ever given at one time?

Mr. Tucker. Again I am guessing, $100.

That is the upper limit.
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• ' * ♦
j Mr. Oliphant. Isn’t it true that when you pay 

an informant you have to justify-^liis in writing 

internally in the Bureau? ■ .

Mr. Tucker. That is affirmative.

Mr. Oliphant. Now when you justified this, did you < 

have to qualify Merritt as a reliable informant?

Mr. Tucker. I don’t think, I don’t know if I wrote 

any of those requests for payments. I may have written one. 

I don't really know. You have to justify your requests, 

though, when you do make such an application, yes.

Mr. Oliphant. Did you see any justifications for Merritt 

that either you or O'Connor wrote?

Mr. Tucker. Yes.

Mr. Oliphant. What did you say in those? '

Mr. Tucker. Do you want me to give you an outline

of how these go? I cannot reply specifically. It runs something 

like this. "During the period of so and so to such and such 

captioned source provided information on the following 

matters." Then you list them and give a brief capsule 

of the information which he provided. In the body you 

would say "It is therefore requested that the captioned 

source be paid so much and then you break it down if 

there were expenses, for the information he has provided.

That memorandum.then would go to the special agent in charge 

who would have to approve it along with some other papers
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money. . ■

Mr. Oliphant. Agent Tucker, there has to be some 

sort of subjective analysis of yours that, or whoever is 

preparing the voucher that he is reliable, that it is good 

information. 
■ *

Mr. Tucker. You would not utilize reliability as a 

criterion at this time. This is done in semi-annual letters 

regarding your informant and/or initial justifications.

Mr. Oliphant. Did you write a semi-annual letter?

Mr. Tucker. I did not.

Mr. Oliphant. Did O’Connor?

Mr. Tucker. He may have. I don’t know. He would have, 

when you convert someone from a potential informant to 

a full-fledged informant the question of reliability 

would have to be established.

Mr. Oliphant. Was that written?

Mr. Tucker. Yes.

Mr. Oliphant. What was said about Merritt?

■ Mr. Tucker. Based on the information we knew he was 

reliable.

Mr. Oliphant. I just have one further question. 

Regarding all the materials which were handed over in 

November of 1971, in the packet which allegedly came from 

the trash, we take it these were quite extensive, that there
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was a lot of stuff in there, is that correct?

Mr. Tucker. Again, there was no inventory made.

If I had to hazard a guess, again, it probably would not 

equal more than what you have in front of you right there.

Mr. Oliphant. Why were only certain things incorporated 

Why didn't they incorporate everything?

Mr. Tucker. I didn’t make the determination as to 

what was going to be maintained and what was going to be 

copied. So I cannot really say "what the motivation was. 

Again, it appears to me that the items which were maintained 

were background information regarding IPS and its internal 

operations. . '

Mr. Oliphant. My question to you is: Referring to 

the November 29, 1971 memoranda that you were shown, 

this states that you were telephonically advised about 

three items which you stated had no real value substantively 

to either a subversive or a fugitive investigation.

. Now they were written down as background information.

My question to you is: If you thought these were significant 

enough to put in, coming to you over the telephone, are you 

saying that the other information that you got from 

the trash there was even less interesting, or of lesser 

value than this sort of information which you did see fit 

to incorporate?

Mr. Tucker. In retrospect, I would have to say yes.
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Mr. Oliphant. But it was Agent O’Connor who made

the decision, is that correct?

Mr. Tucker. I don’t know if I joined in that decision.

Again — . .

Mr. Oliphant. Was it ever written in a report that

you had received information from Merritt that allegedly 
%

came from the trash? Did that ever come in a report?

. Mr. Tucker. I don't believe so. Again, I did not have the 

case assigned to me and do not know if the case agent 

who was writing the reports —

Mr. Oliphant. Wouldn’t that be normal, to state how

you got the information? '

Mr• Tucker. The way it would be set out would be 

something along this line. On such and such a day such 

and such a source provided the following. .

Mr. Oliphant. I have no further questions.

Mr. ^lanna^n. Agent -.Tucker, I'..think you indicated 

earlier in this interview that your dealing with Robert 

Merritt was from roughly November, 1971, through May of 

1972, is that correct?

Mr. Tucker. Correct.

Mr'-'^Flannagan.^ Did your involvement with the investigatio 

of IPS coincide with those dates? In other words, after May 

of 1972, were you involved in an investigation of IPS?

Mr. Tucker. Only insofar as IPS may have been involved

ld:32989695 Page 178
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with the Weathermen faction of SDS

‘•Mri^Flc^ you work with Agent Charles Sawyer?

Mr. Tucker. Agent Sawyer had already left'the squad by tha

time. He was working on a different squad. ■
Mrf^lannagian^ Did you work with Special Agent Jean

Van Wagenen? '

Mr. Tucker. Yes, I did. ■
■ Mr. ~CFlami^ Did you work with Special Agent

James Rogers?

Mr. Tucker. Yes, I did.

Mr .^l-annagapi) Did you work with Special Agent 

Edward C. Rudiger?

Mr. Tucker. Yes, I did. ’

Mr., Fl'annagan. 'And with Special Agent Robert Feuer? 

Mr. Tucker. Yes, I did.

■ Mr.ZFlannagan?? And Peter Chase?

Mr. Tucker. Yes, I did.

■ Mrv‘Flannagan"?') Well, Peter Chase was not assigned

to the IRS„.investigation until May of 1973. Did you work 

with Mr. Chase on the IPS investigation?

Mr. Tucker. No. I worked on the same squad with 

those individuals. I thought that was -the thrust of your 

question: Did I work on IPS with those individuals;

Mr. FlaUnagan^? Yes.

Mr. Tucker. Your question is a hard one to answer.
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As I can recall, they were the ageu^ assigned,- who' had th 

IPS case assigned to them.

Mr. ^Flannagan,/* Right. I am asking if you worked 

with them on that case.

Mr. Tucker. I worked with them on the same squad but 

after Merritt, I don’t think I developed any more information 

about IPS which I would have channeled to those agents.

Mr. F^lahhagahT^ Do you know to your own knowledge whether 

or not any" of "those agents just-mentioned had any dealings 

with Robert Merritt?

Mr. Tucker. Agent Feuer did.

Mr. Rianna^ Were any of the three of you, and

I sin of Mi?* o1 Con.noi?, &nd Fsu8r; VyO2?o

any of the three of you in charge of Merritt as an informer? 

In other words, does the Bureau tend to think of an informer 

as being developed by one agent?

Mr. Tucker. Yes. Mr. O’Connor was what we term the case 

agent.

Mr. Flannagan-?^ Concerning Robert Merritt?
C ___

Mr. Tucker. Right.

Mr. ^FlannaganF') Were Feuer's contacts with Robert 

Merritt independent of O'Connor> . or"would it necessarily 

have been with the knowledge of Mr. O'Connor?

Mr. Tucker. With the knowledge.

Mr. RTannagan^ As I further understood your testimony
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earlier,, you have no knowledge whatsoever of the Union 

of American Hebrew Congregations? ■

Mr. Tucker. None other than what I have read' in the 

papers.

Mr. F^ann~agax^ No other knowledge before then?

Mr. Tucker^. No. .

Mr♦^Flannag^n. Did you ever, early in your relationship 

with Robert Merritt, encourage him to take a job outside 

of the Bureau? ,•

Mr. Tucker. I think I may have.

. Mr./dFlannagan^ Do you recall any specific jobs •

you might have encouraged?

Mr. Tucker. No, nothing specific. I think that he 

wasn't working at the time. I think that may have been brought 

up, you know, you ought to get a job.

Mr. • Fla'nhaganT‘"pid he, to the best of your recollection, 

ever mention to you anything about a potential job opening 

with Ethel Kennedy?

Mr. Tucker. Absolutely and categorically, no.

Mr.^FTahnagan^ You cannot really remember whether or 

not — ~

Mr. Tucker. That I tecall. . ’

Mr ./Fiannagan^) Exactly.

this was asked, why did you take Mr. Merritt to Rock Creek
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Park to discuss his termination with him?

Mr. Tucker. To give us a little anonymity. You don't 

w:ant to discuss this sort of thing at 18th and L. In other 

words, there would be privacy there. That is a better 

word than anonymity.

__ Mr. Flaunagan-r--^Where did you pick him up?

Mr. Ticker. I don’t recall. We usually would pick him 

up around 22nd and Massachusetts., and that area^ Sheraton 

Circle. •

Mr. Flanhaganl^Who did you regard as your supervisor with 

respect to any of your investigative endeavors in connection 

with IPS? .

Mr. Tucker. Well, the entire time I was assigned to the 

S-7 squad my supervisor was John R. Palmer. '

Mr. .Flannagan} Did Mr. Palmer specifically verbally or in 

writing authorize the investigation of IPS?

Mr. Tucker. •. There was a case opened on IPS. I 

don’t know7 whether it was opened during Mr. Palmer's tenure 

or not.

Mr Flanriagah> Were you aware, when Mr. Merritt began 
_

giving '"you information concerning IPS, were you aware of the

nature of his first contact with IPS?

Mr. Tucker. No. I don't know how he first came to know

them or they came to know him. I do not know that.

If I did know it then, I don’t know it now. •
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I Mr. ^l-anliagaiT; Did you ever encourage him to get a 

job at IP'S?

Mr. Tucker. Yes.. • ’ ■

Mr. nj Was he successful in that?

Mr. 'ucker. No.

Mr. Flannagan.. What was the reason he gave for not being 
('—. 

successful?— ■

Mr. Tucker. He said that they had become extremely 

vigilant in who they were going to hire. We felt that 

since that was the case, we then began to discourage him with 

any contact with IPS.

Mr .^Flannagan. ] Did he ever mention anything about
Q .. ___________________________ , 

the lie detector case?

Mr. Tucker. Yes, he did.

Mr. ^Flannagan.What was the nature of that reference?

Mr. Tucker. He told us he talked to one of the attorneys 

at IPS who told him he would have to undergo a polygraph 

examination. ’ ' ’

Mr ./Flannagan^ Did you say to him that in effect that 
( v------ -— _

would be^a-1-1—right, because you could fix any polygraph 

test that might.be administered?

Mr. Tucker. That I could fix? ' ' 

. Mr. Fdannagaia. That the Bureau could?

Mr. Tucker. No.

25 Mr. Flannagan. yl believe you said earlier with
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41 

• • ■ t' ■. • “ ■

respect to the Community Book Store, that you never,. - 

to your "knowledge, never received anything from that 

establishment.

Mr.-Tucker. That is correct.

Mr.^F^anrTagany You never received any petitions, 

membership lists, literature? ’
- *

Mr. Tucker. To my knowledge at this point, no. I ’ 

may have because he would often come in with literature 

announcing demonstrations and the like.

Now he gave, and it may have been reported that he gave 

us information from the Community Book Store, but at this 

point I don't know. ■

Mr. Oliphant. Mr. Tucker, let me ask you this: What 

did you do with all the documents you got, allegedly from 

the trash, the middle of November? What happened to them? .

Mr. Tucker. We gave them back to Mr. Merritt and he 

was told to take them back to IPS. He got them from the 

trash and that is where they belonged.

Mr. Oliphant. Is that usual, to return things 

to the trash? •. .

Mr. Tucker.again we were not too sure about that 

situation. The legal question of abandonment is really not 

a very settled one. .

Mr. Oliphant. Have you ever returned anything to the 

trash before?
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Mr. Tucker. That is the only time I ever got anything 

from the trash.

Mr. Oliphant. Have you ever heard of people returning 

things to the trash after they used them, agents?

Mr. Tucker. No, I haven’t.

Mr. Oliphant. Why were they returned, why were these 

documents returned to Merritt?

Mr. Tucker. Again, because we weren’t very sure of the 

tion of abandonment in this case.

Mr. Oliphant. You weren’t sure they had been abandoned?

Mr. Tucker. No. We weren’t .sure of the law on 

abandonment.

Mr. Oliphant. Are you not sure of the word "abandonment" 

or were you not sure they had been abandoned?

Mr^ Tucker. I had no reason to doubt that he got 

them from the trash at that time. Can I answer that way?

Mr. Oliphant. Sure.

Mr. Tucker. If that satisfies your question.

Mr. Oliphant. Did you return any other documents to 

him?

Mr. Tucker. No.

Mr. Oliphant. Then why did you return these?

Mr. Tucker. Because we weren’t sure if we should 

have had them.

Mr. Oliphant. Why?



1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11

12

13

14

1.5

16

-17

18

19

20

21

22

23

24

25

j Mr. Tucker. Because they had come, he said they had 

come, from the trash. Again, we weren’t too sure about the 

law of -abandonment, whether or not we could have them.

Mr. Oliphant. Is acquiring documents from the trash 

or evidence from the trash an investigative technique employed 

by the FBI? '
■ % •

Mr. Tucker. Yes. ■

Mr. Oliphant. Had you heard of this technique being 

used before you received these documents from the trash?

Mr. Tucker. Yes.

Mr. Oliphant. Have you heard of it being used since you 

received these documents from the trash?

Mr. Tucker. Yes. ■ '

Mr. Oliphant. And at any other time have you ever 

heard of documents being returned back to the trash?

Mr. Tucker. No.

Mr. Oliphant. Do you recall if there was a manuscript 

in these documents?

Mr. Tucker. No. •

Mr. Oliphant. You don’t remember, or there wasn’t?

Mr. Tucker. I don’t remember.

Mr. Oliphant. What sort of container were these 

documents in, or these materials, whatever you want to call 

them? ' ■

Mr.’ Tucker. A manilla envelope.
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Mr.^Oliphant. A large manilla envelope?

.Mr. Tucker. Yes. ", | ■
• * •»

Mr. Oliphant. About how many documents were in there?

Mr. Tucker. Again, I would have to characterize it by 

about the same amount as sitting in front of you right - 

now. ' ■ • . ’ ’ . .’

Mr. Oliphant. Thank you.

MrC Flannagan.I^have no further questions.

■ (Whereupon, at->1=:-O:0 o’clock a.m., the interview •

was concluded.) . .
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K. Wannall

Mr. R. B. 3hdekelford

o
U. 3. HOUSE..SELECT 
on intelligence (use)

1 - Mr. J.B. AdaBE
2 - Mr. J.A. Mists

(1-Mr. notis)
1 - Hr. w.B. Wassail

11/7/75 
Mr. R.L. Shackelford

1 - Ir. J.O. Cregar
1 - Mr. L.E. tMwmick
1 - Mr. J.F. McMahon

PURPOSE:
To rscmmnd that Legal Counsel Division consult

with the Department to seek guidance as to the raanner in 
which the Bureau should respond to HSC requests for materials 
in Birsau film relating to organizations and individuals 
currently involved in civil litigation with the Bureau, and 
to ascertain how Bureau personnel should respond to similar 
inquiries while giving testimony in either Executive or 
public sessions.
DETAILS:

In September and October, 1975, the BSC requested
among other items, information from Bureau film concerning 
a number of individuals associated with the Socialist Workers 
Party (SWP) and information from the file on the Institute 
for Policy Studio® (IPS), as well as the file of former 
Bureau inftmaant Earl Robert Merritt, Jr.

On 11/5/75, Bureau representatives Mr. w. R. Wanmll
Mr. R. L. Shackelford, and Mr. D. tyan furnished depositions 
to the HSC concerning numerous matters including Bureau 
investigations of 5 individuals affiliated with the SWP 
and this Bureau*s investigation of the IPS. WC reprasestatives 
indicated at that time, that these topics will be the sub­
ject of testimony scheduled for public session 11/18/75. 
With regard to BSC inquiries concerning the 3 8WP individuals, 
the thrust of the inquiries centered around this Bureau’s 
authority to investigate the SWF and its mambera, which is 
one of the main issues to be resolved in a pending civil 
suit which the SW has brought against the Bureau. With 
regard to the 1^, HSC inquiries ©entered around this 
Bureau’s authority to investigate this organization, as 
well as public ch.arg©s mde against this Bureau by
YV 62^116454 (HBC) 1 - 100-44793 5 (IPS)

100-16 (3WP) 1 - 137-28413 (Merritt)
JPMtbtaf (12) COmNUBO - OVER /
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Memrandtm to Mr. n. Vannail
He: U. S. House Select Cotard t tee On Intelligence (HSC)

Karl Robert Merritt, Jr., a former Bureau informant who 
furnished information concerning the IPS. Charges by 
Merritt have been publicly refuted by this Bureau. It 
is noted that the IPS is also currently involved in 
civil litigation with this Bureau charging illegal 
wiretapping and breaking and entering. "

Additionally, on 11/5/75, 2 Bureau Agents,
against who® Merritt has levied his unfounded charges, were 
deposed by HSC na-nters at which time the Agents were 
accompanied by the Departmental Attorney who is handling 
this litigation.
OBSERVATIONS:

In view of the pending HSC request for material
relating to IPS, as well as information pertaining to 
Bari Hebert Kerritt, Jr., who is to be a principal witness 
in the ips civil litigation, and because the HSC 
representatives have indicated that the questioning of 
»ireau officials scheduled for the HSC public hearing on 
11/18/75 will involve matters directly related to the 
Government’s actions in the defense of the civil suits 
regarding both the IPS and SW, it is felt that Dep^tmntal 
advice should be sought prior to this Bureau responding 
to or engaging In further response to the HSC in these areas.
HECOMMKHDATIONS:

1) That Legal Counsel Division consult with the
Department to obtain advice as to how the Bureau should 
respond to HSC requests for materials concerning IPS and 
Merritt, and advise the Intelligence Division by wssorandum 
of the results.

2) Legal Counsel Division should determine from
the Department, the parameters to which Bureau representatives 
should confine their testimony in either Executive or public 
suasions concerning IPS and SW and advise the Intelligence 
Division by wtwraxidum.

- 2 -
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" * Mr. S. B. Adams

Legal Counsel

11/20/75

U.S. RECORDING COMPANY;
HOUSE SELECT COMMITTEE

At3z0Op.ni. on November 20, 1975, Joe Tait, U.S. Recording 
Company, telephonically advised me that he has been requested to 
appear for a staff interview by representatives of captioned committee 
at 11:00 a. m. on November 21, 1975, at which time he anticipates being 
served with a subpoena requiring him to produce his records concerning 
dealings with the Martin Kaiser Company. Mr. Tait requested advice 
concerning an appropriate response to the demand for his records. He 
said that the records that would be involved in the demand are all classified 

and he regarded that classification as binding. J told Mr. Tait that in view 
of the fact the documents were classified, it would be necessary for the 
matter to be presented to the department for a determination as to 
declassification of the documents or for the development of procedures 
for submission of the documents to the Committee in classified form.

Mr. Tait interrupted me and said that he would prefer that I' 
furnish this information to his attorney and he requested me to call 
Bryan Gettings at telephone number 525-2260.

I called Bryan Gettings and advised Mm of Mr. Tait’s request that 
I inform him of the difficulties involved in responding to a subpoena for 
the production of documents where the documents involved are classified. 
I told Mr. Gettings that it would be necessary for the fact that the subpoena 
was issued for classified documents to be brought to the attention of the 
Department for possible declassification or for the development of appropriate 
procedures for submission of classified documents to the Committee.

. V- 62-1X6464 ^Suse Select Committee) / ■ / < /
1 - Mr. WapnaH --------- ; -
1 - Mr. Bassett s —

1 - Mr. Cochran
1 - Mr. Hotis ____ „
1 - Mr. Mintz ,

JAM:mfd ' CONTINUED - OVER

K ? j /
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- Memorandum to Mr. Adams
Re: V. S. Recording Company

*

I also told Mr. Gettings that it would be appropriate for him to 
alert the Committee staff to the problems involved in supplying the 
Committee with documents that am classified. I told Mr Gettings that 
I would not counsel him as to what advice he should give his client, hut 
the determination would be entirely his.

Mr. Gettings considered the matter briefly and then told me that 
he would advise Mr. Tait to appear in response to the subpoena, but 
to take no documents with him. Further, he would advise Mr. Tait 
to explain to the Committee staff that the documents are all classified 
and that they would continue to respect the limitations imposed on disclosure 
of that information due to the classification. He also would advise the 
Committee staff that should the Committee desire to inquire further concerning 
the documents that such inquiries should be made directly to the Department 
of Justice. He said that he would not communicate with the Department of 
Justice directly at this time concerning this matter, but would leave such 
communication up to the Committee staff.

Upon completion of my discussion with Mr. Gettings, I telephonically 
advised Mr. Callahan and Mr. Bassett of the results. Mr. Callahan inquired 
concerning the Current validity of the classification of the documents.

I discussed that matter with Mr. Bassett who advised me that the 
classification of the documents had previously been reviewed and found to be 
valid. I requested Mr. Bassett to verify that information in light of the 
fact that he advised me the classification may have been based on purchasing 
regulations rather than Executive Order 11652. Further, I told Mr. Bassett 
that it may be necessary fdr the Bureau to be prepared to submit the documents 
to the Departmental Review Committee for a determination as to whether 
the documents should be declassified for purposes of responding to the 
subpoena.

At approximately 4:15 p. m., Mr. Daly advised me that Tim Oliphant, 
of the House Select Committee, called and requested the Bureau to authorize 
Mr. Tait to release the documents to the Committee in view of Mr. Tait’s 
reluctance to do so based on their classification. I directed Mr, Daly to 
call Oliphant and respond to his request by telling him that the documents 
were classified and request Oliphant to permit us an opportunity to review

CONTINUED - OVER
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Memorandum to Mr. Adams
Re? U.S. Recording Company

the documents to determine the validity of the classification and to make 
any necessary special arrangements for their delivery such as excision 
of sensitive material.

Mr. Daly discussed this matter with Mr. Oliphant and then advised 
me that Oliphant was agreeable to changing the time of the testimony from 
11:00 a. m. on November 21st, to the late afternoon of November 21st, 
and further that he was agreeable to having the documents reviewed and 
sensitive information concerning the subjects of the purchases deleted. 
Oliphant indicated that they were principally interested in the amounts 
of the purchases and not the subject matter of the purchases.

I called Bryan Gettings at approximately 4:30 p.m. and told him 
that the Committee staff had agreed to postpone the appearance to permit 
the Bureau an opportunity te review the records and to make necessary 
excisions concerning sensitive information describing the materials 
purchased. 1 also explained to Mr. Gettings that due to arrangements 
between the Department of Justice and the Committee, classified documents 
were made available on Committee request. Therefore, I asked Mr. Gettings 
for an opportunity to have the Bureau review the documents he was holding 
for Mr. Tait in order for necessary excisions to be made prior to Mr. Tait’s 
appearance in response to the Committee request. I told Mm that the 
Bureau was not in a position to direct Mr. Tait to decline to appear or to 
produce the documents based simply on the fact that they were classified, but 
that we did have an agreement with Mr. Oliphant that we would be permitted 
to excise certain portions,

Mr. Gettings told me that he understood the limitations under which 
the Bureau had to respond to Committee requests, and that he would 
agree to have a Bureau representative review the documents and make 
necessary excisions. However, he said that he was not bound by any 
agreements with the Committee or by arrangements by the Attorney General 
and that he did not feel that Mr. Tait or he should be inconvenienced by the 
Committee unnecessarily. Therefore, he may advise Mr, Tait to decline 
to appear until the first part of December, 1975.

He said that he had determined that the Committee could not have 
a subpoena issued and served on Mr. Tait prior to that time. Mr. Gettings 
said that he would contact Mr. Oliphant, discuss the proposals, and advise 
me of hie decision.

- 3 - CONTINUED - OVER
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Memorandum to Mr. Adams
Re: U.S, Recording Company

I caned Assistant Director Cochran and alerted him to the fact 
that it may be necessary on the morning of November 21st for Laboratory 
representatives to review the documents being held by Mr. Gettings 
in order to make necessary excisions of sensitive information. He agreed 
that he and William Harward of the Laboratory would be available for that 
purpose and he requested that Mr. Keehan of the Inspection Division contact 
him to make necessary arrangements.

I advised Mr. Keehan that Mr. Gettings had agreed to make the 
documents available for Bureau review and that he should be available 
on the morning of November21st to review the documents for purposes 
of the current Inspection Division inquiry. If this arrangement can be 
made it will be possible for the Inspection Division to have accessto the 
documents before they are submitted to the Committee and perhaps become 
unavailable for our review. Mr. Keehan indicated he would be available 
on November 21st.

At 5:20 p. m., Mr. Gettings called me and invited a representative 
of the Bureau to come to his office at 1400 North Uhle Street located at 
Court House Square in Arlington, Virginia, to pick up the records in 
question and transport them to Bureau Headquarters for review and 
appropriate excision. He said that he had contacted the Committee staff 
and they have agreed that Mr. Tait will appear Friday, November 21st, 
without Ms records but to discuss the purchase arrangements with the FBI 
and with Martin Kaiser, He said that the Committee staff agreed to tMs 
arrangement for the interview on the 21st, but it may be that the Committee 
will insist upon production of the records at a later time. I advised 
Mr. Bassett and Mr. Keehan of the Inspection Division and requested 
Mr. Keehan to pick up the records at Mr. Gettings’ office at 10:00 a.m, 
on November 21st.

I advised Mr. Coclnan i that tile records will be available in the 
Bureau and requested him to confer with Mr. Keehan and to arrange for 
appropriate excision and he agreed.

RECOMMENDATION:

For information.
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TO

FROM

OPTIONAL FORM NO. 10
MAY 1962 EDISON

GMVPMR (41CFR) 101-11.6 '

UNITED STATES G0WR.NMENT

Memorandum
: Mr. W. R.'Wannall

1 - Mr. J. B. Adams
1 - Mr. J. A. Mintz

(Attn: Mr. P. V. Daly)

Assoc.

Asst. Dif.:
Admirn________
Comp. Syst.___  
Ext. Affairs ___
Files & Com.__  
Gen. Inv. —• —

: F. J. CassidyM^
1 - Mr.
1 - Mr.
1 - Mr.

W. R.
W. O. 
F. J.

date:
Wann all 
Cregar 

Cassidy

12/1/75

subject: U.S. HOUSE SELECT COMMITTEE ON 
z/ INTELLIGENCE ACTIVITIES (HSC)

Laboratory 4X1^ 
Legal Coun.lviL 
Plan. & Eval. I_

Spec. Inv. *
Training ----

Telephone Rm.__
Director Sec*y___

On 11/18/75 the Assistant to the Director-Deputy Associate 
Director, James B. Adams, and other representatives of the FBI appeared 
in open hearings before^the HSC. A transcript of the hearings was furnished 
to AssistanFbirector Wannall for review and to provide additional information 
for inclusion in the official record of the hearings. On furnishing this 
transcript it was indicated that the transcript should not be duplicated and 
that the material should reach the Committee by 12/1/75.

On Monday, 12/1/75, SA Paul V. Daly, Legal Counsel Division, 
contacted Carolyn Andrade, Office Manager of HSC, who advised that the 
deadline for our submissions would be postponed until 12/3/75 and that we 
could duplicate the transcript of the hearings previously furnished if we 
so desired.

ACTION:

None. For information

FJC:fb

84

w«W»s®

rec4<5 -

7

1 1 1975 Buy U.S. Savings Bonds Regularly on the Payroll Savings Plan
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The Attorney General

Director, FBI

2 - Mr. J. A. Mintz
(1 - Mr. J. B. Hotis)

1 - Mr. W. R. Wannall

November 6, 1975

1 - Mr. W. O. Cregar
1 - Mr. A. C. McCray

U. S. HOUSE SELECT COMMITTEE ON 
INTELLIGENCE ACTIVITIES (HSC)

Reference is made to HSC letter dated September 26, 1975, 
requesting access to all notes, memoranda, files, and reports „ 
for the dates noted for the following: h;

A Quaker Action Group, Philadelphia, Pennsylvania, . 
from 1966-1972

The American Friends Service Committee, 
Philadelphia, Pennsylvania, from 1960 to present Ss^' 

The Movement for a New Society, Philadelphia, { 
Pennsylvania, from 1971 to present

Enclosed for your approval and forwarding to the
HSC is the original of a memorandum which constitutes this - 

v Bureau's response to the above request.

t A copy of this memorandum
1 for your records.

Enclosures (2)
REIMS

Jr

is being furnished

1 - The Deputy Attorney General 
Attention: Michael E. Shaheen, 

Special Counsel for

(9)
ACM:Im

Assoc. Dir. --------  
Dep. AD Adm. _ 
Dep. AD Inv. —

Asst. Dir.: 
Admin. — 
Comp. Syst. . 
Ext. Affairs . 
Files & Com, 
Gen. Inv. _ 
Ident. ——. 
Inspection 
Intell. -

Intelligence Coordination

j “5W3U0SURJS, M BULKY ROOM
Laboratory . , 
Plan. & Eval. _ 
Spec. Inv. .. 
Training

Legal Coun. *y\ 
Telephone Rm.

>Dii TELETYPE UNIT

3 PEC 9 1975

GPO : 1975 O - 569-920
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62-116464

2

1
1
1

Mintz
£1 - Mr. J. B. Hotis) 
Mr. W. R. Wannall 
Mr. W. 0. Cregar 
Mr. A. C. McCray

November 6, 1974

U. £. HOUSE SELECT COMMITTEE 
ON INTELLIGENCE ACTIVITIES (HSC)

Reference is made to HSC letter dated September 26, 
1975, requesting access to all notes, memoranda, files, and 
reports for the dates noted for the following:

A Quaker Action Group, Philadelphia, Pennsylvania, 
from 1966-1972

The American Friends Service Committee, 
Philadelphia, Pennsylvania, from 1960 to present

The Movement for a New Society, Philadelphia, 
Pennsylvania, from 1971 to present 

Reference is further made to conversation on
October 15, 1975, with Mr. Richard Vermeire and MS. Ellen Miller 
of the HSC staff to the effect that the HSC now desired informa­
tion on A Quaker Action Group for the years 1970-1972 and in 
regard to The American Friends Service Committee for the 
years 1971 to present. In regard to The Movement for a New 
Society the request for information for the period 1971 to 
present stood as originally requested.

Pertinent information responsive to the above HSC 
request has been prepared in accordance with established 
procedures relating to such matters, and this material is 
available for review at FBI Headquarters by appropriately 
cleared personnel of the HSC staff. '

In regard to A Quaker Action Group it is noted 
y( that most of the information in the file from December, 1971, 

Assoc. Ji.-----------onward concerns Bureau memoranda involving a civil suit 
^p-^--brought by this organisation against the Secretary of the 

Ass7oir.;nv Interior challenging a regulation limiting the number of 
Admin------------- persons permitted to demonstrate in front of the White House. 
eTahoi’s“These memoranda do not relate to A Quaker Action Group
Fi|es & Com. __ 
Gen. Inv. ,
Ident. ACM:1m
Inspection_____ /Q\
Intel I. ________  
Laboratory____ 1^/ U/ NOTE PAGE TWO
Plan. & Evol.-ORIGINAL AND““ONE *TO£THE; ATTORNEY GENERAL 
Spec. Inv, . .
Training 

Legal Coun. .. .
Telephone Rm.__

GPO 954-545



U. S. House Select Committee 
on Intel11gence Activities

per se, but deal with requests made of the Bureau by - :
Departmental Attorneys. This material has not been prepared 
tor the ggC4 . ’

In regard to The American Friends Service Committee (AFSC) , 
it is noted that two items have not-been prepared for the HSC.
One deals with information from another govei’nment agency to [
th© effect that th© AFSC would protest the first flight of '
the B~1 Bomber at Palmdale, California, This item was |
received by this Bureau on December 20, 1974. The other i
item, received in August, 1072, was from a friendly foreign !
intelligence service to the effect that the AFSC had been ’
in contact with a mission of another foreign government in *
that country. »

Also in regard to The American Friends Service , 
Committee four serials containing information fro® an. I 
intelligence service abroad have not been included in the 1 
material prepared for the HSC. These four serials relate 1 
to exchange of visits between members of the AFSC and Individ- I 
uals from a foreign country, . — I

1 - The Attorney General j

CONFIDENTIAL
NOTE: j

I
The other government agency referred to regarding the i 

B-l Bomber is OSI, U. S. Air Force. The friendly foreign =
intelligence service is the RCMP who furnished information ।
regai'diiig the AFSC contacting the People’s Republic of China I
Mission in Ottawa, Canada. . - i

The four serials referred to in last paragraph of \
memorandum contain information from Bureau source-300 received •
.by Legat Bonn. This material emanates from the U. S, Army, ‘
Germany. Liaison Section states that on 11/3/75 Colonel :
John Heiss, Chief of Security Division, ACSI, Department of t
Army, Pentagon, requested this information not be released ■
to the HSC. Classified by 6283, XGDS 2, Indefinite. \ i
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5-140 (Rev. 1-21-74) FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION 
WASHINGTON, D. C. 20535

HOUSE SELECT COMMITTEE
□ LTR O LHM □ Memo □ Report dated 11/6/75
U.S. HOUSE SELECT COMMITTEE ON INTELLIGENCE
Optiondf Document-. ACTIVITIES re request 9/26/75 
for all material on Quaker Action Group,
American Friends Service Committee and The

Return this receipt to the Intelligence Division, FBI
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TO
CLASSIFY AS APPROPRIATE

Intelligence Community Staff FROM:

E: SEE INSTRUCTIONS ON REVERSE 
BEFORE COMPLETING.

ATTN: Central Index FBI
SUBJECT: Abstract of- Information Provided to Select Committees

HOW PROVIDED (check appropriate term. If a document was made available 
for review but not transmitted, so note.)

2. DATE PROV1DED '

DOCUMENT | INTERVIEW | | TESTIMONY |OTHER 11/6/75

FOK WO
3. TO WHOM PROVIDED (check appropriate term; add specific names if appropriate)

SSC

HSC

4. IDENTIFICATION (provide descriptive data for documents; give name or ident i fica.t ion number of briefer, 
interviewee, testifier and subject)

Kenorandum and enclosures

5. IN RESPONSE TO (list date and item number if in response to formal request, other­
wise state verbal request of (name), initiative, subpoena, etc.)

HSC letter 9/26/75

6. classification of 
INFORMAT ION (enter 
U, C, S, TS or 
Codeword)

7. KEY WORDS (enter the appropriate key words from the list provided separately; if key words not listed are 
used underline for emphasis)

Intelligence collection
Information handling

8. SUMMARY (see reverse side before completing this item)

Materials relating to: A Quaker ActionGroup, Philadelphia, Pa 
from 1970-72; 'The American Friends Service Committee
Pa 1971 to present; The Movement for a How Society
Pa., 1971 to present.

Philadelphia, 
Philadelphia,

62-116464 
FMKjfmk 
(4) ORIGINAL VIA LIAISON TO CENTRAL COMMUNITY 

IN CONNECTION WITH HOUSTUDY
INDEX

n O 6-4

379 I (6-75)
■ CLASSIFY AS APPROPRIATE
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INSTRUCTIONS

• Type or print clearly in ink.

• Indicate classification of the abstract top and bottom.

• Date the abstract and put on any internal control numbers required.

• "FROM" entry should clearly identify the organization providing the 
information.

• If additions (as when a copy of document sent to SSC is later sent to 
HSC) or changes to a previously submitted form are necessary, submit a 
copy of the original abstract, with the change indicated.

SPECIFIC ITEM NO. 8. SUMMARY - enter brief narrative statement describing 
substance of information and showing relationship to Intelligence Community 
matters if appropriate. Any feedback or evidence of investigatory interests 
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The Attorney ^General

Director, FBI

. 0/S, HOUSE SELECT COMMITTEE
(6 ON INTELLIGENCE ACTIVITIES (HSC) 

/

2 - A. Mintz •
(1 - Mr. J. B. Hotis)

1 - Mr. W. R. Wannall
1 - Mr. W. 0. Cregar
1 -Mr. R. L. Shackelford

November 14, 1975
1 - Mr. T. J. McNiff

of the memorandum is being provided for your
4

I

1B7-28143

constitutes this Bureau* s response to the HSC request for 
Bureau materials concerning Earl Robert Merritt, Jr.

Reference is made to letter from HSC dated
October 28, 1975, requesting certain information from the FBI

Enclosures (3)i\ 
ENCL BEHIND FILE |\J 
" 62-116464

The Deputy Attorney General
Attention: Michael E, Shaheen, Jr, 

Special Counsel for
Intelligence Coordination

A copy 
records.

Attached for your approval and forwarding to the

Your attention is tailed to Bureau request contained 
in enclosed memorandum for a meeting between representatives 
of this Bureau and the HSC to discuss the manner in which 
this Bureau will respond in the future to HSC requests for 
information concerning individuals with whom a confidential 
relationship may have existed.

Assoc. Dir. _____  
Dep. AD Adm. _ 
Dep. AD Inv._

Asst. Dir.: 
Admin. . - 
Comp. Syst. _  
Ext. Affairs 
Files & Com. 
Gen. Inv. 
Ident. _ 
Inspection 
Intell. ._  
Laboratory —— 
Plan. & Eval. 
Spec. Inv. _ 
Training — 

Legal Coun. _ 
Telephone Rm.

GPO : 1975 O - 569-920
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2 - M: A. Mintz

G2-1W64

1 - Mr
1 - Mr
1 - Mr
1 - Mr

(1 - Mr. J. B. Hotis)
W. R. Wannall
W. 0. Cregar
R. L. Shackelford
T. J. McNiff

November 14, 1975

U. S. HOUSE SEXECT COMMITTEE
ON WELLIGEITCE ACTIVITIES (HSC)

RE: W0MTI0H COTOWW 
EARL ROW? MERRITT, M.

Reference is made to HSC letter dated October 28,
1975, which req^sts* .in part, ^access to any and all 
files at FBI concerning Earl Robert Merritt, Jr.”

This Bureau is becoming concerned about the HSC
practice of submitting requests for all information in 
Bureau files concerning named individuals, tzith no indication 
as to the reason for the inquiry, As the HSC is ware, 
this Bureau has, at one time or another, maintained a 
conf idential relationship with many of the individuals 
named in prior HSC requests, primarily in requests dated 
September 24, 1975, October 3, 1975, and November 4, 1975. 
It has been this Bureau’s understanding that in responding 
to HSC requests, this Bureau would not be forced to divulge 
the identity of its sources. This Bureau feels it is 
essential * therefore, to meet with HSC representatives for 
the purpose of formulating guidelines for future handling 
of requests pertaining to individuals. It would be appre­
ciated if the HSC would contact the Bureau liaison agent 
with the HSC for the purpose of arranging requested meeting.

assoc. Dir— Replies to requests contained hi HSC requests of October 3, 
D^Dint'A 1975, and November 4, 1975, will be held in abeyance pending

A“'m.Dnir" formulation of such guidelines.Admin. — 
Comp. Syst. . .. 
Ext. Affairs ___  
Files & Com._  
Gen. Inv. - -
Ident. -

tilth regard to referenced request for material q
relating to Merritt, HSC Staff Member Ellen Miller on /

Inspection --------
Intell. -■
Laboratory _ __

November 13, 1975, advised this request is related to
1 - 137-28143,

Plan. & Eval. —r«Ull. Q> U»UI. — .

Spec In-------------TJMllhb ( M
Training ——

ORIGINAL AND ONE COPY TO AG i

Legal Coun.
Telephone Rm. —
Director Sec’y _ MAIL ROOM I I TELETYPE UNIT
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U. Si, MOULS ca (HBC)

la? aBoiamoj cxcajma ai.

forthconing IILS Maurins concerning Institute for Policy 
Studios, ©nd delivery of the mtcrinl* rather than. access, 
was re^msted, As the reason for the inquiry has boon 
identified and in view of the teteacc of Um forhBccnln^ 
hearing, pertinent material reletins to Merritt is boinA 
forwarded to you as an enclosure to this nemraudwx

Enclosure

1 - The Attorney General

NOTE:
Earl Robert Merritt, Jr., was a paid criminal 

informant of the Washington Field Office from 10/1/71 until 
he was discontinued 6/1/72 as doubt had been cast upon his 
credibility. Merritt has subsequently made unfounded alle­
gations of having engaged in illegal tactics in the Bureau’s 
behalf and has also alleged improper conduct on the part of 
handling Agents. These allegations have been refuted in 
affidavits submitted by concerned personnel. Merritt 
furnished information to this Bureau concerning Institute 
for Policy Studies (IPS) which was under investigation during 
the period he was an informant.

This response to HSC request has been coordinated 
with Assistant Director John A. Mintz, Legal Counsel 
Division.

Above-mentioned HSC letter of 9/24/75 requested 
access to material relating to six individuals, one of whom 
is a current informant. HSC was granted access to material 
relating to the five Bureau informants and Vas confidentially 
advised of the informant status of the sixth, and no material

NOTE CONTINUED PAGE 3 
- 2 -

NW 68262 Oocld:32989695 Page 203



U. 2. HOUSE SELECT COIClXf XZE Oli BHEWGEEW XETTOTXES (IBC)

BE: HUFOElHYilOU COECCiElIHS ET1 EUBEBT WIBITf, JIU

HOXE @uW2>:

Vas furnished concerning this individual. By letter 10/3/75, 
HSC requested access to 15 different individuals, one of 
vIioh is a current confidential source and the remaining vers 
all former informants or alleged informants. By letter 
11/4/75, HSC requested delivery of material relating to the 
five former informants mentioned in letter of 9/24/75.

- 3 -
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: 5-140 (Rev. 1-21-74) FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION
WASHINGTON, D. C. 20535

Addressee: HOUSE SELECT COMMITTEE

□ LTR IS LHM
U. S. House

Caution of Document:7

i (HSC letter

□ Memo □ Report dated 11/14/75 

Select Committee (HSC). Re: Info 
Concerning Earl Robert Merritt,Jr 
10/28/75.)

Return this receipt to the Intelligence Division, FBI

/V -7$
i
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2.! . HOW PROVIDED 
for review bt

(check appropriate 
it not transmitted,

term. If a 
so note.)

document was made available
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date provided

11/14/75

3. TO WHOM PROVIDED (check appropriate term; add specific names if appropriate)

SSC

HSC

4. IDENTIFICATION (provide descriptive data for documents; give name or identification number of briefer,

Memorandum and enclosures

5. IN RESPONSE TO (list date and item number if in response to formal request
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to Institute For Policy Studies. .
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379 I (6-75)
CLASSIFY AS APPROPRIATE
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2 J. A. Mintz
(1 - Mr. J. B. Hotis)

1 - Mr. W. R. Wannall
1 - Mr. W. A. Branigan (RTFR)
1 - Mr. W. 0. Cregar
1 - Mr. K. A. Mendenhall

The Attorney General November 14, 1975

Director, FBI

,U. S. HOUSE SELECT COMMITTEE ON 
/ INTELLIGENCE ACTIVITIES (HSC)

Reference is made to HSC letter dated September 30, 
1975, requesting delivery and access to certain documents and 
information pertaining to the Administrative Index (ADEX) and 
its precedent, the Security Index (SI). Reference is also 
made to HSC letter dated October 15, 1975, requesting, under 
items 5 and 6, additional information and documents concerning 
the ADEX and the SI.

t

Enclosed for your approval and forwarding to the HSC 
is the original of a memorandum with enclosures which constitutes I 
this Bureau’s response to the above requests. *. A

A copy of this memorandum is being furnished for 
your records

Enclosures (11)

62-116464

1 - The Deputy 
Attention:

Attorney General 
Michael E. Shaheen, 
Special Counsel for

Assoc. Dir. _____  
Dep. AD Adm. _ 
Dep. AD inv. _

Asst. Dir.:
Admin. ■ ■ ■ -
Comp. Syst. 
Ext. Affairs 
Files & Com. 
Gen. Inv. 
Ident. —J 
Inspection 
Intell- 
Loboratory _  
Plan. & Eval. 
Spec. Inv. 
Training _

Legal Coun.
Telephone Rm.__

KAMsen^z/^
(10)

Intelligence Coordination

OOM TELETYPE UNIT

Off MATERIAL

REG-41 
Jr.

GPO : 1975 O - 569-920

3 DEC 9 1975
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62-116464

2 AW. J. A. Mintz 
WW - Mr. J. B. Hotis)

1 - Mr. W. R. Wannall
1 - Mr. W. A. Branigan (RTFR)
1 -Mr. W. 0. Cregar
1 - Mr. K. A. Mendenhall

November I1, 1975

U» S. HOUSE SELECT COMMITTEE
OH INTELLIGENCE ACTIVITIES (HSC)

RE: SECURITY INDEX (SI) AND 
ADMINISTRATIVE INDEX (ADEX)

Reference is made to HSC letter dated Septorher 30, 
1975, requesting delivery and access to certain documents 
and information regarding the ADEX and its precedent, the SI. ■§ £ § 
Reference is also made to HSC letter dated October 15, 1975, 
requesting, under items 5 and 6, a listing of all persons who 
have been on the ADEX since its inception; a copy of the 
current ADEX list and a list of all persons on the the SI ® 
when it vzas discontinued. Reference is further made to our § 
memorandum dated Septeriser 12, 1975, setting forth background 
information concerning the SI and the ADEX. .

* Enclosed are documents reflecting the various 
criteria Which have been and are currently being utilized 
to include an individual’s name on the ADEX and a chart 
reflecting a statistical breakdown of the ADEX. Additionally^ Is o' 
information is set forth in Section 87, item E, page 18, 
of the FBI Manual of Instructions (MOI), concerning the §
criteria for inclusion on the ADEX. A copy of this section 
of the MOI has previously been furnished the HSC. « S’

Ills 
It is noted that this Bureau has in the past made & 

available the computerized ADEX listing dated September 15, | B
| 1975, for review at FBI Headquarters (FBIEQ) to HSC staff <»,

members, Richard Verraeire and James Oliphant, With regard 
the HSC request for delivery of this ADEX list, this Bureau

of the. firm conviction that an extensive and sensitive | § O 
DeP. ad i™.—list such as the ADEX should not be released from the strict1^

ASst.Dir.-. supervision and security afforded at FBIHQ. However, in 
Admin. ----------- 6 C
Comp. Syst.   8 ?S> 8

Ext. Affairs —ORIGINAL AND ONE TO ATTORNEY GENERAL 
Files & Com. __
Gen. Inv. ______
wont---------------KAM sen
Inspection------ / fl \
Intell_________
Laboratory ____  
Plan. & Eval. — 
Spec. Inv. —— 
Training ...

Legal Coun. , 
Telephone Rm. — 
Director Sec’y — MAIL ROOM
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RE: SECURITY INDEX (SI) AND '
ADMINISTRATIVE INDEX (ADEX)

order for the HSC to resolve any questions relating to 
the operation and maintenance of the ADEX and to enable 
the HSC to comply with its mandate in every respect, 
this Bureau will, upon request, continue to make the ADEX 
list available for review at FBIHQ to appropriate HSC 
representatives. .

Authority for maintaining the ADEX stems from the 
Attorney General and such authority is set forth in a letter 
from the Attorney General to the Director of the FBI dated ; 
October 22, 1971, a copy of which is enclosed with this 
memorandum.

Those documents pertaining to the SI to which access 
was requested are available for review by appropriately 
cleared HSC staff members at FBI Headquarters. In this 
regard, it is to be noted that authority for maintaining the 
SI stemmed from the Attorney General in connection with the . 
Departmental portfolio entitled "Program for Apprehension and 
Detention of Persons Considered Potentially Dangerous to 
the National Defense and Public Safety of the United States."

Detailed information and documents concerning what 
steps were to be taken in event of a national emergency are 
set forth in the above-mentioned portfolio which, since that 
document originated with the Department of Justice, should 
be obtained from that source.

As has previously been stated, the ADEX is reviewed 
continuously and on a monthly basis is brought up to date 
with names being added and deleted. The SI list was prepared 
in the same manner and, as with the former SI, when a new 
monthly ADEX list is prepared copies of the old list '
are destroyed inasmuch as they are outdated and no longer 
serve a useful purpose. Also, as you have previously been 
advised, names appearing on the former SI and the ADEX 
have been printed on 5 x 8 cards with a single name printed 
on each card. Background information, file numbers, and 
type of activity in which the individual is engaged are also 
placed on these cards. As was explained to Mr. Vermeire on 
October 17, 1975, approximately 15,000 of these cards, all 
outdated, have been located at FBI Headquarters. These .

- 2 ~



RKt BBOJaTT (ST) MR)
M^’SISTRATIW IWDBX (A0KX)

cards include 8om which centals. tine i^ntity of individuals 
who were maintained on the Priority ITT level of the former 
ST and all ADBx cards deleted or cancelled since its 
Inceptive.

during the initial period of establishing the 
ADO, la order to obviate Ms need for conducting massive 
file reviews, the AS&x consisted primarily of the identity 
©f thos® individuals who had been Kalntaisw^d on the femar 
SI. Although those names were originally placed in this 
manner on the new ABEX, as cases were reviewed under our than 
existing reporting procedures, each case was to be reviewed 
on its own merits utilising the then current criteria for MBX 
to deteraine whether continued inclusion on the A£®x was 
warranted. If not, the individual*a na®e was deleted. As 
previously iixdlcetmi, during 1572 the W£X was evaluated and 
revised and as a result, the number of individuals who were 
included on the 1MK began to decline and thus the high 
of cancelled cards, In accordance with Bureau policy, which 
was instituted during the SI program, those cancelled cards 
are maintained at 018$ for a period of three years and 
there is no way to reconstruct a Terser ST or .WKX list for a 
particular tim period by reviewing these cancelled cards. 
These cards, however, will reflect the identity of those 
individuals who have been placed on the SI and the AbSX for 
the period for which these cards were maintained.

Should the SSC so desize, the outdated SI and 
MBX cards mentioned above will ba saade available for review
by Sfpxbparlat* HSC representatives at FBTKO.

Enclosures (9)

1 - The Attorney General
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EEs secoeiw mo: (si) zam 
ADMIHISCEA^IVE IHDBX (A»EX)

Wgs

_ previously stated, w neither believe it 
necessary jior desirable to release copies of the ADEE list 
due to the sensitive nature of this list. Any release of 
infomatim concerning the identity of individuals maintained 
on the list could be detrimental to ongoing Bureau investi­
gations, particularly with respect to the identity of those 
individuals maintained on the espionage section of the 
Per Thomas B. 3, Brooks and Jarnos Isolan of the CI-1 Section# 
the espionage section of the ABEX should ho classified “^op 
Secret*5 inasmuch as disclosure- of certain names on the list 
could adversely affect sensitive sources of this Bureau. 
Edward. P. Grigalus, Unit Chief, IS-2 Section^ should 
contact representatives of the CI-1 Section to coordinate 
the clarification of this section of the AUEX.
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1 5-140 (Rev. 1-21-74) FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION 
,♦ WASHINGTON, D. C. 20535

Addressee: 

□ ltr Kj lhm
HOUSE SELECT COMMITTEE

I | Memo | | Report dated _ 11/1/75
_ v U.S. HOUSE SELECT COMMITTEECaption of Document:

9/30/75 request also 10/15/75 
items 5 and 6

Originating Office 
» X -4 

Delivered by:

Received by:

Title:
Return this receipt to the Intelligence Division, FBI
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The Attorney General

Director, FBI

1-Mr. J. B, Adams 
2-Mr. J. A. Mintz • 

(1-Mr. D. 17. Bowers)

November 10, 1975 
1-Mr. D. W. Moore 
1-Mr. W. R. Wannall 
1-Mr. V7. 0. Cregar 
1-Mr. 17, A. Branigan 
1-Mr. J. M. Fox

ALLEGATIONS DFWIET
PENETRATIONS ON CAPITOL HILL 

z INTERNAL SECURITY - RUSSIA

Transmitted herewith is a copy of a
Mr. Michael Shaheen, Jr., Special Counsel for

letter to 
Intelligence

Coordination, Department of Justice, dated November’ 5, 
1975, forwarded to me from Congressman Otis G. Pike, 
Chairman,CHpuse Select Committee on Intelligence. The 
letter requests from the FBI information regarding Soviet­
bloc penetrations of Congressional staffs.

paragraph 
presented 
opinion.

For your information, the case referred to in 
two of my letter to Congressman Pike was never * 
to the Department of Justice for a prosecutive
It was felt that use of extremely sensitive sources and

-/r
j

techniques in the investigation of this 
against prosecution.

matter mifixated

""'i 
<

Also enclosed is a copy of my 
to this request. This response will be 
Congressman Fike with your approval.

proposed response 
delivered to

Enclosures (2) Kt
1 - The Deputy Attorney General - Enclosures (2)
1 - Mr. Michael E. Shaheen, Jr. - Enclosures (2)

Special Counsel for Intelligence Coordination
Department of Justice

T K''' mis'JMFiemg
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A. Branigan to 17. R. Wannall 
a^ove, prepared by ^MFiemg



O CD 
£ 
Q 
a 02

o 
S3 
co 

02

p- -oM a)

O

•m

CQ
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Dep. AD Adm. — 
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Asst. Dir.:
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Ext. Affairs ___  
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Director Sec*y —

Honorable Otis G. Pike
Chairman, Select Committee 

on Intelligence
United States House of 

Representatives
Washington, D. C. 20515

1-Mr. J. B. Adams
2~Mr. J. A. Mintz

(1-Mr. D. W. Bowers)
1-Mr. D. W. Moore

November 10, 1975

BY MAII»
1-Mr. V/. R. Wannall
1-Mr. W. 0, Cregar
1-Mr. W. A. Branigan
1-Mr. J. M. Fox

I have received your letter of November 5, 1975 
requesting information concern! Soviet-bloc penetration; 
of Congressional staffs.

<5

The FBI is aware of only one instance wherein an 
individual employed on a Congressional staff furnished to 
hostile intelligence agents information obtained through 
his Congressional employment, without the prior knowledge 
of the FBI. After the FBI learned of this action and con­
fronted the individual involved, he admitted that he had 
indeed passed information which he had obtained while employed 
with a Congressional staff to a hostile intelligence service. 
This individual initially offered to assist the FBI, and for 
a limited period of time he appeared to cooperate. It was 
subsequently learned, however, that he had renewed his contacts
with his foreign principal, that he had fabricated much of
the information previously furnished to the FBI and, in general, s 
he gave every indication that he was unstable, unreliable, and 
not to be trusted. In order to assure that he posed no v
further threat to the security of the United States, action
was taken to neutralize any further value he might have to 
the hostile intelligence service. Because the disclosure of
this information to your Committee might infringe on the privacy 
of others, I am unable to supply more specific 
time.

facts at-this

c /

Classified by Director, FBI - 
, Exempt from GDb, 2 and 3

Date of Declassification Indefinite
JMF:emb/mls (13) f /

X' See note

MAIL ROOM

page 3

iGPO : 1975 0 - 569-920

*
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Honorable Otis G, Pike

ibis Bureau knows of no other “American citizens 
and foreign nationals0 who may have improperly passed 
sensitive information to Soviet-bloc intelligence agents 
without prior FBI knowledge. Congressional staff members 
regularly volunteer to the FBI facts regarding their contacts 
with Soviet-bloc officials and other persons who appear 
suspicious and who have an undue interest in sensitive material* 
Soviet-bloc officials often make efforts to recruit sources 
and influential contacts on Capitol Bill through whom they may 
obtain sensitive information. When the FBI learns of such 
instances it advises the appropriate Congressman and, if he 
has no objection, the FBI may interview the staff member or, 
in some instances, consider utilization of him in an operation, 
controlled by the FBI, aimed at determining the reason for the 
individual's interest. These operations are undertaken between 
the FBI and the Congressman or staff member with an understanding 
of confidentiality and sometimes involve sensitive sources and 
methods. To furnish such information to the House Committee, it 
is felt, will not only violate the understanding of confidentiality 
the FBI has had with the Congressman and staff members involved, 
but may also jeopardize the sensitive sources and methods which 
were utilized in some of these cases, and hove a detrimental 
effect on our future ability to fulfill our foreign counter­
intelligence responsibilities.

For these reasons I regret that I am unable to 
furnish to your Committee information regarding these in­
dividuals who have confidentially cooperated with the FBI.

Sincerely yours,

Clarence M. Kelley* 
Director

1 - The Attorney General
1-The Deputy Attorney General
1 - Mr, Michael E, Shaheen, Jr, 

Special Counsel for Intelligence Coordination 
Department of Justice

- 2 -
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SECRET

Honorable Otis G. Pike

NOTE:

This letter has been prepared in response to the 
request from Congressman Pike dated 11/5/75. Mr. Pike's 
letter is attached for information.

See memorandum V/. A. Branigan to W. R. Wannall 
dated 11/10/75 captioned ’’Allegations of Soviet Penetrations 
on Capitol Hill,” prepared by JMF:dan.

BECHET

- 3 -
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5-140 (Rev. 1-21-74) FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION
WASHINGTON, D. C. 20535

Addressee: _______________HOUSE SELEECT COMMITTEE_______
I I LTR LHM | | Memo I I Report dated —11/10/7-5-----

y ALLEGATIONS OF SOVIET PENETRATIONS 
Caption of Document: QN CApITQL HILL

FBI

Delivered by:

Received by:

Originating Office

Date:

Title:
Return this receipt to the Intelligence Division, FBI
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SEE INSTRUCTIONS ON REVERSE 
BEFORE COMPLETING.CLASSIFY AS APPROPRIATE

TO: Intelligence Community Staff
ATTN: Central Index

FROM:

FBI
SUBJECT: Abstract of Information Provided to Select Committees

1. HOW PROVIDED (check appropriate 
for review but not transmitted,

term. If a 
so note.)

document was made available 2. DATE PROVIDED

| DOCUMENT | [BRIEFING |
INTERVIEW | | TESTIMONY | |OTHER 11/10/75

3. TO WHOM PROVIDED (check appropriate term; add specific names if appropriate)

ssc

K HSC

4. IDENTIFICATION (provide descriptive data for documents; give name or identification number of briefer, 
interviewee, test i fier and subject)

NGmorandum

5. IN RESPONSE TO (list date and item number if in response to formal request, other­
wise state verbal request of (name), initiative, subpoena, etc.)

6. CLASSIFICATION OF 
INFORMATION (enter 
U, C, S, TS or 
Codeword)

HSC letter 11/5/75

7. KEY WORDS (enter the appropriate key words from the list provided separately; if key words not listed are 
used underline for emphasis)

Infowation handling

8. SUMMARY (see reverse side before completing this item)

Information furnished regarding Soviet-bloc penetrations 
of Congressional staffs.

62-116464

(4) ORIGINAL VIA LIAISON TO CENTRAL COtoNITY INDEX 
IN CONNECTION WITH HOUSTUDY

379 I (6-75)
classify as appropriate
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INSTRUCTIONS

• Type or print clearly in ink.

• Indicate classification of the abstract top and bottom.

• Date the abstract and put on any internal control numbers required.

• "FROM" entry should clearly identify the organization providing the 
information.

• If additions (as when a copy of document sent to SSC is later sent to 
HSC) or changes to a previously submitted form are necessary, submit a 
copy of the original abstract, with the change indicated.

SPECIFIC ITEM NO. 8. SUMMARY - enter brief narrative statement describing 
substance of information and showing relationship to Intelligence Community 
matters if appropriate. Any feedback or evidence of investigatory interests 
should be noted. Commitments made to supply additional information should be 
noted. Additionally, certain administrative information may be entered here, 
e.g., restrictions on review of a document, if document was paraphrased, whether 
interviewee is current or former employee, etc. If actual document or transcript 
is provided, that fact should be noted and no summary is required. Additional 
pages may be attached if necessary.
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2 - Mr. A. Mintz
(1 - Mr. J. B. Hotis)

1 - Mr. W. R. Wannall
1 - Mr. W. 0. Cregar
1 - Mr. H. W. Dare, Jr.

62-116464 November 14, 1975

TOUTED STATES HOUSE SELECT COMMITTEE 
TO STUDY GOVEBEWNTAL OPERATIONS 

WITH RESPECT TO INTELLIGENCE ACTIVITIES (HSC)

RE: XEFOMBTION CONCERNING THE VIETN7Y1 
VETERANS AGAINST THE TZAR

Reference is made to letters from captioned 
Cornittco dated October 20, 1975, and October 28, 1975 
(Item 5). Letter dated October 20, 1975, specifically 
requested access to all notes, memoranda, files, reports, 
and actions directed toward the Vietnam Veterans Against 
the War, from 1971 to the present.

Pertinent information responsive to the above 
HSC request has been prepared in accordance with 
established procedures relating to such matters, and 
this material is available for review at FBI Headquarters 
by appropriately cleared personnel of the HSC staff.

However, due to the voluminous material in 
question and pursuant to an agreement reached in a 
discussion with Ellen Hiller, Staff Member, HSC on 
October 23, 1975, only reports and memoranda from our 
Boston, Chicago, New York, and Washington Field Offices 
are being made available for review.

1 - The Attorney General

Assoc. Dir. _____  
Dep. AD Adm._ 
Dep. AD Jnv._

Asst. D!r.:
Admin. . - — 
Comp. Syst. ___  
Ext. Affairs___  
Files'& Com.__ 
Gen. Inv._____ _ 
Ident.______ __  
Inspection ____  
Intell. ________  
Laboratory .. — 
Plan. & Eval. _  
Spec. Inv. _____ 
Training

Legal Coun. -­
Telephone Rm.__  
Director Soc’y__

ORIGINAL AND ONE COPY FURNISHED THE ATTORNEY GENERAL

HMD :met/lhb (klo
(8)

MAIL ROOM | _ | TELETYPE UNIT I I gpo : 1975 o - 569-920
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Information Concerning the Vietnam
Veterans Against the War

NOTE;

In addition to the above-mentioned request 
the HSC requested access to the same type of materials 
as mentioned above for John Kerry, former Head of the 
Vietnam Veterans Against the War, from 1971 to the 
present. This request is being handled by separate 
communication since it involves the reviewing of 
approximately 70 references and one main file, Ellen 
Hiller, mentioned above, conferred with Supervisors 
Thomas J. McNiff and Howard W. Dare, Jr., concerning 
this matter on October 28, 1975, and an agreement was 
reached whereby only reports and memoranda from those 
offices mentioned above would be made available for 
review.
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2

The Attorney General

J.
(1 

W. 
W. 
H.

/ ,, REC-3® ( ■/ / / (
director, FBI ’

1
1
1

A. Mintz v
- J. B. Hotis) *
r. Wanna 11
O. Cregar V*
%sPObrJf4, 1975 

i
c„

UNITED STATES HOUSE SELECT CO’EIITTEE 
OLI IETELLIGEHCE ACTIVITIES (HSC)

Reference is made to letters from the HSC 
dated October 20, 1975, and October 23, 1975, requesting j
certain information from the FBI. <>

Attached for your approval and forwarding to the 
HSC is the original of a memorandum containing a response to V 
onc of the Ccmitteo! s requests. 

< \
A copy of the memorandum is being provided for ' ,

your records. _ '*
Enclosures (2) i ;

t — '
- 62-116464 /,

* 1 - The Deputy Attorney General
Attentions Michael E. Shaheen, Jr. '* .

Special Counsel for • ; , —
Intelligence Coordination ' '

4 ’
HWDsmetvr- ■' ■>-o) r.

Assoc. Dir. _____  
Dep. AD A'dm._ 
Dep. AD Inv. _

Asst. Dir.:
Admin.___  _
Comp. Syst.   - —
Ext. Affairs___  
Files & Com. __ 
Gen. |nv. 
Wont. .. 
Inspection____  
Intell. _________  
Laboratory - 
Plan. & Eval. _ _______________fHSVKTZN*

I, « 3ULKX BOOH"
Legal Coun. . ... i
Telephone Rm.  I _____

5 1^)" R00M TELETYPE UNIT I I
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I

TO:

FROM:
SB

SUBJECT:

OFFICE OF THE DEPUTY ATTORNEY GENERAL 
WASHINGTON, D.C. 20S30

John A. Mintz., Assistant Direct 
Legal Counsel Division 
Federal Bureau of Investigatio

Steve Blackhurst
Assistant Special Counsel for 

Intelligence Coordination

OCT 217975

House Select Committee Letter dated October 207 1975
f (X

Attached is a letter from the House Select Com­
mittee dated October 20,. which requests various FBI ma-
terials. Please 
request.

/ X gNCLOSUEE

cc: Paul Daly

prepare an appropriate response to this

/

*

,^0^'04.^%
'^6 101s
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OCT 211975

TO: John A, Mintz, Assistant Director 
Legal Counsel Division
Federal Bureau of Investigation

FROM: Steve Blackhurst
Assistant Special Counsel for 

Intelligence Coordination

SUBJECT; House Select Committee Letter dated October 20, ,1975

Attached is a letter from the House Select Com­
mittee dated October 20^ which requests various FBI ma­
terials, Flease prepare an appropriate response to this 
request-

cc: Paul Daly
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OTIS G. PIKE, N. Y., CHAIRMAN

ROBERT N. GIAIMO, CONN. ROBERT MCCLORY, ILL. 
JAMES V. STANTON, OHI^ * DAVID C. TREEN, LA. 
RONALD V. DELLijMS, CAUF. JAMES P. JOHNSON, COLO. 
MORC^N F. MURPHY, I LU • ROBERT W. KAGTEN, JR., WIS.
LES ASPIN, WIS. ,
DALE MILFORD, TEX.

.PHILIP H. HAYES, IND.
WILLIAM LEHMAN, FLA.

A. SEARLE FIELD, STAFF DIRECTOR 
AARON B. DONNER, COUNSEL

TELEPHONE: (202) 223-9751

Select Committee on Sntelligenee 
MB. ot MepregentatibeS 

MtoljiWton, M. 20515
October 20, 1975

Mr. Michael E. Shaheen, Jr.
Special Counsel for Intelligence Coordination
U.S. Department of Justice
Washington, D. C. 20530

Dear Mr. Shaheen:

We hereby request access to all notes, memoranda, files, 
reports, and actions directed toward Mr. John Kerry, former 
head of the Vietnam Veterans Against the War from 1971 to 
the present. '

In addition, we request access to the same materials for 
the Vietnam Veterans Against the War for the same time 
period. - .

Please provide these materials forthwith.

Sincerely,

A. Searle Field 
Staff Director

ASF/EM/mas
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5-140 (Rev. 1-21-74) FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION
WASHINGTON, D. C. 20535

i Addressee: HOUSE SELECT COMMITTEE_____________
i I I LTR [Xi LHM I I Memo I I Report dated _ 11/14/75
L ' fnU.S. HOUSE SELECT COMMITTEE

Caption of Document:
10/20 and 10/28/75, Item 5

Originating Officj

Delivered by:

Received by:

Return this receipt to the Intelligence Division, FBI
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CLASSIFY AS APPROPRIATE

SEE INSTRUCTIONS ON REVERSE 
BEFORE COMPLETING.

TO: Intelligence Community Staff
ATTN: Central Index _ *

FROM:

FBI
SUBJECT: Abstract of Information Provided to Select Committees

DATE PROVIDED1. HOW PROVIDED (check appropriate 
for review but not transmitted,

term. If a 
so note.)

document was made available 2.

2C| DOCUMENT | (BRIEFING | | INTERVIEW | | TESTIMONY | |OTHER 11/14/75

FOR REVIEW
3. TO WHOM PROVIDED (check appropriate term; add specific names if appropriate)

ssc

HSC

4. IDENTIFICATION (provide descriptive data for documents; give name or identification number of briefer, 
interviewee, testi fier and subject)

Memorandum

5. IN RESPONSE TO (list date and item number if in response to formal request 
wise state verbal request of (name), initiative, subpoena, etc.)

Hsc letter 10/30/75 and 10/28/75, item 5

6. CLASSIFICATION OF 
INFORMATION (enter 
U, C, S, TS or 
Codeword)

U
7. KEY WORDS (enter the appropriate key words from the list provided separately; i'f key words not listed are 

used underline for emphasis)

Information handling
Intelligence collection

8. SUMMARY (see reverse side before completing this item)

For review by appropriate HSC Staff Ambers at FBIHQ all materials 
concerning the Vietnam Veterans Against the War, from 1971 to 
the present.

62-116464 
FMKsfmk 
(4) ORIGINAL VIA LIAISON TO CENTRAL COMMUNITY INDEX 

IN CONNECTION WITH HOUSTUDY

379 I (6-75)
CLASSIFY AS APPROPRIATE
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INSTRUCTIONS

• Type or print clearly in ink.

• Indicate classification of the abstract top and bottom.

• Date the abstract and put on any internal control numbers required. ‘

• "FROM" entry should clearly identify the organization providing the 
information.

• If additions (as when a copy of document sent to SSC is later sent to 
HSC) or changes, to a previously submitted form are necessary, submit a 
copy of the original abstract, with the change indicated.

SPECIFIC ITEM NO. 8. SUMMARY - enter brief narrative statement describing 
substance of information and showing relationship to Intelligence Community 
matters if appropriate. Any feedback or evidence of investigatory interests 
should be noted. Commitments made to supply additional information should be 
noted. Additionally, certain administrative information may be entered here, 
e.g., restrictions on review of a document, if document was paraphrased, whether 
interviewee is current or former employee, etc. If actual document or transcript 
is provided, that fact should be noted and no summary is required. Additional 
pages may be attached if necessary.
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■ ' ' THE DIRECTOR OF CENTRAL INTELLIGENT ' ■ ■ ■

■ ‘ ' WASHINGTON, D. C. 20505 . ■ • • . '

Intelligence ’Community Staff ' ' . ' . . • . DCI/IC 75-262.6
. ' • ■ •• 25 November- 1975

'MEMORANDUM FOR: .Members of the USIB Ad Hoc Coordinating 
. ' ■ •. Group' ■ ■ " ■ . . -

SUBJECT Security Clearances

Attached is a listing of staff personnel of the House Select

. Committee on Intelligence who have beeri-briefed for compart

mented information.

/''jack E. Thomas 
Major (general, USAF (Ret. ) 

Chief, Coordination Staff, ICS

Attachment

ST-

3 -pEC 9 in75
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' Staff-Members of the House Select 'Committee on Intelligence who have been briefed on C.ompartmented
■ ■ ■•■■■ ■ Information are listed,below: '■■ ■ ’ ’ ’

■ . ■ ' ■. NAME' \ ’ • '. • '. Social Security No. Briefed (SI, ”TK &: BYC) . ’ ■

. . -Andrade,’ Carolyn M.. ’ • .118-03-6022 ’ .Yes '

• . . ' • .Atkisson," John ■ ’ ■ ■ ' • . 573-52-2011 . . Yes ■ . ’ •
Ak ' • • '■ > ■■. ■” ’ • ■■ ■ • ■ ■ • ■ ■ . ■

’ Bach, Stanley . ’33.9-36-5639 ■. .’Yes ’ •

. J-.- - Beam, Alex’ ■ ■ •
i
JFK Act 5 (g)(2)(D
1

1 .
j . ' Yes • . . . ' \

, ’ • Boos, John. L. ■ ' ’ .

• ’ ■ Brooks, Herbert • . ■ . ■

... ’ . Carroll, Roger

■ ■ ■ ’. Connor, Aaron B. .

372-46-.0008

472-14-2142

006-34-3747

Gen-07-8884

' ’ ’ .Yes . ■ .’ : ’ - '
■ . . ■ ■ • ■ . . j

Yes ■’ ’ ’ ' p:

’• Yes. . 7 ’ ’■•C
’ ■ r

Yes "■ •
' . . : ’ ' ' -. •' t

. ’ ■ • Field,’ A; ’.Searle . ’ ,

. . 41^ ■ Flint, Jonathan ’

.’ ■ ’ ’ Gitten, Denise

• . Hattery, Tom

JFK Act 5 (g)(2)(D)

■ ' • ■ Yes . ’ ' ;

’ Yes ' ' .

’ Yes '

Yes • ’ ’ ' ’ •

’ ’ Hecht, Stanley

. ' Hess, Jacqueline ■ '
. • . •** ’ ■

• Hughes, Peter III
. • * . . .

\ ■ . r
‘ Hyndman, Paul V. ■ -

NW. 68262 Oocld:32989695 Page 233 , ■

150-38-1567

230-48-5696

051-26-5880

JFK Act 5 (g)(2)(D)_______________

' Yes ' .

Yes . -

Yes .

’ Yes ,



Social Security NoNAME Bfiefed (SI, • TK. & BYC)-

; ■■ 'Kir schstein, Fred 442-46-1435 Yes ' -. j- ■ '

-.Mattox-, Charles W,. • ■4.92-32-1209 Yes. .' g - ■ .' ■ . ' ."

Miller, • Ellen ■
I

TFK Act 5 (g) (2) (D) 
____________________ I

Yes A • ' •

■
.Qliphant, James B. F.

■' Paisner, .Susan- •

■• . ■ Poor, Susan ■

:■ . .Rushford,' Gregory-

. Schafer, Michal A.

147-32-2375 Yes • ■ - ■"

■ Yes ■ ■ ■' 'c J

. Yes: ■ . < J c'C.

. Yes . : .. ■
A -C C

Scheiber, Josephine '

'. ■ Schroeher,' Kathy

Sheketoff, Emily •

Starek; Roscoe

JFK Act 5 (g)(2)(D)

■Yes- A ■'-.JAK ' \

Yes" '•" '' '■ 2 : , 7 /

■ ■■ Yes J J

' • ■ Yes A ' C A "■/■•g a. . .A J

■.Vermiere, Richard- 147-34-4083 : Yes ; • • :J2t'

• Whie.ldon, Jeffrey .026-32-4085 . ' ■. ^eAA. ■■'2A

4
Yamamoto, ■ Cheryl 575-58-4368 . . ' , AyAYes i-A

- 4

' Zeune,' Sandra A. JFK Act 5 (g)(2)(D) ; •; - . ’-.Ye.s ’.'■. A. •■
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OPTIONAL FORM NO. 10
MAY 1962 EDITION 
GSA GEN. REG. NO. 27

5010-106

UNITED STATES GO ;RNMENT

Memorandum
to : Mr. W. R. Warinalllu^^ v

w
1 - Mr. J. J. McDermott
1 - Mr. W. R. Wannall
1 - Mr. W. 0. Cregar 

DATE: 12/4/75

Askoc.
^*Dop. A^’AoA

Dep. AD Inv.
Asst. Dir.:

Admin.______ — 
Comp. Syst.___  
Ext. Affairs___  
Files & Com.__

FROM : W. 0

SUBJECT: HOJJSTUDY 75

Gon. Inv.______  
Idont._________ 
Inspection____ _
Intell. ________  
Laboratory____  
Legal Coun. _---  
Plan. & Eval. ._  
Spec. Inv._____  
Training 
Telephone Rm.__  
Director Sec’y__

Houstudy 75 is the code word assigned to the
control file containing communications pertaining to requests 
made by the House of Representatives Select Committee on 
Intelligence Activities.

By memorandum dated 6/11/75, captioned as above, 
which was approved, it was recommended that, for purposes of 
sensitivity and urgency of handling, the Bureau file relating 
to captioned matter be maintained in the work area of 
personnel assigned to the Houstudy Project, Room 4063 JEH. 
It is noted that the above arrangement must be reevaluated 
and recommendations submitted on a semiannual basis.

For reasons cited above, maintenance of the above 
file in Room 4063 JEH has proven to be of invaluable assistance 
to personnel assigned to that Project. It is recommended, 
therefore, that the above arrangement be continued for an 
additional six-month period or until such time as the Project 
is discontinued, whichever.* comes first.

RECOMMENDATION:

That this memorandum be forwarded to the Files and^ 
Communications Division for action requested above.

62-116464

TJM:lhb Ihb
(4)
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STATEMENT OF ARTHUR MURTAGH .
■ Before thmUelect Committee on InteliAence 

" November 18, 1975 • ■ W -

Mr>' Chairman and Members of the Committee: ■
I welcome this opportunity to testify before you.’

RETIRED FBI SPECIAL AGENT WHO LOYALLY SERVED THE BUREAU- FOR 20' ■

YEARS AND WHO- WAS ASSIGNED TO THE FBI'S INTERNAL SECURITY INTELLIGENCE 

cTsquad in Atlanta for 10 years, I would hope"! could give this ’
Committee insight into the-Bureau's intelligence.practices-not ■
FROM THE THEORETICAL VIEWPOINT OF A POLICY-MAKER BUT FROM THE’ ' '

PRACTICAL VIEWPOINT OF A FIELD AGENT. ’ ’ • i
■ . ■ . 7 ■ • •' ■

The thrust of- my comments will be to attempt to have you see ’•
THAT IT IS POSSIBLE FOR THE STRUCTURE OF AN ORGANIZATION SUCH AS

THE BUREAU TO BE RESPONSIBLE FOR MUCH WRONGDOING WITHOUT ANY

MEASURABLE. CULPABILITY ON THE PART OF INDIVIDUALS WORKING-.IN THE

LOWER LEVELS OF THE ORGANIZATION, FOR EXAMPLE, I•WAS AT ONE TIME - ' - 
. ' ■ . i

ASKED TO OBTAIN THROUGH MY INFORMANTS HANDWRITING SAMPLES OF A 5/. L 
• - . ’ O- a/

GENTLEMAN WHO IS- NOW A MEMBER OF YOUR BODY, THE HONORABLE ANDREW ■ t,/

/joung of Atlanta. I was also asked to obtain handwriting samples ’ ” >

OF SEVERAL OF HIS ASSOCIATES IN Dr. 
Christian Leadership Conference.’ I 

EXPERIENCE AT THE-TIME THIS REQUEST

Martin Luther King's Southern
WAS AN AGENT WITH LOTS OF v] 
CAME-TO ME FROM MY SUPERVISOR^

I WAS AWARE THAT THE MANNER^IN WHICH THE REQUEST WAS MADE WAS .SJU

- //£ 11
THAT THE INFORMATION WAS TO BEMUSED FOR ONE OF THE ILLEGAL PURPO ES

of the Bureau. NOT RECORDED

3 DEO 9 1975 .

The request was made after regular working houre^rally-3 to7
ME IN PRIVATE. I TURNED TO MY SUPERVISOR WHO WAS KNOWN AMONG THE

AGENTS AS "COLONEL KLINK" AND TOLD-HIM THAT I FLATLY REFUSED TO



■ COMPLY WITH HIS REQUEST AND THAT HE COULD TELL HIS COUNTERPART AT -

the Bureau who had called him on the watchline seeking the . . ‘ -
INFORMATION THAT I KNEW DAMN WELL IT WAS GOING TO BE. USED IN-AN- . ’

UNRECORDED COUNTERINTELLIGENCE OPERATION .TO DESTROY Mr. YOUNG'S ‘

. CHANCES OF GETTING ELECTED TO THE HOUSE OF REPRESENTATIVES, THE

• REQUEST CAME ONLY A FEW DAYS AFTER Mr, YOUNG HAD’ANNOUNCED THAT- ' •; ■ 

HE WAS SEEKING A SEAT IN .THE HOUSE, ' ''

My supervisor's reaction was, "Now don't get excited Art/
WE WILL MANAGE SOME OTHER WAY." AND I RESPONDED "I SUPPOSE YOU . - .

WILL." And I TOLD HIM THAT IF HIS .COUNTERPART AT THE BUREAU WANTED ' ;

TO FORCE THE ISSUE WE WOULD DO IT IN THE OPEN WITH LOTS OF PUBLICITY, 7­

. That was the last I heard of that request from my supervisor and J

I noticed later that Mr; Young made it to your august body so I

• MUST ASSUME THAT MY SUPERVISOR HAD NO OTHER SOURCE AT THAT TIME.. . . : /

THAT COULD GET THE INFORMATION FOR HIM. YOU/ OF COURSE, WILL FIND 

NO RECORD OF THE ABOVE INCIDENT IN THE-BUREAU FILES, ■’ ■ ■

I AM COGNIZANT OF YOUR MANDATE TO INVESTIGATE■THE INTELLIGENCE

. OPERATIONS OF THE BUREAU AND OF THE- GREAT MASS OF INFORMATION THAT . < 

HAS ALREADY BEEN UNCOVERED REGARDING THESE OPERATIONS, ‘ I BELIEVE, ' 

HOWEVER, THAT A'CLEAR AND PRECISE PICTURE OF.THE BUREAU'S INTELLI- ■ ‘ 

GENCE PRACTICES CAN ONLY BE SEEN BY ANALYZING THE- ADMINISTRATIVE• ;' 

STRUCTURE, THE ENTRENCHED BIASES AND THE PERVASIVE INDOCTRINATED .

■ . FBI MENTALITY THAT COMMANDS AND CONTROLS THEIR INTELLIGENCE PRACTICES,

IN THE INCIDENT. INVOLVING REPRESENTATIVE ANDREW .YOUNG, IF-THE - 

SAME REQUEST HAD BEEN MADE TO MOST AGENTS WHO HAD REACHED THE LEVEL f' 

in the Bureau that I was at that'time, they would have routinely ’ ?
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COMPLIED WITH THEIR SUPERVISOR'S REQUEST SIMPLY BECAUSE THEY “ 
• * * * ■ . *

WOULD HAVE GONE THROUGH A PROCESS WHICH WOULD HAVE ELIMINATED

ALL THOSE WHO SAW ANYTHING WRONG WITH THE TYPE. OF-ACTIVITY ’. 

CONTEMPLATED BY-THEIR SUPERVISOR. THE OFT TIMES EXPRESSED FEELINGS 

OF ALL OF THE PERSONNEL WORKING IN CONJUNCTION WITH ME-ON’ THE . .

• INTELLIGENCE SQUAD IN ATLANTA DURING THE PERIOD'THAT THE YOUNG . 

INCIDENT TOOK PLACE ACCOUNTS FOR THE FACT THAT THE INFORMATION -

' REQUESTED WOULD HAVE BEEN ROUTINELY OBTAINED. THE FEELING WAS'

• THAT THE RACIAL MOVEMENTS IN WHICH Mr,'YOUNG WAS ENGAGED, ALTHOUGH 

NOT ILLEGAL PER SE, WAS INIMICABLE TO THE VALUE STANDARDS.THAT THE’ 

SQUAD MEMBERS SUBSCRIBED TO. If IT TOOK.A- LITTLE ILLEGAL ACTIVITY 

TO COMPROMISE THE MOVEMENT, THEN SO BE IT. PAST EXPERIENCE HAD ' 

MADE IT CLEAR TO ALL AGENTS THAT Mr. H.OOVER HAD NO SYMPATHY WITH.; 

ANY RACIAL MOVEMENT. j' . . /

YOU MAY JUSTLY INQUIRE AT THIS JUNCTURE HOW I HAPPENED TO

■ survive in the Bureau if these selection processes weeded those in­
opposition out. The answer was and is that I was both stubborn ' 
AND SMART ENOUGH TO KEEP-MY RECORD GOOD AND CLEAR AND THOSE AROUND

.. ME KNEW IT.' AS AN ATTORNEY AND’ SOMEONE WHO BELIEVED IN THE RULE 

OF LAW, I WOULDN'T CONFORM IF IT REQUIRED ME TO BE DISHONEST OR 
- ’ ' ’ ' ' k ■ •

TO VIOLATE THE LAW AND I KNEW THE LAW. I CAN SORROWFULLY SAY THAT

■ MY VIEWS WERE NOT SHARED BY MY PEERS IN THE BUREAU. ‘ ■

I JOINED THE FBI AS AN AGENT IN .1951 AND RETIRED IN 1971.

By 1957 THE WEAKNESSES IN THE STRUCTURE OF THE BUREAU HAD BECOME. '­

ALL TOO OBVIOUS TO ME. In 1960 AS A RESULT OF ADMINISTRATIVE . .- . 

ACTION TAKEN AGAINST ME BY Mr, HOOVER, ON ACCOUNT OF AN ALLEGED : 

PROBLEM OF OVERWEIGHT, I FOUND MYSELF IN A YMCA ROOM IN MACON,” -..
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Georgia away from my family for a period of about five months/' 
During that time I did a great deal-of soulsearching and'reading. ’ 
IN. AN EFFORT TO MAKE A DECISION AS- TO WHETHER I SHOULD LEAVE THE ■ 

Bureau a'nd attempt.to expose the weaknesses in structure or stay. " 
in the Bureau and wait for a more opportune time when the probability’ 
of-success in correcting these weaknesses would be greater. -I ’ .

■ DECIDED TO REMAIN AND OBSERVE BUT I RESOLVED THAT I WOULD UNDER -

NO CIRCUMSTANCES PARTICIPATE IN ANY OF THE UNETHICAL OR ILLEGAL . ■

' ACTIVITIES THAT WERE BY THEN SO PREVALENT IN THE BUREAU, . '■ .

. • I WAS ABLE TO OBSERVE FROM MY VANTAGE-POINT IN THE. FBI, THAT . ■

the Bureau was .on a collision course of collapse which would result 
in Congressional investigation, and I.said so openly among-agent ’ . 
ASSOCIATES FROM 1960 ONWARD, I COUNSELLED WITH MANY, YES, PRACTICALLV

.. ■■ . ’ ■ . - . v

ALL,-OF THE AGENT PERSONNEL WITH WHOM I CAME IN CONTACT AT THIS ' ‘ 

TIME AND FOR THE REMAINING 11 YEARS THAT I SPENT IN THE BUREAU AND . 

FOUND THAT THEY WERE VAGUELY AWARE IN 1960 OF THE PROCESS OF . 

WHICH I SPEAK AND THEY WERE ACUTELY AWARE OF IT IN 1971, • ' /

. The inherent administrative processes within the Bureau which
I HAVE ALLUDED TO BEFORE, WHICH ADVERSELY AFFECT THE BUREAU'S’ ’ _

INTELLIGENCE FUNCTIONS CAN BE SUMMARIZED AS FOLLOWS: ■

I, Secrecy . ■ . - • . • •'
Mr, Hoover threw a veil of secrecy over the Bureau, at . .

■ ITS VERY INCEPTION THOUGH THE GREAT MASS OF INFORMATION . : •

HANDLED BY THE BUREAU COULD BE PLACED ON BILLBOARDS IN THE ' ’ ■

. . middle of Times-Square and the public Interest would not ■ ’ (
BLOCK.THE SIDEWALKS, BUT SECRECY SERVED MANY USEFUL PURPOSES .
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to the Bureau, It made-it impossible for- the- public or t 
Congress to know anything about what was going on internally, ■ 
It gave the Bureau operation an aura of-mystery and generated... ' 
A TYPE OF FEAR AND-RESPECT FOR THE.BUREAU WHICH I PERSONALLY • . 

FEEL IS UNHEALTHY IN A SOCIETY THAT STRIVES TO BE BOTH ’ ■

DEMOCRATIC AND OPEN. - ■ . ' ' . .

II. . Complete unfettered control of the,process of selecting.' . ■
- PERSONNEL,

This is the area to which your Committee should direct 
ITS GREATEST EFFORT, FOR IT WAS THROUGH A SELECTION PROCESS 

EXEMPT FROM CIVIL SERVICE UNDER THE SOLE CONTROL OF THE - . 

Director that Mr. Hoover was able over a period of nearly 
50 years to bring in thousands of carefully selected agent ’ -
PERSONNEL WHO WERE POLITICALLY DISPOSED TO THE RIGHT AS.HE’ . : 

WAS.AND THEN THROUGH A PERSONNEL SYSTEM, WHICH OFFERED NO" ' 

POSSIBILITY AT ALL FOR AN AGENT TO QUESTION HOOVER'S ETHICS - 

AND METHODS, TO FORCE THOUSANDS OF THOSE SELECTED TO.LEAVE . . 

the Bureau in- utter disgust simply because, they had no .' \ 
AVENUE THROUGH WHICH THEY COULD AIR GRIEVANCES INVOLVING’ ' 

UNETHICAL OR ILLEGAL PRACTICES. FOR EXAMPLE, .A YOUNG AGENT ’ 

WHOM I KNOW WAS SENT TO ALBANY, GEORGIA FOR. HIS FIRST OFFICE'. ' 

HlS WIFE WAS A SOCIOLOGIST. SHE WAS OFFERED A POSITION IN 

the Head Start project in Albany, Georgia that was under the • ’ 
DIRECTION OF A BLACK ATTORNEY NAMED KlNG, THE AGENT REPORTED ;' 

THIS INFORMATION TO HIS SUPERIOR IN ALBANY. He WAS IMMEDIATELY 

SUMMONED TO ATLANTA BY THE AGENT- IN CHARGE AND. TOLD THAT HIS • 

WIFE*COULD NOT TAKE THE JOB BECAUSE THEY DID NOT WANT’FBI-. '
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PERSONNEL OR THEIR WIVES ASSOCIATED WITH BLACKS WHO WERE • ; ' 
■ • * ' . t

ACTIVE IN THE CIVIL RIGHTS-MOVEMENTS. THIS AGENT SUBSEQUENTLY

RESIGNED IN DISGUST, ’ - - ' •' ' . . ’

IIL. Manipulation and control of the press’.- ’ \

. The examples of this subject are legion. The on.e that I 

AM MOST FAMILIAR WITH WAS THE CONCERTED EFFORTTO GET WHAT 

WAS ALWAYS REFERRED TO IN THE BUREAU AS "OUR FRIENDS'IN THE . 

MEDIA" TO PUBLISH PERSONAL AND VERY PRIVATE INFORMATION TAKEN 

FROM THE WIRETAP WHICH ITSELF WAS OF QUESTIONABLE LEGAL ’ -

VALIDITY ON Dr. MARTIN LuTHER KlNG,. Of COURSE>-THE DAY TO 

DAY MANIPULATION WAS. ACCOMPLISHED BY LEAKING CHOICE ITEMS TO 

our "friends". It was not at all uncommon to learn of.some 
POLITICALLY DAMAGING INFORMATION ABOUT SOME.LEADING FIGURE / 

IN POLITICS AS HAVING BEEN DEVELOPED BY THE BUREAU AND THEN 

ALWAYS AT A TIME WHEN IT WOULD BE .MOST DAMAGING TO THE 

INDIVIDUAL, THE INFORMATION WOULD SOME WAY SHOW UP IN THE ' 

Chicago Tribune or some other friend of the Bureau. If the 
INFORMATION-WAS MORE VALUABLE FOR PURPOSES OF POLITICAL

• BLACKMAIL. BY HOLDING IT, THAN BY GIVING IT TO THE PRESS, IT ■

WAS WITHHELD. ' THE LEAKED INFORMATION ALWAYS SEEMED TO INVOLVE 

. PERSONS OF LIBERAL PERSUASION.' (FROM MY YEARS IN THE BUREAU-,

I CAN ONLY ASSUME THAT THE BUREAU HAD DEDUCED THAT PERSONS ''

■ • OF LIBERAL PERSUASION ARE SOMEHOW MORE APT TO SLEEP'WITH ’

- SOMEBODY ELBE'S WIFE,-DRINK TOO MUCH. LIQUOR, OR BE SEXUALLY ; 

PERVERTED THAN ARE SOLID CONSERVATIVES.) . - .

. IV. Absolute authority at the top’and blind loyalty at the /
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‘ BOTTOM AIDED BY THE SELECTION PROCESS/ ' ’ ,

■ This question of loyalty is interesting- since, of course,
WE ALL LIKE O.UR FRIENDS TO BE LOYAL TO US AND WE RESPECT ■ ’

.’ IT AS A QUALITY IN MAN, THE WATERGATE HEARINGS WERE ' ■ . ,

’ PARTICULARLY INFORMATIVE ON THIS POINT AS YOU WILL RECALL. - 

Each of the witnesses who were implicated in wrongdoing in 
Watergate opened their .statements with a bit on loyalty and 
WENT -on TO TELL EVENTUALLY HOW IN THE NAME OF- LOYALTY-THEY \ - 

• HAD VIOLATED THE LAW, THE BUREAU HAS ITS.PARALLEL IN THIS ''

CONCEPT OF BLIND LOYALTY, PERSONNEL HAVE BEEN WILLING TO •_ 

FOREGO THEIR OWN INTEGRITY TO ALLOW IMPROPER, UNETHICAL, OR- ‘ 

ILLEGAL ACTIVITY BY .THE BUREAU TO GO ON UNCHALLENGED RATHER 

.THAN INJURE THE BUREAU BY A PUBLIC ATTACK WHICH MANY REGARD 

AS DISLOYAL TO THE BUREAU, ' . ' .

V, Harsh Disciplinary Measures, • . ■ .

The HARSH DISCIPLINARY MEASURES WHICH WERE THE HALLMARK ' 

of Mr. Hoover's personnel policy are too extensive to go • 
■ INTO AT LENGTH HERE. THEY SOMETIMES.RESULTED IN HUMOROUS 

SITUATIONS BUT VERY OFTEN IN VERY TRAGIC SITUATIONS. By 
THE’MID-1960'S THESE HARSH DISCIPLINARY MEASURES HAD SO / 

ERODED CONFIDENCE IN HOOVER AMONG THE AGENT PERSONNEL. THAT- '' 

. THE POLICY OF "TELL THE MAN NOTHING" HAD REACHED A POINT - 

WHERE INFORMATION.COULD ACTUALLY GET. INTO THE HANDS OF BUREAU’ 

SUPERVISORS AND IT STILL WOULD NOT GET TO HOOVER BECAUSE THE . 

‘ HARSHNESS OF THE DISCIPLINARY ACTION MADE THE INTEGRITY OF

ALL AGENTS VERY PLIABLE. ' . ’ . - . ‘

NW 68262 Docld:32989695 Page 242 ■ . ’ . . .



« ■ - * -a- * . :
’ In a democracy/domination of a powerful organization such 
as the Federal Bureau of Investigation by any segment of the . ■
POLITICAL SPECTRUM THREATENS THE VERY EXISTENCE- OF'DEMOCRACY, - -

THE PROCESS.RESULTS IN THE ORGANIZATION BEING USED TO AID THE ’ 

• POLITICAL AND PHILOSOPHICAL FRIENDS OR CAUSES. OF. THE LEADER AND TO .

NEUTRALIZE ANY OPPOSITION, ' ’ ' ■ ’ ’ '

Mr, Hoover's vendetta against Ur,-Martin Luther King illustrates
THIS PROCESS IN A GRAPHIC MANNER. . " ’ , - ■ ' -

I SUBMIT THAT THE FBI NOW CONSTITUTES A DEGENERATE DICTATOR­

SHIP IN WHICH THE STRUCTURE STILL REMAINS BUT FROM WHICH PUBLIC ‘ .

SUPPORT IS RAPIDLY BEING WITHDRAWN. I FURTHER SUBMIT THAT SUCH A 7 

■ DICTATORSHIP IS INCOMPATIBLE WITH THE CONSTITUTIONAL CONCEPTS UPON { : 

WHICH THIS NATIONAL WAS FOUNDED, I FEEL THAT THIS CAN BE HISTORICALLY 

PARALLELED WITH THE ASCENSION OF OTHER-DICTATORSHIPS THROUGHOUT THE

• WORLD, ' . ■ . . '

I RECOMMEND THAT ANY REFORM WHICH YOU CONSIDER DEAL'DIRECTLY . 

WITH EACH OF THE POINTS I MENTIONED IN THE ESTABLISHMENT OF THE . . ' 

PROCESS'BUT I URGE YOU TO GIVE PARTICULARLY CAREFUL ATTENTION TO ■/ \ 

THE PROCESS OF AGENT SELECTION,- . ' • ■ ' • - .

In order to insure against re-establishment of uncontrollable
■ .POWER WITHIN THE BUREAU I -WOULD SUGGEST THE FOLLOWING! ; . ’

1, Seek the removal of all entrenched personnel-including- '• 
. THE DlRECTOR-AS QUICKLY AS IS PRACTICAL, (NOT IN A’ ' ' ' /

VINDICTIVE MANNER, BUT FOR THE GOOD-OF THE SERVICE,) ’ .
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• 2, Establish a.system by which line level’personnel can- /’ ■
REPORT UNETHICAL OR ILLEGAL ACTIVITY WITHIN -THE BUREAU . \

. ■ TO AN OUTSIDE CONTROL AGENCY, ALTHOUGH THERE ARE SOME- _ 

CONSTITUTIONAL QUESTIONS INVOLVED, I WOULD RECOMMEND

■ ■ THAT THE CONTROL AGENCY BE UNDER. THE JUDICIARY, THUS -’ •.

' EXTENDING THE ’CONCEPT OF CHECKS AND BALANCES, AND THAT

■ ’ ■ THE TIME NECESSARY FOR SETTING UP HEARINGS AND RESOLVING -

• ■ DIFFICULTIES BE EXTREMELY-SHORT, MAYBE AS LITTLE AS -

' SEVEN DAYS SO THAT CORRUPTIVE PROCESSES COULD NOT GET • .

STARTED, ■ * ’ ’ . " -' . ’

■ ’ 3, That all personnel working within -the Agency and-all new
• personnel working within the agency be required to attend

• INSTRUCTIONAL CLASSES GIVEN BY VARIOUS EDUCATIONAL’ -- ■

. INSTITUTIONS THROUGHOUT THE COUNTRY.’IN WHICH -THE RIGHTS AND

■ duties of Bureau employees would be thoroughly taught so.
’ ■ THAT WE WOULD NOT HAVE PEOPLE LIKE JlM McCORD IN THE ■-

- Watergate situation telling the Senate in’years to’come ■
. THAT HE THOUGHT THAT WHAT WAS OBVIOUSLY ILLEGAL COULD BE ’

’ MADE LEGAL BY THE FLICK OF A PEN BY THE.ATTORNEY GENERAL. .’

• 4, Legislate the process of agent .selection- in such a way . :-
THAT FUTURE PERSONNEL WOULD REPRESENT THE FULL SPECTRUM

. of American society instead of only a narrow segment As ■
. it now does,. Either reduce the pay of agent personnel ■

OR ESTABLISH EDUCATIONAL REQUIREMENTS FOR ADMISSION THAT

’ WOULD JUSTIFY THE CURRENT HIGH-PAY STANDARDS, I WOULD

■ PREFER THAT THE STANDARDS BE MADE HIGHER AND LEAVE THE’ .
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5, Legislate controls regarding the release of information ’’ ■ 
.from the Bureau which will prevent the Bureau-from using • 

. . THE WEALTH OF INFORMATION IT COLLECTS AT GOVERNMENT : ’

• ' EXPENSE AS A MEANS OF PRESS MANIPULATION. (If QUINN MARTIN

Productions can examine Bureau-records and produce a ■ ■
TELEVISION PLAY AS THEY DID IN THE PHILADELPHIA-MISSISSIPPI 

. . CASE AND, AS I BELIEVE., DISTORT THE TRUE PICTURE IN AN • .

EFFORT TO PROTECT THE BUREAU’IMAGE, THEN I FEEL THESE ,.' 

RECORDS SHOULD BE THROWN OPEN TO ALL OF THE MEDIA TO.DO .

. WITH AS THEY CHOOSE IN THE INTEREST OF PROTECTING THE ' 

. First Amendment'.) You have here a case of inverse abridge­
' MENT OF THE FIRST AMENDMENT RIGHTS. .PROHIBIT THE PRACTICE’

’*■ ’ -OF ALLOWING THE DIRECTOR TO USE BUREAU FACILITIES TO f

• PONTIFICATE THROUGH THE GUISE OF NEWS RELEASES IN WHICH ' -

HE NEVER SUBMITS TO CROSS EXAMINATION BY. THE. PRESS, II - 

SEEMS THAT Mr. KELLEY HAS MODERATED THIS EVIL TO SOME 

EXTENT. BUT IF YOU DON'T PROHIBIT THE PRACTICE THROUGH " 

’ LEGISLATION, HE OR A FUTURE DIRECTOR, ONCE THEY FEEL MORE

• SECURE WOULD UNDOUBTEDLY FALL BACK ON THIS ODIOUS PRACTICE.

. Thank you Mr. Chairman. ' . ' ■
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